
  گزارش  دو  گزارش یک

شهرستان دماوند پس از وقوع زلزله ۵.۱ ریشتری در ساعت 
۴۵ دقیقــه بامداد روز جمعه ۱۹ اردیبهشــت ماه  همچنان 

می لرزد.
به گزارش ایرنا از دماوند، زمین لرزه ای به بزرگی ۳.۱ ریشتری 
ساعت ۱۶:۴۱ عصر شــنبه به مرکزیت منطقه مشا  از توابع 
شهرســتان دماوند در مرز اســتان های تهران و مازندران را 
لرزاند.این زمین لرزه در عمق ۱۰ کیلومتری زمین بوده که 
به صورت خفیف مناطق مختلف شهرستان را به لرزه درآورد. 
این زمین لــرزه در ۱۱ کیلومتری دماونــد، ۱۲ کیلومتری 
رودهن و ۱۵کیلومتری بومهن رخ داد.شهرســتان دماوند از 
روز ۱۸ اردیبهشت ساعت ۲۳:۳۰ دقیقه که نخستین زمین 
لرزه خود را به بزرگی ۲.۹ ریشــتری در عمق ۱۰ کیلومتری 
زمین احســاس کرد و بعــد از آن زلزله ای بــه بزرگی ۵.۱ 
ریشتری در ساعت ۴۵ دقیقه بامداد روز جمعه ۱۹ اردیبهشت 
رخ داد تاکنون در حال لرزش اســت به طوری كه دماوند تا 
این لحظه ۱۲ بار لرزیده است.این میزان زمین لرزه ها بیش از 
۲.۵ ریشتری بوده و در ساعات مختلف روز اتفاق افتاده که به 
صورت خفیف احساس می شود. مردم شهرستان با توجه به 
پس لرزه های اخیر نسبت به گذشته ترس کمتری دارند اما 

همچنان احتیاط می کنند.ستاد بحران شهرستان دماوند از 
زمان وقوع زلزله ۵.۱ ریشتری در آماده باش کامل قرار گرفته 
و تمامی امکانات خودرویی، نیروی انسانی و ... را فراهم نموده 
است. درب ورزشگاه ها، مدارس و بوستان های شهرستان که 
به دلیل ویروس کرونا چند ماهی بسته بود، باز شد و در اختیار 
شهروندانی که به واسطه ترس از زلزله به خیابان ها می آیند، 
قرار گرفت. جمعه شــب هم  با وقوع دو پس لرزه در ساعت 
۲۳:۲۸ شب و ۵  بامداد، برخی از مردم شهرستان شب را در 

خودروهای خود به صبح رساندند.
البته در این میان بازار داغ شــایعات هم در فضای مجازی و 
بین مردم مشاهده می شــود به طوری که خبری منتسب به 
سرپرست فرمانداری شهرستان دماوند در خصوص هوشیاری 
مردم مبنی بر فعال شدن گسل مشــا به چشم می خورد که 
البته این خبر از ســوی روابط عمومی فرمانداری شهرستان 

دماوند تکذیب شده است.
یک  مقام مسئول تصریح کرد: هم اکنون شهرستان دماوند 
در شرایط نارنجی قرار دارد و امیدواریم در روز هاي آینده به 
وضعیت بهتری دست یابیم؛ لازم است مردم نیز آرامش خود 

را حفظ و نکات ایمنی را رعایت کنند.

 تهران – ایرنا – به گفته ســخنگوی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایــران اگرچه بعــد از زلزله تهران ، 
تصاویــری از صف های طولانی در برخــی جایگاه های 
ســوخت مشــاهده شــد اما روند مصرف بنزین تغییر 
چندانی نداشت و در مقایسه با جمعه هفته قبل تنها با ۲ 
میلیون لیتر افزایش به ۵۷ میلیون لیتر رسید. »فاطمه 
کاهی« در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با اشاره 
به اینکه در ســاعات اولیه وقوع زلزله تنها در برخی از 
جایگاه های بنزین صف تشکیل شد،  گفت:  مواردی در 
غرب تهران و مواردی نیز در شرق پایتخت با صف های 

طولانی رو به رو بودند.
وی با بیان اینکه در جمعه پیش از آن )۱۲ اردیبهشت( 
 میانگیــن مصرف بنزیــن در کشــور ۵۵ میلیون لیتر 
بوده،  افزود: میانگین مصــرف بنزین در روز جمعه )۱۹ 
اردیبهشت( به ۵۷ میلیون لیتر رسید که نشان می دهد 

تغییر محسوسی در مصرف بنزین اتفاق نیفتاده است.
کاهی ادامه داد:  این اعداد نشــان می دهد روند مصرف 
چندان افزایشی نبوده و روال مصرف بنزین عادی است.

بعداززلزلهمصرفبنزینبهدماونددروضعیتنارنجی!
۵۷میلیونلیتررسید
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 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
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رپرها عليه 
شرط بندها
سیرتاپیازسایتهای

غیرقانونیشرطبندیدر6پرده
1  دیروز خبری منتشر شــد مبنی بر اینکه 
پویان مختاری از سرشــاخه های ســایت های 
شرط بندی به جرم پولشویی در اسپانیا دستگیر 
شده و قرار است به زودی به ایران مسترد شود. 
این خبــر هنوز از هیچ منبع رســمی ای تایید 
نشده و ما از صحت و سقم آن مطمئن نیستیم. 
بعید نیست که قضیه کلا شایعه ای باشد که خود 
گردانندگان این سایت ها راه انداخته باشند چون 
عادت دارند هر از گاهــی با این خبر های جعلی 
و دعواهای ساختگی فالوئر جذب کنند. با این 
حال اما نشانه های دیگری هم داریم که ممکن 
است این خبر خیلی دور از واقعیت نباشد. مثلا 
اینکه از 24 ساعت قبل از تنظیم این گزارش در 
صفحه اینستاگرام او پُست یا استوری منتشر 
نشده یا اینکه چند نفر از شرکای او در راه اندازی 
سایت های شــرط بندی اسم آدرس سایت او به 
نام »حضرات« را از بیوی اینستاگرامشان حذف 
کردند. به هرحال چه این خبر درســت باشد و 
چه غلط بد نیســت به این بهانه یک بار اسامی 
این سرشاخه های ســایت های شرط بندی را 
مرور کنیم و ببینیم این افراد با چه شگرد هایی 
میلیاردها تومان از حساب مردم دزدی می کنند. 
2  مقر اصلی سرشــاخه های ســایت های 
شرط بندی ترکیه اســت و البته اخیرا بعضی از 
آن ها در اسپانیا هم مســتقر شدند. یکی از این 
افراد همین پویا مختاری است. او متولد 1369 
در ایذه است و از چند ســال پیش با ویدئوهای 
غیرمتعارف و حاشیه سازی در ترکیه شروع به 
جذب فالوئر کرد. او حالا سه میلیون و 300 هزار 
نفر فالوئر در اینستاگرام دارد و سایت بت حضرات 
را مدیریت می کند که چهره هایی مثل حســین 
تهی ســایت او را تبلیغ می کنند. خود او البته 
عضوی از یک حلقه بزرگ تر است که افرادی مثل 
ساشا سبحانی، دنیا جهانبخت، بهادر وحشی، 
وحید خزایی و ... هم در این گروه جای می گیرند. 
در راس این گروه یک پدر و پســر هســتند به 
نام های سعد الله امیرشقاقی و فرشید امیر شقاقی. 
فرشید امیرشقاقی الان در حقیقت یک هلدینگ 
سایت شرط بندی دارد به نام بنفیت بت. او پنل 
سایت را در اختیار این افراد قرار می دهد و آن ها 
کاربر جذب می کنند. حالا جلوتر توضیح می دهیم 
که سیستم واگذاری نمایندگی این سایت ها به 
چه صورت است. فرشید امیرشقاقی متولد 1369 
است و اخیرا به خواندن آهنگ های رپ هم روی 
آورده. چند روز پیش فاش شــد که او در ازای 
پرداخت 30هزار دلار توانسته با یک رپر مشهور 
به نام حسین رحمتی آهنگ دو نفری بخواند. او با 
همین روش با اعضای گروه زندبازی و وانتونز و ... 
هم با اسم هنری مونتیگو یا مونتی آهنگ خوانده. 
به طور کلی گردش مالی موســیقی رپ ایران 
در ســال های اخیر خیلی وابسته به سایت های 

شرط بندی شده.
یعنی یک ســبک موســیقی کــه هویت آن 
مســتقل و زیرزمینی بودن است الان به نوعی 
وابســته به یک جریان مالی فاسد و سیستم 
پولشویی شده. شــاید به همین دلیل است که 
بعضی خواننده های رپ اخیرا به مخالفت با این 
سایت های شرط بندی برخاستند. حسین رحمتی 
اخیرا مجادله ســنگینی با فرشید امیرشقاقی 
و ساشا سبحانی داشته و علیه آن ها افشاگری 
کرده. یا سروش هیچکس و مهدیار آقاجانی که 
در جریان انتشار آلبوم مجاز با مونتیگو دعوای 
شدید داشتند. همینطور افراد دیگری مثل یاس 
یا گروه اپیکور که ســعی دارند مسیر خود را از 
سایت های شرط بندی جدا کنند. البته غیرمجاز 
بودن رپ و اینکه رپرها نمی توانند درآمد قانونی 
داشته باشند هم باعث شده به نوعی قمار مجازی 
در این بستر ترویج پیدا کند.  ادامه در صفحه 03

رهبران پنهان 
اقتصاد ایران 

دربارهجلسهمشترکرؤسای
بورسوخصوصیسازی

بهرونقبورسربطدارد؟  آیاالتهاببازارهایطلاودلار

مصطفی آرانی| این قابی اســت از نشســت خبری ستاد 
راهبری آزادسازی سهام عدالت که دیروز با حضور »حسن 
قالیباف« رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار و »علیرضا 
صالح« رئیس ســازمان خصوصی ســازی در محل وزارت 
اقتصاد برگزار شد. دو مدیر میانی در ساختار وزارت اقتصاد 
که این روزها بار اقتصاد ایران را به دوش می کشند و البته 
بسیاری هستند که نگران افتادن این بار از روی دوش آن ها 

هستند. 
اول بد نیست که کمی از این دو نفر بدانیم. حسن قالیباف 
اصل ۵۱ ساله اســت و متولد مراغه در آذربایجان غربی. از 
دانشگاه تهران دکترای مدیریت مالی گرفته است، از سال 
۱۳۷۳ مشغول فعالیت است و نخســتین کارش در بانک 
توسعه صادرات بوده و در بورس هم سابقه درخشانی دارد 
چرا که به مدت ۱۲ ســال مدیرعامل بورس بوده است. از 
علیرضا صالح، کمتر از حســن قالیباف می دانیم. در همین 
حد که او نیز در دانشــگاه تهران درس خوانده است و البته 
بیشــتر عمر خــود را در مناصب مرتبط بــا برنامه ریزی و 
بودجه گذرانده و قبل از ریاســت سازمان خصوصی سازی 
که در سال گذشته به او محول شد؛ در صندوق توسعه ملی 

مشغول به فعالیت بوده است. 

حالا این دو دانشگاه تهرانی پرســابقه در مدیریت اجرایی 
باید بتوانند دست کم سه پروژه موفق را به سرانجام برسانند: 
نخست عرضه درست و بی حاشیه شــرکت های دولتی در 
بورس، دوم آزادســازی سهام عدالت و ســوم جلوگیری از 
سقوط بازار بورس، آن طور که برخی در تحلیل های خود از 

آن صحبت می کنند. 
اما در کنار این دو که در ســعادت آباد و شــهرک غرب، در 
حال راهبری اقتصاد ایران هســتند، چشــم نگران بازارها 
به ســاختمان شیشــه ای میرداماد هم هســت. جایی که 
عبدالناصر همتی نشسته است و مسئول مدیریت بازار پول و 
البته طلا و ارز است. این روزها این نگرانی وجود دارد که چرا 
با وجود ورود روزانه ۱۵۰۰ میلیارد تومان پول به بورس، باز 
هم بازارهای دیگر از جمله طلا و ارز با افزایش قیمت روبه رو 
هستند. قیمت هر دلار نسبت به روز اول اردیبهشت ۴۵۰ 
تومان و قیمت هر گرم طلای ۱۸ عیار نسبت به همان روز، 
۳۹ هزار تومان افزایش را نشان می دهد. سوال اینجاست که 
آیا می توان به این توهم توطئه معتقد بود که پول های وارد 
شده به بورس تهران، از سعادت آباد راهی چهارراه استانبول 
یا بازار طلای تهران می شوند و همین مسئله باعث افزایش 

قیمت طلا و ارز شده است؟

این سوال را دیروز با یک کارشناس اقتصادی – مالی مطرح 
کردیم که تمایلی به ذکر نام خود در این گزارش نداشــت. 
او این تئوری را رد کرد و گفت که دلیل افزایش قیمت ارز، 
کاهش صادرات کشور در ماه های اســفند و فروردین، کم 
عمق شدن بازار نیمایی و تنگ شدن کانال های ارزی کشور 
در دوران کرونا اســت که در یک کلام می توان گفت کرونا 
باعث افزایش قیمت ارز در کشور شده است و به عقیده او در 
کوتاه مدت و بعد از حل و فصل این موضوع، قاعدتا بازار به 

وضعیت عادی خود باز خواهد گشت. 
از نظر او دلیــل افزایش قیمت طلا نیز، بــالا رفتن قیمت 
جهانی طلا و بالا رفتن ارزش دلار در بازارهای جهانی به تبع، 
افزایش تقاضا برای نقدینگی در کشورهای مختلف است و 

این موضوع نیز با بازار بورس بی ارتباط است. 
او گفت که خارج کردن پول از بــورس و ورود آن به طلا و 
ارز، فارغ از محدودیت های قانونــی، یک کار بی مبنا از نظر 
اقتصادی نیز هســت چرا که اگر شــرکتی نیز علاقه دارد 
که بدون فعالیت مولد، پول وارد شده از طریق بورس را به 
فعالیت اقتصادی وارد کند، بهینه است که آن را در بورس و 
برای خرید سهم های بهتر و بالا بردن شاخص خرج کند و نه 

ورود به بازار پرریسکی مثل طلا و ارز. 

بازگشت قیمت های توافقی به دیوار  و شیپور
بادستوریکقاضی،پلتفرمهایآگهیازدرجقیمتخودرومنعشدند؛یعنیبازگشتبهشرایطزمستان98  صفحه 08 را بخوانید

مصائب  خانم  شعبده باز
سایهرحمتیکیستوچهکردوچهخواست؟

چند روز پیش زن طلبــه ای که به عنوان داوطلب غســل دادن 
فوتی های کرونا به شبکه نسیم آمده بود ادعا کرد که از او خواسته 
شده بدون چادر جلوی دوربین برود؛ ادعایی که با واکنش روابط 
عمومی شبکه نسیم مواجه و تکذیب شد. دیروز هم حرف های سایه 
رحمتی، زن شعبده بازی که می گوید تنها زن فعال در این حوزه 

است سر و صدای زیادی به راه انداخت و...  صفحه 03

آرمادا؛ تنها رقيب 
سکویا در تهران

ملاقاتبابزرگترینشاسیبلند
نیساندرجهانکهبهطوراتفاقی

توسطخبرنگارهفتصبحدریکیاز
محلههایپایتختشکارشد صفحه 05

ایکس باکس با توپ پر برگشت
  گزارشیازجدیدترینبازیهایویدئویی
  معرفیبازیهایپردانلودایران صفحات 10 و11

کرونا عليه کسب وکار بيمه ها
بررسی دقیقعملکرد13شرکتبیمهدر
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خرید ســیمکارت در کشــور آلمان، در مرحله اول شبیه خرید 
سیمکارت در سایر کشورها از جمله ایران است. اپراتورهای اصلی 
که در آلمان بازار را در دســت دارند، شرکت های تلکام، ودافون و 
O۲ هستند که هرکدام سهم بزرگی از بازار آلمان و البته اروپا را 
به خود اختصاص داده اند. این شرکت های ارائه دهنده سیمکارت 
و اینترنت، تنها بازیگران این صحنه نیستند و شرکت های واسطه 
بسیاری با نام دیگر و اســتفاده از زیرساخت مخابراتی یکی از این 
سه شرکت در بازار حضور دارند، که خدماتشان را بر بستر مخابراتی 
یکی از این سه شرکت بزرگ ارائه می کنند، ولی نام مستقل دارند. 
با مراجعه به وب ســایت یکی از این شــرکت ها می توانید از بین 
شــماره های موجود که هنوز به فروش نرفته اند، یکی را انتخاب 
کنید. بعد از انتخاب شماره، شــما صاحب آن شماره هستید، اما 
بسته به نوع قراردادی که با شرکت به امضا می رسانید، بین یک ماه 
تا دوسال موظف به استفاده از آن شماره تحت خدمات اختصاصی 
آن شرکت خواهید بود. برای مثال، اگر در شروع، سیمکارتی را از 
تلکام خریداری کنید، احتمالا با یک پیشنهاد وسوسه کننده مواجه 
می شوید که بر طبق آن، کلیه تماس ها و پیامک های داخل اروپا 
برای شــما رایگان خواهد بود، و ماهانه امکان استفاده از چندین 
گیگابایت اینترنت پرســرعت LTE هم خواهید داشــت، و همه 
این ها را هم به عنوان مشتری جدید با تخفیف چشمگیری دریافت 
خواهید کرد. تنها شــرطی که تلکام برای کاربــر وضع می کند، 
تعهد کاربر به باقی ماندن در ایــن قرارداد برای مدت طولانی یک 
یا دوساله است. در صورتی که شــما با این شرط موافقت کنید و 
پای برگه قرارداد را امضا کنید، تا دوســال به صورت ماهانه، مبلغ 
مشخصی برای استفاده از این خدمات از حساب شما کسر خواهد 
شد و شــما حق فســخ این قرارداد را نخواهید داشت. حتی اگر 
به دلیل ســفر، از کشور خارج شوید و ســیمکارت استفاده نشود 
هم، مبلغ آبونمان به صورت خودکار از حساب بانکی شما برداشته 
خواهد شــد.  تحت قراردادهای این چنینی اســت که مشترکان 
در کشورهای توســعه یافته، امکان خرید یک گوشی همراه را با 
سیمکارت از اپراتور خواهند داشت. برای مثال، اگر قرار است برای 
دریافت خدمات از اپراتور تلــکام، ماهانه ۲۵یورو پرداخت کنید، 
در صورت خرید یک گوشی پرچمدار ۱۰۰۰یورویی، مبلغ قسط 
ماهانه گوشی هم به قرارداد ماهانه شما اضافه شده و از حسابتان 
کسر خواهد شــد. اما مسلما، گوشی شــما روی سیمکارت های 
شرکت مورد بحث قفل خواهد شــد و امکان استفاده از گوشی با 
سیمکارت دیگری در هیچ جای دنیا وجود ندارد. وجود کارت های 
اعتباری یا همان کردیت کارت ها این امکان را می دهد که با عقد 
قرارداد طولانی مدت با مشــترکان خود، حتی به قیمت کاستن 
از ســود ماهانه، ضمانتی بابت دریافت یک مبلغ مشــخص برای 
مدت طولانی یک یا دوســاله دریافت کنند. البته سیمکارت های 
غیردائمی یا اعتباری هم در کشورهای توسعه یافته وجود دارند، 
اما شهروندان اســتفاده از ســیمکارت های دائمی با تعرفه کمتر 
و خدمات بیشــتر را ترجیــح می دهند. وجود ایــن قراردادهای 
طولانی مدت، زمانی به اوج هیجان می رســد که شما در ماه های 
پایانی قرارداد دوســاله خود با یک اپراتور هســتید، در آن زمان 
نگاه اپراتورهای رقیب به شما، مثل نگاه باشــگاه های فوتبال به 
بازیکنان آزاد اســت که جذب آن ها برای باشگاه جذابیت فراوانی 
دارد. شرکت ها در چنین شرایطی اغلب حاضر می شوند برای جذب 
شما از اپراتور رقیب با یک قرارداد دوساله جدید، حتی گاهی تعرفه 
ماهانه خود را برای شما بیشتر از ۵۰درصد کاهش دهند تا شما در 
قرارداد جدید، از خدمات اپراتور دیگری استفاده کنید. مسلما، این 

تغییر اپراتور به تغییر شماره شما منجر نخواهد شد .

خریدسیمکارتوگوشیموبایلدرآلمان!

ستونیکشنبه
شهروز چرکچی

روز پرحادثه پایتخت

منحصر به فرد  و کمی 
هم استيون جرارد

 خردهروایتهاییاز 
چهرههایویژهمعاصر

ایرانوجهان،تاآخربهار
بیستوپنج:کریمباقری صفحه 04
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باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال دهم  شماره 2650  یکشنبه  21 اردیبهشت  1399

رهبری اصلاح طلبان شورایی خواهد شد؟
کارگزاران  همچنان به دنبال بدیل مدیریت جریان چپ

15اردیبهشت ماه خبری مبنی بر احتمال تشکیل شورای رهبری 
اصلاحات  مطرح شد که این پیشــنهاد به رئیس دولت اصلاحات 
نیز داده شده اســت. در پیشــنهاد اولیه جریان اصلاحات اسامی 
افرادی چون سیدمحمد خاتمی، عبدالله نوری، محمدرضا عارف، 
عبدالواحد موسوی لاری وجود داشــته و پیشنهاددهندگان این 

طرح اسامی را هنوز نهایی نکرده بودند.
فارس و باشگاه خبرنگاران جوان، دیروز نظر دو اصلاح طلب را در 

این خصوص پرسیده اند:
علی صوفی، وزیر دوره اصلاحات:

این اظهارات تازگی ندارد و مسبوق به سابقه است و تقریبا از سال 
92 به بعد این موضوع مطرح شده. قبلا به صورت زمزمه بوده اما 
پس از 92 جدی تر شد. آقایان حتی در این زمینه مکتوب به آقای 
خاتمی نامه نوشتند و از ایشان درخواست کردند که اصلاحات 
از حالت فردگرایی به خاطر آینده این جریان خارج شود چرا که 
می گویند این وضع شکننده اســت و بهتر است این وضع تغییر 
کند و شورایی شود. سیدمحمد خاتمی، رئیس دولت اصلاحات 
پاسخ مطرح کنندگان شورای رهبری را داده و گفته که من رهبر 
جریان اصلاحات نیستم. اما)این پاســخ( بنا به دلایلی رسانه ای 

نشده است. 
آن زمان آقایان بحث شورایی شــدن رهبری جریان اصلاحات را 
مطرح کردند، پاسخشــان را گرفتند اما دیگر »پیگیری« نکردند. 
می بایست بدیلی ایجاد می کردند، به نوعی آقای خاتمی را حذف 
می کردند و کسانی که این پیشــنهاد را کردند، می توانستند برای 
آقای خاتمی شرط بگذارند که اگر نپذیرید، مجبوریم کار دیگری 
کنیم و بعد با نفوذ و تشکیلات و مجمعی که داشتند طرح را به شور 
می گذاشتند و سپس شورای رهبری اصلاحات را تشکیل می دادند. 

علی محمد نمازی، سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی:
به نظرم بیش از ۸0درصد از اصلاح طلبان  بر روی ادامه روند فعلی 
رهبری شورای عالی اصلاح طلبان اتفاق نظر دارند. اما هر تشکلی 
باید مثل هر دســتگاه دیگری دائم به بازنگری خود بپردازد و هر 
طیفی باید به بازخوردهای عملکرد خود توجه داشــته باشد و اگر 
نارضایتی وجود دارد، باید توجه داشته و علت این نارضایتی ها را 
بازبینی کرد. اکنون شورای اصلاح طلبان در نظر دارد تا عملکردها و 
ساختار و شیوه کار را مورد بازنگری قرار دهد. این اتفاق در اصل یک 
حرکتی در جهت تقویت جبهه اصلاح طلبان است که البته همین 

کار را اصولگرایان هم باید انجام دهند.
)درباره احتمال شورایی شدن رهبری شورای عالی اصلاح طلبان( 
اولا رئیس دولت اصلاحات هرگز این ادعا را نداشته که رهبر جریان 
اصلاحات بوده و روحیه خود خاتمی به کار شورایی بسیار نزدیک تر 
اســت. این مکانیزم هم قبلا بوده و احتمال دارد که شورای عالی 
اصلاح طلبان مجددا بر آن تاکید کننــد، اما به نظر می آید که قرار 
اســت تجدید ســاختار به طور جدی تری مورد توجه قرار بگیرد. 
معتقدم که هم ساختار باید مورد تجدید نظر قرار بگیرد و هم اعضا 
بازنگری شوند؛ البته من قبلا هم گفتم که باید به سمت حاکمیت 
عملکرد حزبی در اداره کشور و مخصوصا در عرصه انتخابات برویم؛ 
زیرا اینگونه فعالیت سیاسی پســندیده نظام جمهوری نبوده و ما 
نباید از این کار دفاع کنیم، بلکه باید به ســمت داشتن دو الی سه 

حزب قوی در کشور برویم.

روانچی: تخطی آمریکا از قطعنامه ۲۲۳۱   یک روز با سیاستمداران 
تمسخر قوانین بین الملل است

نماینده کشورمان در نیویورک از نقض 
قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل از 
سوی آمریکا انتقاد کرد. مجید تخت روانچی 

نماینده دائمی کشورمان در نیویورک در 
پیامی توئیتری به قسمتی از بیانیه  اخیرش 
در سازمان ملل اشاره کرده و نوشت: بیانیه 

امروز من در شورای امنیت سازمان ملل 
درباره درس هایی که از جنگ جهانی دوم 

فراگرفته شد: یکی از مثال های زنده تمسخر 
سیستماتیک قوانین بین المللی، تخطی 
آمریکا از قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت 

سازمان ملل و تهدید بی شرمانه آن علیه 
دیگران است که یا ]آن ها هم[ از این قطعنامه 

تخطی کنند یا با تنبیه مواجه شوند.

هوک: تا انتخابات آمریکا چیز زیادی از 
برجام باقی نمی ماند

نماینده ویژه وزارت خارجه آمریکا در امور 
ایران با اشاره به اظهارات برخی نامزدهای 

دموکرات در انتخابات ریاست جمهوری برای 
بازگشت به برجام مدعی شد که تا انتخابات 

آمریکا »چیز زیادی از این توافق باقی نخواهد 
ماند که کسی بخواهد به آن بازگردد.« برایان 
هوک نماینده ویژه وزارت خارجه آمریکا در 

امور ایران در گفت وگو با شبکه سی ان بی 
سی، برخی تحلیل ها درخصوص کاهش حضور 

نظامی آمریکا در عربستان را رد و با تکیه 
بر ادعاهای واهی واشنگتن علیه کشورمان 
تاکید کرد: این بدان معنی نیست که ایران 

دیگر یک تهدید به شمار نمی آید.
هوک خاطرنشان کرد که به رغم کاهش حضور 
نظامی آمریکا در عربستان، تغییری در تعهد 

واشنگتن نسبت به متحدانش در منطقه 
خلیج فارس ایجاد نشده است. وی ادامه داد: 
هیچ تغییری در ماموریت ما به وجود نیامده 

است. ما در کنار شرکا و متحدانمان در منطقه 
ایستاده ایم. ما هرچه در توان داریم به کار 

می گیریم تا از منافع آمریکا محافظت کنیم. 
شمار نیروهای ما با توجه به وضعیت و شرایط، 
زیاد یا کم می شود اما ماموریت ما همان است. 
هیچ تغییری در ماموریت ما ایجاد نشده است.

به گزارش سی ان بی سی، این اظهارات در 
حالی مطرح شده است که یک مقام آمریکایی 

گفته بود واشنگتن دو سامانه  دفاع موشکی 
پاتریوت و تعدادی از جنگنده های خود را از 

عربستان سعودی خارج می کند. برایان هوک 
همچنین با اشاره به دستور دونالد ترامپ 

رئیس جمهور آمریکا برای حمله به سردار 
قاسم سلیمانی، فرمانده نیروی قدس سپاه 
ایران در عراق مدعی شد که رئیس جمهور 

آمریکا )با این اقدام( قدرت بازدارندگی 
نظامی برای دفاع از خود را در منطقه که از 

دست رفته بود، احیا کرد.
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وزیر امور خارجه در نامه ای خطاب به دبیرکل سازمان ملل متحد 
تاکید کرد، هرگونه تحریم یا محدودیت جدید توســط شورای 
امنیت خلاف تعهدات اساسی داده شــده به مردم ایران است و 
همه مسئولیت آن برعهده ایالات متحده و هر موجودیتی خواهد 
بود که یا به ایالات متحده کمک کرده و یا تلویحا در قبال رفتار 

غیرقانونی اش سکوت نماید.
همزمان با دومین ســالروز خروج غیرقانونی و بدون دستاورد 
ایالات متحــده آمریکا از برجام، محمدجــواد ظریف وزیر امور 
خارجه کشــورمان در نامه مهمی خطاب بــه آنتونیو گوترش، 
دبیرکل سازمان ملل متحد توجه وی به عنوان دبیرکل سازمان 
ملل متحد را به برخی موضوعات مرتبط بــا خروج غیرقانونی 
ایالات متحده آمریکا از برنامه جامع اقدام مشــترک)برجام( و 
همچنین اعمال غیرقانونی تحریم های یکجانبه آن دولت علیه 
ملت و دولت جمهوری اســلامی ایران که در تناقض روشن با 
تعهدات آن دولت ذیل حقوق بین الملل است، همچنین توجه 
شورای امنیت را به موضوعات مرتبط با نقض های فاحش، مکرر 
و مستمر منشور ملل متحد، به خصوص ماده 25 توسط ایالات 
متحده که اعتبار و تمامیت ســازمان ملل متحد را به مخاطره 
انداخته و صلح و امنیت بین المللی را تهدید می کند، جلب کرد.

 وزیر امور خارجه کشورمان در این نامه با اشاره به خروج یکجانبه 
و غیرقانونی ایالات متحده از برجام و خاتمه مشــارکت آنان در 
برجام و اعمال مجدد تمامی تحریم هایی که وفق برجام رفع شده 

بود و »ناپایبندی اساسی« نسبت به برجام در تناقض آشکار با 
قطعنامه 2231 شورای امنیت ملل متحد که خود آمریکا آن را 
ارائه کرده بود، تاکید کرد: ســازمان ملل متحد می بایست فورا 
به مسئولیت دولت ایالات متحده رســیدگی کرده و آن دولت 
را به دلیل تبعــات اعمال متخلفانه اش که در تناقض آشــکار با 
منشور ملل متحد و حقوق بین الملل قرار دارد، پاسخگو سازد. 
بی کیفرمانی ایالات متحده در این مورد و سایر موارد، به اعتبار 

سازمان ملل متحد به شدت لطمه خواهد زد.
ظریف اعمال غیرقانونی ایالات متحده در بی اعتنایی آشــکار 
به حقوق بین الملل و منشــور ملل متحد را تضعیف کننده اصل 
حل و فصل مســالمت آمیز اختلافات و به مخاطــره انداختن 
چندجانبه گرایــی و نهادهای آن و حاکی از بازگشــت به عصر 
فاجعه بار و شکســت خورده  یکجانبه گرایی دانســت که باعث 
تشویق ناســازگاری و اعمال غیرقانونی می شــود که همه آنها 

نشان دهنده تهدید واضح علیه صلح و امنیت بین المللی است.
وی افزود: آمریکا به خصوص از زمان روی کار آمدن دولت ترامپ 
تاکنون، بار دیگر به اقدامات قهرآمیز یکجانبه متوسل شده و نه 
تنها تعهدات خود را وفق برجام انجام نداده، بلکه در مسیر اجرای 
تعهدات سایر اعضای برجام و دول عضو ملل متحد به طور اساسی 
مانع تراشی کرده است. وزیر امور خارجه خاطرنشان کرد: خروج 
ایالات متحده از برجــام و متعاقب آن اعمال مجدد تحریم های 
ظالمانه، جامع و یکجانبه خود علیه ایران می بایســت به عنوان 

هشداری علیه صلح و امنیت بین المللی تلقی شود.  
ظریف تاکید کرد: وقت آن رســیده که شورای امنیت و اعضای 
آن، اجرای کامل برجام توسط تمامی طرف ها را تضمین نمایند 
و شورای امنیت به جای نظارت منفعلانه نسبت به تکرار چنین 
رویکردهای توهین آمیز ایالات متحده همــراه با بی کیفرمانی 
مطلق، اعمال مجدد تحریم های غیرقانونی علیه مردم ایران که 
نقض منشــور، قطعنامه 2231 و حقوق بین الملل است را قویا 
محکوم نماید. وزیر امور خارجه کشــورمان با ابراز اطمینان از 
اطلاع دبیرکل سازمان ملل از گزارش های پانزده گانه و پی درپی 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد راستی آزمایی پایبندی 
کامل ایران به تعهداتش وفق برجام افزود: به منظور اثبات حسن 
نیت خود مایلم بار دیگر اعلام نمایم، جمهوری اســلامی ایران 
به همکاری کامل و موثر خود بــا آژانس بین المللی انرژی اتمی 

ادامه می دهد.
ظریف در این نامه بعد از بیان ویژگی های اصلی قطعنامه 2231 
شورای امنیت تاکید کرد: بیانیه های مقامات آمریکایی مبنی بر 
قصد آنها برای اقدام علیه قطعنامه 2231 شورای امنیت بسیار 
نگران کننده است و ممکن اســت اوضاع را به شرایط غیرقابل  
کنترل بکشــاند و هرگونه اقدام علیه قطعنامه 2231 شورای 
امنیت و برخلاف این چارچــوب، پیامدهای جدی برای دوام و 

پایداری شرایط توافق شده به همراه خواهد داشت.
وی با اســتناد به تصریح نامه رئیس جمهوری اسلامی ایران به 
همتایان خود در قالب 1+۴)هشــت مه 2019( مبنی بر اینکه 
هرگونه تحریم یا محدودیت جدید توسط شورای امنیت خلاف 
تعهدات اساسی داده شــده به مردم ایران است، تاکید کرد: در 
چنین سناریویی، گزینه های ایران، همانطور که قبلًا به اعضای 
باقیمانده در برجام اطلاع داده شــده، قاطع خواهد بود و همه 
مســئولیت آن برعهده ایالات متحده و هر موجودیتی خواهد 
بود که یا به ایالات متحده کمک کرده و یا تلویحا در قبال رفتار 

غیرقانونی اش سکوت نماید.

نامه وزیرخارجه به دبیرکل سازمان ملل
ظریف: هرگونه تحریم یا محدودیت جدید شورای امنیت، خلاف تعهدات 

اساسی داده شده به مردم ایران است

  خبر

اندیشکده »شورای آتلانتیک« نوشت: روابط دوجانبه ایران و چین 
بیش از یک دهه است که از اهمیت استراتژیک برخوردار شده و به 
نظر می رسد همه گیری کرونا ویروس حتی این روند را تقویت کرده 
است. دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا در حالی به ایران پیشنهاد 
کمک می دهد که حاضر به لغو تحریم ها برای مبارزه با کرونا ویروس 
نشد، در سوی دیگر اما چینی ها در حال ارسال هوایی تجهیزات و 

پرسنل پزشکی به تهران هستند.
اخیرا رسانه های اجتماعی چگونگی سرمایه گذاری برخی گروه های 
سیاسی قدرتمند ایران و همچنین برخی مشاغل را در محور تهران 
- پکن نشــان دادند. در تاریخ پنجم آوریــل، هنگامی که کیانوش 
جهانپور، سخنگوی وزارت بهداشت ایران داده های چین در مورد 
کروناویروس را شوخی تلخ خواند، احتمالا انتظار واکنش عجیبی 
نداشت اما بســیاری از محافظه کاران ایران بلافاصله به وی حمله 
کرده و سفیر چین در ایران نیز در توئیتی واکنش نشان داد. تنها چند 
ساعت پس از این واکنش ها، جهانپور از پکن به خاطر کمک به ایران 
در طی بحران شیوع کرونا تشکر کرد. اما پرسش اینجاست که چین 
چگونه چنین مصونیتی در تهران به دست آورده که حتی انتقاد به آن 
هم مجاز نیست؟ پاسخ به این پرسش را می توان در روابط اقتصادی 

فزاینده بین دو کشور و در رویای تهران برای پیوستن به بلوک در 
حال ظهور شــرق یافت. هنگامی که ایران به هواپیما های جنگنده 
نیاز داشــت، این پکن بود که هواپیما های جنگنــده اف-۷ را که 
نسخه چینی میگ-21 بود در اختیار ایران قرار داد. وقتی بانک های 
اروپایی تحت فشار تحریم های آمریکا نتوانستند خدمات مورد نیاز 
به ایران ارائه دهند، باز هم این بانک های چینی بودند که وارد عمل 
شدند. وقتی فرانسوی ها نتوانستند در شبکه های مترو تهران کار 
کنند، ایران در ســال 1995 چین را دعوت کرد تا مسئولیت پایان 
پروژه را بر عهده بگیرد. مرحله اول مترو ایران در سال 1999 توسط 
چین تکمیل شد و پکن به کار خود روی این پروژه تا امروز هم ادامه 
می دهد. چین نفت ایران را خریداری می کند و این پول در بانک های 
چین است. مشــاغل چینی خدمات و محصولاتی را به ایران ارائه 
می دهند که همتایان آمریکایی و اروپایی آن ها نمی توانند. مشاغل 
آمریکایی و اروپایی به سختی می توانند بانکی در اروپا یا آمریکای 
شمالی پیدا کنند که بتواند خدمات مورد نیاز آن ها را برای تجارت 
با ایران ارائه دهد. ترکیب منافع اقتصــادی ایران، جاه طلبی های 
سیاســی و انزوای بین المللی آن را به یک شــریک تجاری ایده آل 
برای چین تبدیل کرده اســت. البته این پکن اســت که دست بالا 

را در این ارتباط دارد. بســیاری در تهران شراکت با چین را بهترین 
گزینه می دانند چراکه از نظر آن ها پکن مثل اروپا و آمریکا در امور 
داخلی شان دخالت نمی کند. محافظه کاران ایران از یک بلوک شرقی 
نوظهور صحبت می کنند: یک کنسرسیوم آسیایی که در آن ایران 
یک عضو پیشرو است. آن ها مشارکت خود با چین را به عنوان یک 
عمل تجدید نظرطلبانه در برابر نظم غربی و جهشی در جهت تبدیل 
ایران به قدرت پیشــرو منطقه ای می دانند. ضمن اینکه از نظر این 
گروه همکاری با چین راهی برای شکستن دیوار ایجاد شده توسط 
تحریم های آمریکاست.  چین و ایران در دهه 1990 وقتی آرزو کردند 
چارچوب های جدیدی را برای تجارت جهانی و ایجاد بازار های خود 
در آسیا ایجاد کنند، به هم بیش از پیش نزدیک شدند. این روابط به 
ویژه در پی بازدید ویژه ای از طرف رئیس جمهور وقت و رهبر فعلی 
جمهوری اسلامی، ]آیت الله[ علی خامنه ای در سال 19۸9 رنگ و 
بوی جدی تری به خود گرفت. با آغاز ابتکار کمربند و جاده ابریشم 
جدید در سال 2013، تهران به یاد روز های شکوهمند جاده ابریشم، 
هنگامی که ایران در مرکز آن قرار داشت، افتاد. محمد جواد ظریف، 
وزیر امور خارجه ایران هیچ فرصتی را برای تأکید بر آمادگی ایران 

برای پیوستن به این ابتکار از دست نداده است.

کرونا چگونه روابط تهران و پکن را مستحکم تر کرد؟

  عکس نوشت

تصویری از علی لاریجانی در جلسه دیروز شورای عالی هماهنگی اقتصادی که به نظر می رسد دست 
کم در این قاب هنوز به طور کامل دوره نقاهت خود را پشت سر نگذاشته است. )عکس از احمد معینی 

جم / ایرنا(

قابی از نشست اصحاب فرهنگ و هنر با حضور اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور و وزیر فرهنگ 
و ارشاد که عصر شنبه در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد. )عکس از اصغر خمسه / ایرنا(

همنشینی شهردار تهران با سردار محمدرضا یزدی فرمانده سپاه تهران در مجموعه چهلسرای مصلای 
امام خمینی و در حاشیه توزیع ۳۰ هزار بسته كمك های غیرنقدی در راستای طرح کمک مومنانه. )عکس 

از صادق نیک گستر / فارس(

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

 بیانیه منتخب تفرش درباره مدرک تحصیلی اش؛ گزیده بیانیه 
ســینا کمالخانی درباره مدرک تحصیلی و منــع ورود او به مجلس را 

بخوانید:
اینجانب سینا کمالخانی جوانی 32 ساله در قرن بیست و یکم و در عصر 
تکنولوژی به دلیل مشغله های کاری تصمیم به ادامه تحصیل از طریق 
دانشــگاه های الکترونیکی گرفتم و نهایتا از طریق فراخوان اینترنتی 
با یکی از این موسسات آشنا شــدم و ثبت نام کردم. به واسطه فعالیت 
آشکارا و دامنه اینترنتی این موسســه که کسب آن مستلزم دریافت 
مجوز قطعی از نهادهای ذیربط است، به این موسسه اعتماد کرده و از 
طریق همان سایت به تحصیل، دریافت جزوات، ارسال پایان نامه و واریز 
شــهریه در طول چند ترم اقدام کرده ام. به رغم مستندات و هولوگرام 
معتبر مدرک تحصیلی، امروز نهادهای مربوطه آن موسسه را فاقد مجوز 

دانسته و متعاقبا مدرک تحصیلی بنده را تایید نکرده اند.
بدیهی است نظارت بر عملکرد این موسسات و صحت سنجی مجوزهای 
آنها برعهده نهادهای مسئول بوده و بنده هم، چون سه و نیم میلیون 
دانشجوی دیگر لزومی به بررسی مجوز این موسسات و دانشگاه ها و یا 

مجوز رشته های ارائه شده نمی دیدم.
و در نهایت من ماندم و اشــتباه دیگران، و قطعا به سهم خود از مردم 
عذرخواهی می کنم که نتوانســتم آنچنان که بایــد از حق خود، رای 
اعتماد مردم و مطالباتی که تحقق آن بر گردنم گذاشــته شــده بود 

دفاع کنم.
لذا بنده اعلام می نمایم به تصمیم نهادهای نظارتی و شورای محترم 
نگهبان احترام گذاشته و به آن تمکین می کنم، ولی حق اعتراض به 

آن موسسه و نهادهای متولی را برای خود محفوظ می دانم. )تسنیم(
 مدرک منتخبان اصفهان هم مشکل دارد؟ به دنبال این موضوع، 
زمزمه هایی از بی اعتبار بودن و نقص مدرک تحصیلی دو منتخب دیگر 
از اســتان اصفهان در مجلس یازدهم نیز به گوش می رســد. شنیده 
می شــود یکی از منتخبان مجلس در یکی از شهرستان های استان 
اصفهان در دریافت مدرک تحصیلی خود دچار مشکل شده و نتوانسته 
مدرک معتبر و مورد نیاز وزارت علوم را ارائه کند. پیگیری ها حاکی است 
احتمالا این منتخب در معادل سازی مدرک تحصیلی خود دچار مشکل 
شده است که شــورای نگهبان در حال حاضر در حال بررسی موضوع 

است. )فارس(
روایت فارس از در دستور کار قرار گرفتن طرح تشکیل وزارت 
بازرگانی؛ در روزهای پایانی مجلس دهم، هیات رئیسه مجلس شورای 
اسلامی با همکاری هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس تلاش 
می کنند تکلیف طرح تشکیل وزارت بازرگانی در همین دوره مجلس 
مشخص شود و درخواست مهم حسن روحانی رئیس جمهور مبنی بر 

تشکیل این وزارتخانه محقق گردد. 
در همین راســتا و در حالی که به اذعان ۴ نفر از اعضای کمیســیون 
اجتماعی )علیرضا محجوب، احمد بیگدلی، سمیه محمودی و مسعود 
رضایی(، این کمیسیون هیچ جلسه ای برای بررسی مجدد طرح تشکیل 
وزارت بازرگانی )بعد از ارجاع از جلسه علنی مجلس در تاریخ یك دی 
ماه( تشکیل نداده است، این طرح مجددا در دستور کار صحن علنی 
مجلس قرار گرفته و یکشــنبه این هفته تعیین تکلیف خواهد شد. به 
عنوان مثال، مســعود رضایی عضو کمیســیون اجتماعی مجلس در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری فــارس درباره این موضوع 
گفت: »جلسه ای در کمیســیون اجتماعی مجلس پیرامون بررسی 
طرح تشکیل وزارت بازرگانی در سال جدید برگزار نشده است. شورای 
نگهبان ایراداتی به برخی از ماده های طرح تشــکیل وزارت بازرگانی 
گرفته بود و براساس آئین نامه داخلی مجلس کمیسیون اجتماعی باید 

ایرادات را مورد بررسی و رفع می کرد که این چنین نشد.«
این اتفاق در حالــی رخ داد که مصوبه جدید کمیســیون اجتماعی 
مجلس درباره طرح تشــکیل وزارت بازرگانی در جلسه علنی مورخ 
یك دی ماه 9۸ مورد بررســی قرار گرفت و به رغم تلاش فراوان علی 
لاریجانی رئیس مجلس و 5 بــار رای گیری، نه مصوبه کمیســیون 
اجتماعی مجلس تصویب شد و نه سایر پیشنهادهای مطرح شده در 
صحن علنی به تصویب رسید. در نتیجه، طرح تشکیل وزارت بازرگانی 
همچنان بلاتکلیف باقی ماند و مجددا به کمیسیون اجتماعی مجلس 

ارجاع داده شد.
نامه سرگشاده و تند علی مطهری به جنتی؛ به دنبال اظهارنظر 
دبیرشــورای نگهبان درباره تصویب طرح اصلاح قانون انتخابات در 
آخرین هفته های مجلس دهم، علی مطهری نماینده تهران، نامه ای 

سرگشاده منتشر کرد.
متن این نامه که در کانال رسمی علی مطهری خطاب به آیت الله جنتی 

نوشته شده، به شرح زیر است:
در صحبت اخیرتان مطالبی دربــاره طرح مجلس در خصوص اصلاح 
قانون انتخابات گفته اید که قابل تأمل و حاکی از نگاه از بالا به پایین به 
مجلس است. گویی نه این است که شورای نگهبان صرفاً باید مصوبه 
مجلس را از نظر انطباق با شرع و قانون اساسی بررسی و اظهارنظر کند، 
بلکه نیت خوانی می کنید که این طرح با هدف بی خاصیت کردن احراز 

صلاحیت داوطلبان طراحی و تصویب شده است. 
به شــما و آقای کدخدایی -که از همان ابتدا از این طرح ابراز نگرانی 
کرد- حق می دهم که نگران باشید، چرا که سال ها مطلق العنان تحت 
عنوان مبهم »نظارت اســتصوابی« هر کاری که خواسته اید کرده اید 

و اکنون بناست این نظارت بر اساس معیارهای مشخص انجام شود.
گفته اید مجلس توجهی بــه اصلاح قانون انتخابــات نکرد و حالا در 

روزهای پایانی خود به فکر اصلاح قانون انتخابات افتاده است.
اولًا مجلس طرح مفصلی در اصلاح قانون انتخابات مجلس ارائه کرد 
و شما رد کردید. ثانیاً چه فرقی می کند مجلس طرحی را در روزهای 
پایانی ارائه کند یا در روزهای آغازین و یا در وســط دوره، شما وظیفه 

دارید منصفانه درباره آن اظهارنظر کنید.
گفته اید باید اصلاح قانون انتخابات ناظر به سیاست های کلی انتخابات 

باشد. 
اتفاقاً این طرح ناظر به همین سیاست ها از جمله حفظ حقوق نامزدها 
در بررســی صلاحیت ها و پاسخگو بودن شــورای نگهبان نسبت به 
عملکرد خود است تا شورای نگهبان از آن جایگاه خدایی که برای خود 
فرض کرده و خود را ناظر و عالم به همه اعمال و نیات و معیار عقاید و 

اظهار نظرهای نامزدها می داند پایین بیاید.
گفته اید اصلاح قانون انتخابات باید با کار دقیق و کارشناسی به دور از 

هیجانات انجام شود. 
این ها را مجلسی ها بهتر از شــما می دانند و عمل می کنند، نیازی به 
رهنمود حضرت عالی نیست. اما آن هیجانات را شما و آقای کدخدایی 
و افرادی که پشت صحنه شورای نگهبان هستند ایجاد کرده اند. شما 
پاسخ دهید که چه کرده اید که هم اصولگرا و هم اصلاح طلب، هم رد 
صلاحیت شده و هم رد صلاحیت نشده در جریان بررسی این طرح در 
مجلس فریادش از ظلم شورای نگهبان بلند بود و نگران حاکم شدن 
اختناق و خفقان و کاهش ســرمایه اجتماعی انقــلاب و نظام بودند. 
نمایندگان به دستور قرآن عمل کردند که خداوند فریاد به بدگویی را 

دوست ندارد مگر از سوی کسی که مظلوم واقع شده باشد.
اما جالب است که در آخر، مکنون قلبی خود را بروز داده اید و آن اینکه 
گفته اید امیدوارم مجلس یازدهم اقدام به اصلاح قانون انتخابات کند، 

یعنی از پیش مصوبه اخیر مجلس دهم را رد کرده اید و تمایل خود برای 
اصلاح قانون انتخابات توسط مجلس خودساخته را اعلام کرده اید. در 
این صورت تکلیف شرط عدالت در اعضای شورای نگهبان چه می شود؟

بی اختیار به یاد تشرهای امام خمینی به شــورای نگهبان افتادم که 
چگونه جنابعالی و امثال جنابعالی را از جایگاه خدایی پایین می آورد و 

به حقوق مردم توجه می داد. 
این تفکر را که همه مراحل انتخاب را شما باید انجام دهید، از سر خود 
بیرون کنید، بخشی از انتخاب را هم به عهده مردم بگذارید. فرضا دو 
نفر فاسد وارد مجلس شوند بهتر از آن است که دهها اصلح از ورود به 
مجلس باز بمانند. امیدوارم در روش خود تجدید نظر کنید. برای شما 

آرزوی توفیق دارم.
 پیش بینی نیمه تاریک تاجرنیا از آینده سیاست در ایران؛ پنج 
پیش بینی علی تاجرنیا، فعال سیاســی اصلاح طلب را از آینده 

سیاسی کشور بخوانید: 
آنچه که پیش می رود این است که یک جناح سیاسی کاملًا از مجلس 
حذف شــده و شــرایط بعدی این است که به ســمت یکدست شدن 
حاکمیت و یک نوع دوگانه سازی درون جریان اصولگرایی پیش برویم. 
به گونه ای که جناح بندی بین جریان پایداری و قالیباف ایجاد شــود 
که یک دوقطبی کاذب در حوزه سیاسی شکل گیرد و جریان منتقد و 
اصلاح طلب کامل حذف شوند. این تجربه را در زمان آقای احمدی نژاد 

و مجلس هفتم و هشتم داشته ایم که تجربه خوبی هم نبوده است.
فلذا دوران پساکرونا به لحاظ اقتصادی به سمت انهدام طبقه متوسط 
و دوقطبی شدن فضای کشور پیش خواهد رفت و اقلیتی سرمایه دار 
که در شرایط کنونی توانسته اند خودشان را بالا بکشند و یک اکثریت 
فقیری که محتاج کمک دولت خواهند بود، به وجود خوهد آمد. به لحاظ 
سیاسی هم شاهد بسته تر شدن فضای سیاســی با این استدلال که 
یکدست شدن حاکمیت به رفع مشکلات کمک می کند، خواهیم بود.

عملًا اصلاح طلبان اختیاری ندارند، شرایط به گونه ای شده است که 
آنها به علت اینکه از حوزه اجتماعی فاصله گرفته اند ضعیف شده اند. 
پشتوانه افکار عمومی آنها نیز مثل گذشته نیست؛ نه به معنی اینکه 
این پشــتوانه مردمی را جناح اصول گرا دارند، نه؛ مردم در وضعیتی 
هســتند که به نوعی ناامید از ایجاد تغییرات در حوزه قدرت هستند. 
بنابراین کاری که جریــان اصلاح طلب باید انجام دهد، این اســت 
که اصلاحات را در حوزه اجتماعی و در بدنه افــکار عمومی دنبال و 

پیگیری کنند.
اگر روال بر مدار گذشته باشــد، طبیعتاً انتقادهایی ایجاد خواهد شد. 
بنابراین انباشتی از بی اعتمادی شکل می گیرد که زمان فوارن و شکل 
آن مشخص نیست اما اگر عقلانیت به وجود آید و به خوبی ریشه یابی 
کند، شرایط متفاوت خواهد بود چراکه بخش عمده ای که در ناآرامی ها 
نقش داشتند، عقبه آسیب پذیر و حاشیه نشینان شهرهای بزرگ بودند 
و مسئله بزرگ آنها اقتصاد و معیشت اســت که برآمده از ناکارآمدی 

سیستم های اجرایی کشور است.
مشکل حال حاضر مجلس مشکل ریاست و بخش های دیگر آن نیست 
بلکه مشکلش محدود شدن اختیارات پارلمان در کشور است و مشکل 
این است که مجلس به انحای مختلف محدود شده و از کارآمدی لازم 
برخوردار نیست. مجلس به جای اینکه جای چهره های قوی و عصاره 
فضائل ملت باشد، تبدیل به جایگاه افرادی شده که مورد تایید شورای 
نگهبان هستند و نه الزاماً از افکار عمومی. این مجلس با توجه به اینکه 
کمترین مشارکت را در طول تاریخ پیروزی انقلاب داشته، طبیعتا در 
کنار آن اختیارات محدود قرار می گیرد و فاقد توانایی های لازم است. 

)ایلنا(

نامه تند مطهری به جنتی، احتمال مشکل داشتن مدرک منتخبان اصفهان و ...
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روند بیماران کرونایی در تهران نزولی است
حریرچی از روند ادامه کرونا می گوید

معاون کل وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی گفت: »در چند هفته گذشته روند تعداد 
بیماران بســتری، مراجعه کنندگان، بســتری در 
آی سی یو و تعداد مرگ و میر ناشی از کرونا نزولی 
است اما هنوز آمار ما در تهران می تواند قابل توجه 
باشــد. هنوز در مورد تهران نگرانی ها وجود دارد. 
پیش بینی ما این است که روند نزولی ابتلا به کرونا 
در کشور در یک تا دو ماه آینده ادامه خواهد داشت 
اما موارد افزایش نسبی در برخی استان های کشور 
مشاهده می شود که آمار کل کشور را تحت تاثیر 
قرار نخواهد داد. وقتی روند نزولی اســت و تعداد 
ابتلا در میلیون نفر به چندین نفر می رسد، نوسان 
جزیی بخشی از کار است. اگر اتفاق غیرمترقبه ای 
نیفتد در چند هفته آینده انتظار موج شدید بیماری 
ناشــی از ویروس کرونا نداریم.« حریرچی گفت: 
»شهرســتان هایی که از نظر شــیوع کرونا سفید 
هســتند در دوره های پنج روزه بررسی می شوند. 
اگر جایی اعلام شــود که سفید اســت، اگر اتفاق 
غیرمترقبه ای نیفتد تا دو هفتــه اعتبار دارد و بعد 
ارزیابی می شود.نسبت به چند هفته گذشته، روند 
نزولی ۶۰ تا ۷۰ درصدی در بستری و فوت داشتیم. 
اگر در ایــن روند نزولی، جایــی دو درصد هم بالا 
برود، روند آن صعودی است. یعنی اگر جایی 1۰۰ 
بستری روزانه داشته باشد، وقتی به ۳۰ می رسد و 
بعد به ۳۲ می رسد به معنی صعودی شدن است. 
البته این صعودها بر اساس تجربه کم قوت هستند و 

دامنه آنها کم است.« معاون کل وزارت بهداشت در 
پاسخ به سوالی درباره ضعیف شدن ویروس گفت: 
»به تازگی مقاله ها و تحقیق هایی از آمریکا و برخی 
کشورهای دیگر منتشر شــده که می گویند رفتار 
ویروس کرونا به میزان قابل ارزیابی ضعیف شــده 
است. معمولا این انتظار وجود دارد. ویروس ها در 
شــرایط عادی می توانند جهش یافته و تغییراتی 
کننــد. در برخی مواقع این تغییرات بســیار قابل 
توجه است. اگر ویروس تغییر ژنتیکی خیلی بدی 
نداشته باشــد چون در بدن افراد وجود دارد، با آن 
بدن وارد مبارزه می شود و هر فردی اثر جزیی روی 
ویروس می گذارد و در نتیجه در درازمدت ویروس ها 
ضعیف می شوند. موفقیتی که در مورد ویروس ایدز 
حاصل شده هم این اســت که هم درمان ها بهتر 
شده و هم ویروس ضعیف تر شــده است.« معاون 
کل وزارت بهداشــت همچنین در پاسخ به سوالی 
درباره راه اندازی تورهای مسافرتی در شرایط شیوع 
کرونا گفت: »هنوز مجوز بازگشایی به هتل ها داده 
نشده و به راه اندازی تورهای مسافرتی هم مجوزی 
داده نشده است. ۸۰ تا ۹۰درصد موارد ابتلا به کرونا 
بی علامت است. سنجش تب در کسی که علامت 
ندارد هم هیچ ارزشــی ندارد. صنعت گردشگری 
از نظر اشتغال بســیار مهم است اما تصمیم گیری 
در مورد آن باید در ستاد مقابله با کرونا انجام شود. 
خارج از مجوزها نیز هرگونــه اقدامی غیرقانونی 

است.«

هشدار پلیس به لایوهای اینستاگرامی
روز گذشته سرهنگ علی محمد رجبی، رئیس مرکز تشخیص جرائم سایبری پلیس فتا در یک برنامه رادیویی 
درباره لایوهای اینستاگرامی گفت: »موضوع هویت اهمیت بسیار زیادی دارد، گرچه لایوهای پرمخاطب اکثرا 
از سوی افراد شناخته شده برگزار می شــود اما هویت دنبال کنندگان لایو که تعداد زیادی هم هستند، قابل 
رصد نیست. بسیاری از جرائم ذیل کامنت لایوهای افراد معتبر و شناخته شده رخ می دهد. برای مثال فروش 
موادمخدر، سلاح و مفاسد اخلاقی در صفحات پر مخاطب رخ می دهد. متأسفانه تعداد زیادی پرونده در پلیس 
فتا دال بر این موضوع وجود دارد که مصادیق متعدد مجرمانه در کامنت صفحات افراد شــناخته شده شکل 
گرفته است. موضوع دوم نظارت است. متاسفانه امکان نظارت در اینستاگرام وجود ندارد چون این پلتفرم و 
بستر به قوانین و حاکمیت کشورمان احترام نمی گذارد. در کشورهای خارجی افراد مشهور که اقدام به تهیه 
لایو می کنند، خط قرمز حاکمیتی کشورشان را رعایت می کنند و در صورت عدم توجه و عبور از این خطوط 
بلافاصله مورد سوال و برخورد قرار می گیرند. لایوهای اینستاگرامی هویت و امکان نظارت ندارند. این پلتفرم 
یک پروژه برای اهداف کلان و بلندمدت اســت. برای اینکه بتوانیم طی 10 سال آینده در این فضا به درستی 
حرکت کنیم باید بنا به فرموده اخیر مقام معظم رهبری در فضای مجازی قوی عمل کنیم.دلیل این تاکید این 
اســت که دنیا در حال ورود به عرصه حکمرانی فضای مجازی است و راه گریزی برای کنترل این فضا نداریم. 

بنابراین باید در حوزه حکمرانی فضای مجازی که به شدت در آن دچار ضعف هستیم بهتر عمل کنیم.«

     حاشیه روز

     تیتر2

رپرها علیه شرط بندها
سیر تا پیاز سایت های غیرقانونی شرط بندی در 6 پرده 

ادامه ازصفحه   اول

در مورد این دار و دســته مونتیگو و سایت هایشان زیاد 
گفته شده اما بعضی افراد هم هستند مثل حامد شکوری 
اصل که دوجین سایت های قمار راه اندازی کرده اما کمتر 
کسی اسم او را شنیده و فقط  یک مرتبه محمد جرجندی 

در کانال تلگرامی وب آموز درباره او افشاگری کرده بود. 
3  سایت های شرط بندی که این افراد تبلیغ می کنند 
به چند روش مختلف جیــب کاربران را خالی می کنند. 
یک روش ســاده فیشــینگ اطلاعات حساب مشتری 
است. یعنی یک درگاه جعلی مشابه درگاه بانکی درست 
می کنند که هم از نظر آدرس و هم از نظر شکل ظاهری 
خیلی شبیه درگاه واقعی است. با این حال به محض اینکه 
کاربر اطلاعات حســابش را وارد سیستم می کند رمز و 
مشخصات کارت مستقیما برای صاحب صفحه جعلی 
فرستاده می شود و بعد او  به راحتی حساب این شخص 
را خالی می کنند. الان با راه اندازی رمز پویا اما این روش 
یک مقدار پیچیده تر شده و آمار فیشینگ کاهش پیدا 
کرده. روش دوم کلاهبرداری این سایت ها بستن ناگهانی 
اکانت کاربر اســت. به این شکل که شرکت کننده اگر از 
مبلغ مشخصی بیشتر برنده شود خیلی راحت اکانت او 
را مسدود می کنند. حالا یا کلا دیگر ادمین های سایت 
جواب او را نمی دهند یا مثلا به بهانه هایی مثل تکراری 
بودن کد ملی یا داشتن دو حساب کاربری او را دست به سر 
می کنند. یا یک روش دیگر این است که کلا دامین سایت 
را عوض می کنند. یعنی انگار اصلا سایتی وجود نداشته 
که شما در آن برنده شده باشید. طبعا شانسی هم برای 
شکایت کردن و پیگیری قضایی ماجرا وجود ندارد. یا یک 
روشی که جدیدا اضافه شده مشهور به بازی انفجار است. 
در نمونه های خارجی مثلا هزار نفر در این بازی شرکت 
می کنند و یک نفر برنده می شود. در نمونه های ایرانی اما 
همان یک نفر هم برنده نمی شود و عین آمار همه می بازند. 
چرا؟ چون مدیران این ســایت ها با دستکاری الگوریتم 
بازی خودشان برنده می شوند. حالا همه این موارد به کنار 
آمار می گوید در تمام دنیا اگر همه چیز درست پیش برود 
و هیچ کلاهبرداری و جعلی هم درکار نباشد، در نهایت 
بیش از 90 درصد مبلغ ورودی یک سایت شرط بندی به 
جیب صاحب سایت می رود. پارسال تخمین زده بودند 
هرکدام از این سایت های شــرط بندی فارسی زبان که 
می بینید مثل قارچ سبز شده اند روزانه یک میلیارد تومان 

ترنور مالی دارند. 
4   یکی از روش های مرســوم جــذب کاربر به این 
ســایت ها علاوه بر رفتارهــای نامتعــارف و ویدئوهای 
هنجارشکنانه، عکس و فیلم های جعلی است که از طرف 
برندگان سایت در اینستاگرام پست می کنند. یعنی به 

دروغ می گویند این دلارها یــا ریال هایی که می بینید 
تصاویر و فیلم هایی است که کاربران برای ما فرستادند و 
ما منتشر کردیم. در صورتی که تا حالا چند مرتبه جعلی 
بودن این عکس و فیلم ها لو رفته. مثلا یک بار عکس یک 
دسته اسکناس 100دلاری در دست یک نفر را منتشر 
کردند و یک متنی هم نوشــتند که فلانی دم شما گرم 
پولدار شــدیم اما خب وقتی عکس را با سرویس گوگل 
ایمیج بررسی می کردید مشــخص می شد یک عکس 
دانلودی بــوده. یا فیلم های چند ثانیه ای مشــابه را هم 
خودشان درست می کنند و عجیب اینکه هنوز هم خیلی 
از مردم فریب می خورند. البته که شرایط خاص اقتصادی 
هم در این ماجرا بی تاثیر نبوده و سوءاستفاده این جریان 
از اعتبار رپرها هم باعث جلب اعتماد بعضی جوانان شده.

5   یکی از نکات سوال برانگیز در تمام این سال ها این 
بوده که چطور بساط این ســایت ها برچیده نمی شود؟ 
یعنی چطور کاربر می تواند از اینجا حسابش را شارژ کند و 
برداشت پول انجام بدهد؟ اوایل که این سایت های فارسی 
نبودند یک سایت خارجی ادمین فارسی زبان استخدام 
کرده بود و برای شارژ حساب به متقاضیان ورود به سایت 
شماره کارت یک شخص حقیقی را می داد. از اینجا پول 
کارت به کارت می کردید و بعد از اعلام شماره پیگیری 
حساب شما را شــارژ می کردند. برای برداشت پول هم 
باید درخواست می دادید به همان ادمین سایت و بعد از 
24 ساعت پول از حساب نامشخصی به کارت شما واریز 
می شد. بعدتر قضیه در این حد پیش پا افتاده شد که این 
سایت ها رسما درگاه بانکی معرفی می کردند. یعنی خیلی 
راحت مثل یک خرید اینترنتی قانونی می شــد حساب 
کاربری را شارژ کرد که همان زمان این سوال پیش آمد 
چرا بانک مرکزی این درگاه ها را مســدود نمی کند؟ آن 
زمان خود ما در گزارشی از مسئولان شاپرک پرسیدیم 
چطور به این ســایت های غیرقانونی درگاه می دهید؟ 
که آن ها توضیح دادنــد نظارت بر ایــن قضیه برعهده 
شرکت های پی اس پی است. این شرکت ها اغلب وابسته 
به بانک  ها هستند و مسئولیت شان همین واگذاری درگاه  
بانکی است. آن ها هم اعلام کردند که نمی توانیم برخورد 
کنیم چون این درگاه ها اغلب اجاره ای هســتند. یعنی 
شخصی مثلا درگاه آنلاین برای فروش کالا درخواست 
کرده و بعد با مبلغ هنگفتی این درگاه را به ســایت های 
شرط بندی اجاره داده است. به هرحال گذشت و خیلی از 
این درگاه ها هم مسدود شد اما بعد سایت های شرط بندی 
برای جابه جایی پول روش های دیگری رو کردند. به طور 
مثال از ســرویس کارت اعتباری ایرانیان و همراه کارت 
استفاده کردند. سیستم کار اینطوری بود که اشخاصی را 
در داخل کشور مامور کردند که کارت بانکی و یک کپی 

از کارت ملی بعضی افراد بی اطلاع جمع آوری کنند. بعد 
گردش مالی را به صورت اتوماتیــک بردند روی همین 
گردش مالی بین کارت ها. یعنی طرف بدون اینکه خودش 
اصلا بداند بت و شــرط بندی چیســت از حسابش پول 
جابه جا می کردند. حالا ماهانه رقمی در حد 400 یا 500 
هزار تومان هم برای صاحب کارت واریز می شد. خیلی از 
تبلیغات کار در خانه و بدون کار کردن میلیونر شوید که 
در بنر و پاپ آپ سایت های اینترنتی می بینید برای جذب 
همین کارت ها درج شــده. الان هم بیشتر سایت های 
شرط بندی به استفاده از سیستم پارسی گرام روی آوردند 
که مثل یک ارز مجازی عمل می کند و کاربر از آن ووچر 

می خرد و حسابش را شارژ می کند. 
6   حالا ســوال اینجاســت آیــا ایــن چهره های 
اینستاگرامی  توانایی فنی و تکنیکی راه اندازی و مدیریت 

یک سایت شــرط بندی را دارند؟ قطعا نه. ماجرا به این 
شکل است که این افراد فقط پنل سایت را از یک سایت 
مادر خریداری یا اجاره می کنند. یعنی فقط ظاهر این 
سایت ها با هم متفاوت است و در نهایت همه مثل یک 
شــعبه نمایندگی عمل می کنند. در ایــن حالت رقم 
مشــخصی مثل 50 درصد درآمد به نماینده می رسد 
به شرط اینکه ماهانه حداقل 900 نفر ثبت نامی جدید 
داشته باشد و اگر تا ســه ماه به این آمار نرسد پنل از او 
پس گرفته می شود. یا اینکه کلا نمایندگی سایت را به 
مبلغی حدود 15 هزار دلار به او می فروشند. هنوز هم 
اگر سری به صفحات اینستاگرامی بزنید حتی خیلی از 
اینفلوئنسرها و هنرمندان داخل کشور هم این سایت ها 
را تبلیغ می کنند و دستبرد زدن به حساب مردم ادامه 

دارد. 

چند روز پیش زن طلبه ای که به عنوان داوطلب غسل 
دادن فوتی های کرونا به شبکه نسیم آمده بود ادعا کرد 
که از او خواسته شــده بدون چادر جلوی دوربین برود؛ 
ادعایی که با واکنش روابط عمومی شبکه نسیم مواجه 
و تکذیب شــد. دیروز هم حرف های سایه رحمتی، زن 
شعبده بازی که می گوید تنها زن فعال در این حوزه است 
ســر و صدای زیادی به راه انداخت و بعضی از رسانه ها 
به نقل از او نوشــتند که برای ضبط برنامه ای متعلق به 
شبکه پنج از او خواسته شده چادرش را بردارد و از عکس 
رهبری هم که در کادر بوده استفاده نکند. این حرف ها 
هم جوابیه تند روابط عمومی شبکه پنج را به دنبال داشت 
که در آن اعلام شده بود این ادعا را از نظر قضایی پیگیری 
می کند. در این جوابیه آمده بود: »این تهمتی بی اساس 
است و فیلم ها و اسناد موجود کذب بودن آن را به راحتی 
در محاکم ذی صلاح اثبات می کند. همچنین قرار دادن 
عکس مقام معظم رهبری در کنار وسایل شعبده بازی 
نامبرده، موجب وهن بوده و خلاف موازین رســانه ملی 
است. ایشان با پذیرش توصیه عوامل برنامه، عکس را از 

قاب تصویر خارج می کند.«
ادعای ســایه رحمتــی را قبــل از همه یــک صفحه 
اینستاگرامی به نام »مسیح پولی نژاد« منتشر کرد اما 
بعد از اینکــه ماجرا بالا گرفت خــود رحمتی وارد گود 
شد. صفحه ای که منتســب به رحمتی است و با 131 
هزار دنبال کننده تولیدات ویدئویی او را منتشر می کند 
اینطور نوشت: »خبری در فضای مجازی در حال پخش 
است که گفته گروه فیلمبرداری وابسته به شبکه پنج، 
عکس رهبر را از روی ســنگ روی شومینه برداشته اند 
و گفته اند این عکس تشنج زا اســت. اگر کسی چنین 
جسارتی را به رهبر و مرجع تقلیدم بکند به طور حتم از 

جانم مایه می گذاشتم، عکس را برداشتند و گفتند تشنج 
ایجاد می کند، بنده با توجه به شغلم که برداشتم این بود 
که عکس رهبرم صلاح نیست که در کادر دیده شود و به 
ریاکاری و تلاش به دیده شدن محکوم می شوم. با حذفم 
از اجرای زنده این برنامه که قرار بود با چادر باشم )ضبط 
آرشیوی که در منزلم بود با چادر مخالفت شد که چون 
برنامه نوروزی است و گروه به منزلم آمده اند پوشش مانتو 
مناسب تر است( و حرف های زیادی را آماده کرده بودم 
که بعد از پنج روز امروز و فردا کــردن یک روز مانده به 
پخش مطلع شدم که حذف شده ام. بعد از ماجرای حاج 
محمود کریمی، به این موضوع نگاه منفی پیدا کردم و با 
دوست عزیزتر از جانم ادمین پیج مسیح پولی نژاد درد و 
دل کردم، ایشان اجازه خواست به خاطر حذف عکس و 
چادرم درد و دلم را نشر دهد و من هم قبول کردم. قصد 
علنی کردن این موضوع را به دلیل اینکه سال ها بدون 
هیچ توضیحی در لیست سیاه صداوسیما بودم نداشتم 
و تیترهایی همچون لیبرال ها قدرت را در دست دارند 
و غیره ربطی به من ندارد، بارها تهیه کننده ها من را به 
برنامه دعوت کردند. وقتی به تهران رســیدم گفتند با 
حضورم مخالفت شــده. نمونه آن برنامه عصر جدید و 
برنامه بهارجان شبکه تهران بود. اتفاقات اخیر صداوسیما 
دلم را شکست چون آرزوی هر هنرمندی دیده شدن در 

صداوسیمای کشورش است...«
خیلی از کاربران ادعای او را به مشــکلش با صداوسیما 
ربط داده اند و بعضی ها هم او را به تلاش برای پیدا کردن 
مخاطب بیشتر متهم کردند اما رحمتی عقب ننشست 
و حتی به ســرعت در توئیتر هم که یکی از اصلی ترین 
فضاهای بحث درباره ماجرایش بود، حســاب کاربری 
ساخت و در آن با منشن کردن ضرغامی نوشت: »زمانی 

که آقای سید عزت الله ضرغامی رئیس صداوسیما بودند 
دوبار تهیه کنندگان صداوسیما من رو دعوت کردند از 
شهرستان رفتم تهران. شب تو ماشین تو پارک ولیعصر 
خوابیدیم حتی آفیش سازمان بودم دقیقه 90 اجرایم 
کنســل شــد، برام جالبه که در توئیتر هستید و ژست 
روشنفکرانه دارید.« او در توئیت دیگری هم ادامه داد: 
»هرچقدر تلاش کردم تا صدایم به شــما برسد که چرا 
دعوت می کنید به تهران بیایم بعــد دقیقه 90 یادتان 
می افتد که من شعبده باز  زن هستم نتوانستم، دختری 
جوان چمدان به دســت در خیابان هــای تهران گریه 
می کردم .... آن روز عهد بستم از ایران بروم ولی یادم افتاد 

پل صراطی هم هست.«

  درگیری قدیمی با صداوسیما
رحمتی قبلا هم چند باری نسبت به فضای جنسیت زده 
حرفه شعبده بازی و برخورد صداوسیما اعتراض کرده 
بود. مثلا درست یک سال پیش درباره محدودیت هایی 
که برای اجرا در شهر مشــهد دارد به روزنامه شهروند 
گفته بود: »به خاطــر این که خانم هســتم مجوز اجرا 
نمی دهند، برای همین در شهرستان های اطراف مشهد 
اجرا می گذارم.« در بخش دیگری از همین گفت وگو هم 
در توضیح اینکه چرا به زن ها توصیه نمی کند وارد فضای 
شعبده بازی شــوند، گفت: »کار کردن در کنار ٢هزار و 
خرده ای شعبده باز مرد که هیچ کدام شان را نشناسی، 
اما هر روز یک نفرشــان برایت حاشیه درست کند، کار 
سختی است. همان فضای رقابت ناسالم که عرض کردم. 
پشت سرم می گویند تا وقتی که آقایان هستند این خانم 
به چه جراتی شــعبده بازی می کند؟ متاســفانه همان 
مردســالاری که در جامعه وجود دارد، در صنف ما هم 

هست. مثلا یک نمونه اش این که قرار بود من هم در برنامه 
عصر جدید اجرا داشته باشم، کلی هزینه کردم و فیلم 
فرستادم و انتخاب شدم چون ساکن مشهد هستم، خودم 
را به تهران رساندم و وقتی در مسیر بودم به من زنگ زدند 

و گفتند نیا حضورت کنسل شده است.«

  چت با مسیح علی نژاد
اسم سایه رحمتی یک بار دیگر هم در شبکه های مجازی 
پیچیده بود، وقتی که با انتشار یک سری اسکرین شات 
ادعا کرد که مسیح علی نژاد از او خواسته نظرش را درباره 
محدودیت های زنان در شهر مشهد اعلام کند و بعد هم 
از او دعوت شود که روی آنتن مصاحبه کند اما رحمتی 
جواب او را به تندی داده و حتی یک جاهایی به مسخره 

کردنش پرداخته است.

  سایه رحمتی، 33 ساله از مشهد
با مرور صفحه اینستاگرام سایه رحمتی که اسم اصلی اش 
طیبه است و در مرداد  سال 66 به دنیا آمده، می بینیم 
که او خیلی هم دختر بی حاشیه ای نیست و از دعوا و جار 
و جنجال بدش نمی آید چون نه تنها ویدئوهای سیاسی 
می ســازد بلکه هر چند  وقت یک بار درباره سلبریتی ها 
اظهارنظرهای تند می کند. اینطور که خودش می گوید 
کارش را با کلاس های نمایش شــروع کــرده اما بعدتر 
فهمیده بازیگرهای زن زیادی بهتر  از او هستند پس باید 
به فکر یک حوزه کاری دیگر باشد تا اینکه یک شب در 
شهربازی کارهای یک شعبده باز را می بیند و مسیرش را 
انتخاب می کند. حالا بنابر ادعای خودش برای هر اجرا 
3 میلیون تومان می گیرد و از وقتی ازدواج کرده در کنار 

شوهرش کار کتابت قرآن هم انجام می دهد.

سایه رحمتی کیست  
و چه کرد و چه خواست؟

صدای بلند سکته
 مغزی در دوران کرونا

جزئیاتی از رابطه کرونا و سکته مغزی  از زبان مسئولان بیمارستان 
مسیح دانشوری

»25نفر از بیماران مبتلا به کرونا که در بیمارستان شهدای تجریش بستری بوده اند، سکته مغزی 
کرده اند.« این خبر کوتاه، دو روز پیش منتشر شــده بود اما جزئیاتی از آن اعلام نشده بود. قبل از 
آن هم گزارش های جسته و گریخته داخلی و خارجی از احتمال ارتباط افزایش سکته مغزی با ابتلا 
به بیماری کرونا منتشر شده بود. حالا دبیر کمیته پژوهشی بیماران مبتلا به کرونا در بیمارستان 
شهدای تجریش، آمار کاملی از ابتلای بیماران کرونایی به ســکته مغزی، سن آن ها)اکثرا جوان 
هستند( و... اعلام کرده که اطلاعات جدید و البته غافلگیرکننده ای درباره کرونا به ما می دهد. این 

اطلاعات و آمار را مرور می کنیم.
  40درصد جوان ها هستند

دکتر فرزاد اشــرافی، متخصص بیماری های مغز و اعصاب در گفت وگو با ایسنا با اشاره به تشکیل 
کمیته پژوهشی کرونا در بیمارستان شهدای تجریش، صحبت های زیر را مطرح کرده است:

1  بستری شدن 1700نفر
بیمارستان شــهدای تجریش از ابتدای اسفند به عنوان یکی از بیمارســتان های قطب نسبت به 
پذیرش بیماران کرونایی اقدام کرده و تا امروز حدود  1۷00بیمار کرونایی پذیرش کرده اســت. 
طی این مدت علاوه بر اطلاعات مرتبط با بیماری کرونا و علائم اصلی آن یعنی تنگی نفس و علایم 
تنفسی، سایر علائم و عوارض این بیماری نوپدید همچون علایم گوارشی، پوستی، مغز و اعصاب و 

غیره در قالب کمیته پژوهشی پیگیری و رصد می شود. 
2    25نفر سکته مغزی کردند

براســاس این طرح اطلاعات بیمارانی که به دنبال کرونا دچار ســکته مغزی شده اند، جمع آوری 
می شود، به گونه ای که از 1۷00بیمار بســتری حدود 25بیمار دچار سکته مغزی و یکی دوبیمار 
نیز دچار خونریزی مغزی شدند. بیماری کرونا می تواند باعث ایجاد اختلالات انعقادی، اختلال در 
جداره رگ و یا منجر به سکته و انســداد عروق مغزی و سکته مغزی شود. از 25بیمار دچار سکته 
مغزی، حدود 40درصد افراد در سنین زیر 55سال بودند که عدد بسیار بزرگی است. به موازات با 
درمان کرونا، درمان سکته مغزی هم برای این بیماران دنبال می شود. در مواردی که سکته مغزی 
وسیع باشد، نیاز به بستری در ICU  و همچنین اقدامات حمایتی و حیاتی برای بیماران ضروری 
است. اکثریت بیماران کرونایی مبتلا به سکته مغزی در سنین بالا و همراه با عوامل خطر و ریسک 
فاکتورهایی مثل فشار خون بالا، چاقی و دیابت و مصرف سیگار بودند. به عبارت دیگر وقوع سکته 
مغزی در این دسته از افراد مسئله جدیدی نیســت و با ابتلا به کرونا ریسک سکته مغزی در این 

افراد افزایش پیدا می کند.
3   مشکلات سکته و کرونا

کرونا می تواند باعث اختلال انعقادی و باعث ایجاد انســداد عروق و سکته مغزی شود. به هرحال 
درگیری عروق بزرگ مغزی در این بیماران دیده شده و چندمورد بیماران ما دچار خونریزی مغزی 
شدند. متاســفانه در این بیماران، افرادی که درگیری عروق بزرگ مغزی را داشتند، علائم خیلی 
شدیدتری نیز وجود داشت و دچار فلجی اندام شدند. بنابراین به موازات درمان کرونا، باید درمان 
برای سکته مغزی را هم انجام دهیم؛ چراکه این افراد دچار ناتوانی می شوند و نیاز به بازتوانی دارند.

4    جوانان و سکته مغزی
اینگونه نیست که هر فرد جوانی که مبتلا به کرونا شود، دچار سکته مغزی می شود و این مسئله در 
موارد ناشایع رخ داده است. در حقیقت مطالعه ما نشان می دهد که کمتر از پنج درصد افراد مبتلا 
به کرونا در همه سنین به سکته مغزی دچار می شوند. از آنجا که کووید19 پاندمیک شده و افراد 

زیادی را مبتلا می کند، لذا عوارض و درصد مرگ و میر آن هم بالاست.
   رابطه کرونا و سکته مغزی چیست؟

پایگاه خبری CNN نوشت، برخی پزشکان آمریکایی گزارش دادند که بیماری کرونا باعث سکته 
مغزی ناگهانی در بیماران 30 تا 40ساله شده است. آنان همچنین بیان کردند که این مبتلایان، 
هیچ سابقه بیماری زمینه ای نداشــته و همچنین علائم بیماری کرونا آنها خفیف بوده است. حال 
دانشمندان شواهدی را مورد بررسی قرار دادند که نشــان می دهد، ویروس کرونا می تواند باعث 
انسداد ناگهانی رگ ها در سر شــده و در نتیجه فرد مبتلا دچار سکته مغزی شود. توماس آکسلی 
و تیم او در بیمارســتان  Mount Sinaiنیویورک، پنج نفر از بیمارانی را که دچار سکته مغزی 
ناگهانی شده بودند، مورد بررســی قرار دادند. این بیماران همگی زیر 50سال سن داشته و علائم 
خفیفی از بیماری در آنها مشهود بوده است. آکسلی در مصاحبه با CNN گفت: »به نظر می رسد 
که ویروس باعث افزایش لخته شــدن در شریان های اصلی شــده و منجر به سکته مغزی شدید 
می شود.« او همچنین ادامه داد که ۷0درصد از مبتلایانی که دچار سکته  مغزی ناگهانی شده  اند، از 
جوانان بوده  و زیر 50سال سن داشتند همچنین همگی آنها علائم بسیار خفیفی از بیماری را نشان 
داده بودند. به گفته توماس آکسلی، تست کرونای این بیماران که کمتر از 50سال داشتند مثبت 
بوده است. این جراح مغز آمریکایی می گوید: »ویروس ]کرونا[ به نظر می رسد که با ایجاد لخته در 
شریان ها باعث سکته مغزی می شــود.« او اضافه کرده: »گزارش ما نشان می دهد که موارد سکته 
مغزی ناگهانی در میان بیماران جوان طی دوهفته گذشــته هفت برابر شده است. اغلب این افراد 
سابقه بیماری ندارند و با علائم خفیف کووید19 یا بدون علائم در خانه خود بودند.« آکسلی بیان 
کرد که سکته مغزی ناگهانی، آن هم سکته در شریان های اصلی مغز، در جوانان بسیار بعید است و 

باید تحقیقات بیشتری در این زمینه صورت گیرد.
 80روز از شیوع کرونا

از سوی دیگر دکتر ولایتی، رئیس بیمارستان مسیح دانشــوری گفت: »80روز از شروع پذیرش 
بیماران کرونایی در بیمارستان مسیح دانشوری می گذرد و در این مدت حدود 1958نفر پذیرش 
شده اند و در حال حاضر بسیار کاهش یافته است. در روزهای اوج بیماری، تعداد مراجعات روزانه 
به 450 تا 500نفر می رسید اما حالا در حدود ۷۷نفر مراجعات روزانه به درمانگاه برای تشخیص و 
درمان کرونا داریم. همچنین تعداد مبتلایان کادر پزشکی و پرسنل بیمارستان به کرونا، 10درصد 

است.« 
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دعای روز شانزدهم ماه مبارک رمضان   
اللهمّ وَفّقْنی فیهِ لِموافَقَةِ الأبْرارِ وجَنّبْنی فیهِ مُرافَقَةِ الأشْرارِ وأوِنی فیهِ بِرَحْمَتِکَ الی دارِ القَرارِبالهِیّتَکِ یا إلَهَ العالَمین.

خدایا توفیقم ده در آن به سازش کردن نیکان ودورم دار در آن از رفاقت بدان وجایم ده در آن با مهرت به سوی خانه آرامش به خدایی 
خودت ای معبـود جهانیان. 

کمبودهای عجیب برای پیشگیری 
از فاجعه زلزله در تهران

رئیس شورای شهر تهران: دستگاه لرزه نگار نداریم، شبکه 
اضطراری آب نداریم 

  سایت نگار

گلایه های افتخاری، خانه به آذین، شامپانزه فراری
افتخاری در برنامه دورهمی درباره ماجرای روبوسی و دیدارش با احمدی نژاد 
گفت: »دلم می خواست یک رئیس جمهوری را بغل کنم ببینم چه شکلی است؟ این که 
ایرادی ندارد! ایشان در ابتدا به سمت من آمدند و من هم کاری نمی توانستم بکنم. در 
آن همایش، من اجرایم که تمام شد، از پله ها پایین آمدم که یک آقایی مرا راهنمایی 
کرد به سمت آقای احمدی نژاد، از آنجایی که ایشان هم به موسیقی علاقه مند بودند و 
یکی از آهنگ های مرا خیلی دوست داشتند، من هم ایشان را خیلی محکم در آغوش 
کشیدم. اما بعدش به من خرده گرفتند که چه کسی به شما گفت ایشان را بغل کنید؟ 
گفتم پس چه کاری باید می کردم؟ اما افرادی بودند که دیگر دوست نداشتند حضور 
من در عرصه موسیقی ادامه پیدا کند چون پیش خودشــان می گفتند تیراژ فروش 

آثارش بالاست و بهتر است زمین بخورد. اما چه بسا که دغدغه من اصلا مالی نبود.«
افتخاری درباره عدم حمایت دیگر هنرمندان از او ادامه داد: »در موسیقی افراد خیلی 
احساساتی می شوند و نمی آیند دیگران را تشویق کنند، می گویند من بهتر از فلانی 
می خوانم، خب بخوان! چرا همه جا جار می زنی، من هیچ وقت در این حاشیه ها نبودم 
که بخواهم با دیگران رقابت کنم و تنها خواسته ام این است که یک مقدار به هم احترام 
بگذاریم و رفتارهای مان با یکدیگر سمی نباشد، زمانی که این هجمه ها به من وارد شد، 
یک نفر با من تماس نگرفت و کسی  از من حمایت نکرد که با علیرضا چه کار دارید؟ 
مگه چه کار کرده؟ اگر یک نفر فتیله این آتش را یک مقدار کم کرده بود، من اینقدر 

آسیب نمی دیدم. حتی خانواده من هم تحت این آسیب قرار گرفتند.«
این خواننده در پایان و درباره شایعه سیاسی بودنش گفت: »بعضی ها می گویند علیرضا 
افتخاری رانت گرفته است، خدا شاهد اســت من نه تا حالا از دولت پولی گرفتم، نه 
رانتی گرفته ام، نه زمینی گرفته ام. اگر یک نفر آمد و گفت من یک تکه نان به افتخاری 
داده ام، سر من را بزنید. من کی رانت گرفتم؟ به خدا گناه است و کسانی که این حرف ها 
را درباره من می زنند من می گویم ان شاءالله خدا به راه راست هدایت شان کند. آقای 
احمدی نژاد فوتبال بازی کرد، با خیلی ها روبوســی کرد، هنرمنــدان را یکی پس از 
دیگری دید، اما چرا قرعه به نام من درآمد که تخریب شوم. تعدادی شبکه معاند به این 
ماجرا دامن زدند. آن ها دائم می گفتند افتخاری قصد دارد به فرانســه سفر کند، آخر 

من پولم کجاست؟ من تا قم هم نمی توانم بروم چه برسد به فرانسه.«

امیر الهامی، مدیرعامل باغ وحش ارم تهران با اشاره به خبرهایی مبنی بر گم 
شدن یک شامپانزه در باغ وحش ارم اظهار کرد: همانطور که طی چند روز اخیر 
اعلام کردیم شامپانزه ای در باغ وحش ارم ناپدید نشده است و خبرهایی که دارد 

در فضای مجازی می پیچد صحت ندارد.
مدیرعامل باغ وحش ارم در ادامه افزود: سه سال پیش در باغ وحش ارم شامپانزه ای 
متولد شد که دامپزشک قبلی باغ وحش ارم به دلیل ضعف و ناتوانی در شامپانزه ماده 
تازه متولد شده از مدیرعامل باغ وحش درخواست نگهداری این شامپانزه را به صورت 
اختصاصی کرد و با آن موافقت شد. او با اشــاره بر اینکه شامپانزه با نام باران معروف 
است،گفت: قرار بوده که پس از مدتی این حیوان به باغ وحش ارم پس داده شود اما 
دامپزشک سابق باغ وحش ارم مدعی اســت که بین حیوان و او و برعکس وابستگی 

ایجاد شده و قادر به پس دادن آن نیست. 
الهامی با بیان اینکه در چند مرحله از سوی سازمان محیط زیست برای ایشان تذکر 
کتبی و شفاهی فرســتاده شده است، گفت: متاســفانه تذکرات ما برای بازگرداندن 
شامپانزه به باغ وحش مورد توجه ایشــان قرار نگرفت. او افزود: دامپزشک سابق باغ 
وحش ارم معتقد است که اگر این شامپانزه به باغ وحش ارم بازگردانده شود خواهد 
مرد در صورتی که اینگونه نیست و طی 30 سال اخیر پنج شامپانزه بزرگ شده وچهار 

قلاده هم در ارم به دنیا آمده است.
مدیرعامل باغ وحش ارم تهران بیان کرد: به دلیل بی توجهی ایشان برای برگشت این 
حیوان به باغ وحش ارم ما مجبور به شــکایت از وی به جرم خیانت در امانت شدیم و 
اکنون از او طرح دعوا شده است. الهامی با اشاره بر اینکه شامپانزه اکنون سه سالش 
اســت، عنوان کرد: در ســال اخیر یک روز به صورت غیر قانونی و بــدون مجوز این 

شامپانزه از باغ وحش ارم خارج شده و دیگر به باغ وحش بازگردانده نشد.

 علی اکبر رائفی پور از کارشناسان صداوسیما و مازیار ناظمی، مجری اخبار 
ورزشی و مشــاور رســانه ای وزیر ورزش و جوانان به گفت وگوی پربازخورد 
پنجشنبه شب المیرا شریفی مقدم مجری شبکه  خبر پرداختند.  این گوینده  خبر، 
ضمن تماس با همســر و همکارش داود عابدی در ســطح شــهر پس از زلزله، حال 

فرزندانش را پرسید. 
رائفی پور نوشت: »خانوم شــریفی مقدم و آقای عابدی زوج رسانه ای موفق ، حقیقتا 
یک رنگ و بوی ایرانــی به کار خبر داده اند. مردم ایران هیچ وقت اشــک های خانوم 
شریفی را هنگام اعلام خبر فاجعه منا فراموش نخواهند کرد. تدین ، مسئولیت پذیری ، 

وفاداری ،عشق ، وطن دوستی و تعهد مهم ترین شاخصه های خانواده ایرانی است.«
 ناظمی نوشت: »از معدود دفعاتی که خبر سیما خوب عمل کرد. انتخاب یک مجری 
گوینده، که هم مادرِ و هم کار حرفه ای اجرا را در حساس ترین لحظه نگرانی مردم بر 
عهده داره. ترکیبی از القای امید و زندگی و اطلاع رســانی بهنگام، صدا و سیما نباید 

بدون ستاره باشد وآنچه خود دارد زسلبریتی تمنا کند!«
ناظمی همچنین نوشته: »بدون تردید حضور استاد قدیمی ام، رضا بوالی مدیر ارزشمند 
شبکه خبر در این اتفاق خوب کاملا روشنه، معتقدم با حرکت گسل های خسته تهران 
در اعماق زمین، کمی هم گســل های محافظه کاری و تفکر سنتی اداره بخش های 

خبری بامداد روز جمعه در صدا و سیما تکان خورد!«

اسماعیل حلالی، پیشکسوت باشگاه پرسپولیس که چند سال در این باشگاه 
مربیگری می کرد و سرمربی تیم پایه های پرســپولیس بود، از زمان مدیران 

پیشین باشگاه افشاگری هایی انجام داد.
او در گفت وگو با خبرنگار ما بیان کرد: مدیرعاملی که نمی خواهم نامش را بیاورم، چهار 
بازیکن به تیم های پایه می فرستاد و نامه دستوری می داد که قرارداد آن ها باید در یکی 
از رده های پایه ثبت شود، اما من حدود پنج سال  مقابل این کار ها قرار گرفتم و انجام 
ندادم. نامه های دستوری موجود است و من تنها کسی بودم که حق یک بازیکن را به 
فرد دیگری ندادم. یکی از مدیرعاملان باشــگاه پرسپولیس  نامه ارسال کرده بود که 
فلان بازیکن باید جذب تیم امید شود و من زیر نامه ارسالی نوشتم که به طور کلی تیم 

ب را لغو کنید و این کار صورت گرفت.  
حلالی که از اتفاقات رخ داده در باشگاه پرســپولیس ناراحت بود و حدود یک سالی 
می شــود که پولی دریافت نکرده، گفت: به هر حال چهار ســال پیش تیم ب باشگاه 
پرسپولیس منحل شد و نام مدیرعامل هم مشــخص است که در زمان چه کسی رخ 
داده است. ما تیم ب در باشگاه پرسپولیس داشتیم که تیم بزرگسالان ما نمی توانست 
آن تیم را شکست بدهد. یک نفر از تیم ب قرارداد هزار تومانی هم نداشت و روح الله 
ســیف اللهی یکی از بازیکنان ما بود که از آن تیم در بالاترین ســطح بازی می کند. 

)مشرق نیوز(

 کاوه اعتمادزاده، فرزند محمود اعتمادزاده )م.ا. به آذین(، نویسنده و مترجم 
فقید در گفت وگو با ایسنا، درباره سرنوشت میراث پدری اش اظهار کرد: این خانه 
سابقه تاریخی پنجاه و چندساله دارد. خانواده به آذین از سال ۴۶ در این خانه که در 

آریاشهر واقع است، سکونت داشته اند.
 این ملک ها آن زمان به قیمت ارزانی فروخته می شد، اما ما به هر زحمتی که بود بهای 
این خانه را که ۷۲ هزار تومان بود فراهم کردیم، درحالی که فقط نصف آن را داشتیم 

و نصف دیگر آن را وام گرفتیم.
او با اشاره به اهمیت و ارزش فرهنگی این خانه گفت: سایر وارثان به دلیل نیاز مالی ای 
که داشتند، ناچار شدند سهم خود را به یک بســازبفروش بفروشند و حالا ۶0درصد 
خانه دست او و ۴0 درصد آن دست من است. البته من به دنبال وظایف فرهنگی خودم 
هستم و می خواهم که این خانه باقی بماند.  فرزند به آذین افزود: من خانه را به همان 
شکلی که در زمان پدرم بود، نگه داشته ام. اتاق او، میز کارش، صندلی و تختخواب او 
همانند قبل حفظ شــده اند. پذیرایی خانه که محل حضور افراد مختلف بود هنوز به 

همان شکل است چون این خانه میراث فرهنگی همه ماست.

دوازده نکته از مصاحبه فارس با محســن هاشمی، 
رئیس شورای شــهر تهران، درباره وقوع زلزله در 
پایتخت را بخوانید که اطلاعات جالبی در آن است. 
  گســل های تهران و اطراف آن فعال هســتند. 
حدود ۱۷ میلیــون نفر جمعیــت در منطقه ای با 

گسل های فعال حضور دارند.
  در سال های اخیر حدود ۴.۵ میلیون نفر اطراف 

تهران ساکن شده اند که اکثرا مهاجر هستند .
  معمولا در زلزله های بــزرگ نکته ای که وجود 
دارد ایــن بوده که ۸ ســاعت طول می کشــد که 
کمک رسانی به صورت سازمان یافته انجام شود لذا 
در اولین ساعات و حتی تا یکی دو روز پس از زلزله 
نقش مردم در کاهش تلفات و آسیب ها بسیار حائز 

اهمیت است. 
  خانواده ها باید کیف اضطراری داشــته باشند و 
موارد ضروری را در این کیف لحاظ کنند تا امکانات 
سازمانی در زمان حادثه به داد آنها برسد. غذاهای 
فاسدنشدنی، اسناد هویتی، جعبه کمک های اولیه، 
رادیو، آب از جمله مواردی اســت که باید در کیف 

اضطــراری در نظر گرفته شــود و حتی یک چادر 
اسکان کوچک هم اگر دم دست باشد می تواند در 

زمان حادثه مؤثر واقع شود.
  در ســال ۹۶ که زلزله تهران را لرزاند ۷ ماه این 
مسئله بیشتر مدنظر بود ولی به تدریج از میزان آن 
کاسته شد. علاوه بر تمرین این دستورالعمل ها باید 
مردم به نوعی امدادگر زلزله باشند و این موضوع را 
آموزش ببینند. تا در ۷۲ ساعت اولیه پس از وقوع 
زمین لرزه بتوانند اقدامات مؤثر را برای نجات خود و 

خانواده هایشان انجام دهند.
  ۱۵ هــزار هکتار بافــت فرســوده از دماوند تا 
هشــتگرد وجود دارد که حتی برخــی معتقدند 
که این بافت فرســوده حتی به ۱۷ هزار هکتار هم 
می رسد این در حالی است که سالانه تنها  ۴00 تا 
۵00 هکتار از این بافت فرسوده تغییر وضعیت در 

آن و به نوعی اصلاح بافت برایش صورت می گیرد .
  آب تهران همچنان دچار مشکل است هر محله 
باید یک مخزن آب قابل استفاده تا ۷۲ ساعت پس از 
حادثه را داشته باشد لذا ایجاد شبکه های اضطراری 

در حوزه های مختلف از جمله برق، مخابرات و آب 
ضروری است.

  در بسیاری از کشــورهای دنیا جایگزین کردن 
برق به جای گاز مورد توجه قرار گرفته است حادثه 
پلاسکو به دلیل حریق ایجاد شد و آواربرداری آن 
بیش از ۱0 روز به طول انجامید که اگر در سیستم 
این ســاختمان به جای گاز از برق استفاده می شد 
وضعیت این چنین نبود لذا زیرساخت ها باید تغییر 

آن مدنظر باشد.
  بحران در تهران اگر بالای 300 کشــته داشته 
باشد مســئولیت آن در اختیار شــهرداری نیست 
و ستاد بحران کشــور و وزارت کشــور وارد عمل 

می شود.
  کمبود دستگاه لرزه نگاری در تهران داریم. تنها 
اطراف استانبول 300 تا ۴00 دستگاه لرزه نگاری 
وجود دارد ولی در کل کشور پیش از این فقط ۱00 
دستگاه لرزه نگار وجود داشــت که اکنون به ۱۴0 
مورد رســیده در حالی که حداقل به ۵00 مورد از 

این دستگاه ها نیاز داریم.
  در پایتخــت تنها ۱03 ســوله مدیریت بحران 
در ۱3۱ ایستگاه آتش نشــانی وجود دارد در حالی 
که برای هر محله حداقل یک سوله و یک ایستگاه 
آتش نشانی نیاز است. تهران حدود 3۵0 محله دارد .
  برخی معتقدند که پایتخت را باید جایی غیر از 
تهران در نظر گرفت ولی باید توجه داشت که این 
موضوع می تواند هزینه چندین برابر اعتبار مورد نیاز 
جهت افزایش تاب آوری پایتخت مقابل زمین لرزه و 

زیرساخت های آن را داشته باشد. 
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 واگویه های انتظار
 خموش و گوشه نشینم، مگر نگاه توام؟

لطیف و دور گریزی، مگر خیال منی؟

 دستور زبان عشق
 ای عشق به شوقِ تو گذر می کنم از خویش

تو »قافِ« قرارِ من و من »عین« عبورم...
 قیصر امین پور   سیمین بهبهانی

آقا واقعا جا داره که تکمیل شــدن تدریجی پکیجِ 
مصیبت ) یا همون بســته سفارشــیِ بدبختی ( رو 
به تک تک شــما هموطنان عزیز تبریک بگم. طی 
روزهای گذشــته که بحث کرونا و زلزلــه و پراید و 
بورس و اپلیکیشن »شاد« در هم آمیخته، یه حال 
آسمانیِ خوبی پیدا کرده ایم که نمونه اش در طول 

تاریخ، اگر بی نظیر نباشه، کم نظیره.
مسئله ای که شرایط حال حاضر رو بسیار خاص تر 
و دوست داشــتنی تر می کنــه، فقط مــواردی که 
خدمتتون عرض کردم نیســت... بلکه یک ســری 
مسائل زیر شــاخه ای هم داریم که در هر شخص و 
خانواده ای، منحصر به فرده. منظورم اینه که علاوه بر 
اون بلایای عمومی که شامل آحاد جامعه میشه، یه 
سری بلایای اختصاصی هم داریم که گروه به گروه 
و نفر به نفر متفاوته و هر کسی به فراخورِ احوالاتش، 
یه سری بدبختیِ ویژه و اختصاصی داره که از امروز 
به آن ها می پردازیم. بحثِ امروز:»زوج های جوان و 

بدون فرزند«
گروه اول، تازه عروس و دامادها. یعنی زوج  هایی که 
مرغ عشق وار، قبل از شیوع کرونا، قصد یک زندگی 
رویایی و رنگارنگ رو کردن و عروسیه رو گرفته ان 

و تا اومدن بفهمن کی به کیه، مجبور شــدن بچپن 
تو لونه هاشون و بیســت و چهارساعته جلوی روی 
همدیگه باشــن... این دســته از مصیبت دیدگان، 
مسیری رو که خیلی به آرومی و طی چند سال باید 
می گذروندن و کم کم با یه سری از واقعیت ها آشنا 
می شدن، به صورت فوق العاده و فشرده و جهشی در 
دو ماه گذروندن و خیلی سریع و بدون فوت وقت و 
سریالی، طعم زندگی مشترک رو چشیدن و گوشی 

دستشون اومد و حالشون جا اومده.
برای نمونه بعدی، میشــه عزیزانی رو مثال زد که 
در هر حــال به هر علتی، زندگی مشــترک موفقی 
نداشته اند و قبل از شیوع کرونا، تمام راه ها رو بر خود 
بسته دیدن و بعد از کشــمکش های فراوان به این 
نتیجه رسیده بودن که همون بهتر که عطای زندگی 
مشــترک رو به لقایش ببخشــن و از هم جدا بشن 
و هر کی بره دنبال زندگی خــودش. ولی بلافاصله 
بعد از این توافق، کاسه و کوزه روزگار ریخت به هم 
و این عزیزان هم خانه نشین شدند و به مانند گروه 
قبلی، بیست و چهار ساعته، چشم تو چشم همدیگه 
هســتند... که دیگه تا حدودی میشه حدس زد چه 

روزهای رنگی و شادی رو دارن می گذرونن...

نمونه بعدی که به نظر من از طلایه دارانِ این مصیبت 
هستند، اونهایی هستن که به مرحله مراسم عروسی 
نتونستن برسن و هنوز در منازل اولیای گرامی شون 
تشــریف دارن و از غم فراق یــار در عذابن و لحظه 
شــماری می کنن که زودتر این ماجراها تموم شه 
و به مانند دســته اول، مرغ عشــق وار به لونه شون 
برن... خب، درسته که این گروه هم مشکلات خاص 
خودشــون رو دارن ولی چیزی که متمایزشــون 
می کنه و می درخشن، اینه که تنها کسانی هستند 
که احتمال بالایی داره دلشون برای روزهای کرونایی 
و قرنطینه تنگ بشه و یه روزهایی با خودشون فکر 
کنن که : » آقا راحت بودیما... قدر نمی دونستیم.« 
البته که مثال فراوونه و ما در این بحث تخصصی فقط 
به سرشاخه ها پرداختیم ولی دلم نمیاد سکوی اول 
و مدال طلای این نوع مصیبت ها رو بهتون معرفی 
نکنم و اون هم گروهی نیست جز کسانی که به یکی 
از این سه گروه حسادت می کنن و دوست دارن جای 
یه کدوم از اینها باشــن که ظاهرا کم هم نیستند و 
به وفور ناله هایشان را در فضای مجازی می خوانیم 
و می بینیــم. اونها بی برو برگــرد، لیاقت این گردن 

آویز رو دارن.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

اواسط دهه هشــتاد گذرمان افتاد به یک هفته نامه 
ورزشی. برایشان پرونده در می آوردم. یک روز گفتند 
بیا و با کریم باقری مصاحبه کن. راستش با بی رغبتی 
رفتم. چه دیالوگی بین ما می توانســت شکل بگیرد. 
خب تصورم کاملا اشتباه بود. باقری نکته سنج،  خوش 
صحبت و با پرســتیژ بود. بدون کوچک ترین لودگی. 
بدون کوچکترین اطوارهای متــداول میان برخی از 
فوتبالیست ها. کاملا جدی. و بسیار باهوش. گفت و گو با 
او به اتفاق خوشایندی تبدیل شد. مرور خاطراتش  در 
تبریز و تهران و بیله فلد. همبازی بودنش با علی دایی و 
تجربه بازی اش در انگلیس و بازی های مهم و سرنوشت 
ســازش. آنجا بود که وقتی ازش پرســیدم بهترین 
دوست فوتبالی ات کیســت؟ خیلی جدی جواب داد 
من دوست صمیمی فوتبالی ندارم! با ناباوری پرسیدم 
علی دایی چی؟  گفت برای علی آقا خیلی احترام قائلم 
اما با هم رفیق نیســتیم. و من مانده بودم از این مرد 
عجیب دنیای فوتبال ایران. مــرد منحصر به فرد که 
هرتابســتان با خانواده اش به بیله فلد آلمان می رود و 
تعطیلات را در خانه شــخصی اش می گذراند. بدون 
هیاهو، بدون مشــارکت در جنجال های مطبوعاتی و 
ورزشی. مردی که عادت دارد فاصله اش را با همه چیز 
و همه کس حفظ کند. شاید همین فاصله گذاری اش 
بود که موجب شد مردی با چنین توانایی های فیزیکی 
و تکنیکی خارق العاده نتواند در فوتبال خارج از کشور 
موفق باشــد. او همه امتیازات را برای درخشــش در 
خارج از کشور داشــت اما نشد. خوب است بدانید که 
زمانی یکی از مسئولین کمیته المپیک گفته بود که 
در تست ورزشــکاران ملی پرش درجای کریم باقری 
از همه حتی از اعضای تیم ملی والیبال بیشــتر بوده 
اســت . مردی آن قدر محترم که حتی طرفداران تیم 
رقیب هم احترامش را همیشه حفظ می کنند. احترام 
کسی را که یکی از زیباترین و دردناک ترین گل های 
دربی را وارد دروازه تیم محبوب آنهــا کرده بود. آن 
شوت شگفت انگیز از فاصله 30 متری که طالب لو را 

شوکه کرده بود...
کریم باقری بســیار شبیه اســتیون جرارد است. نه 

الزاما بــه لحاظ نوع فوتبال )که به هرحال می شــود 
شــباهت هایی را پیدا کرد( بیشتر به خاطر مجموعه 
اشتباهات دردناکشان ! در مقدماتی جام جهانی۹۴ ،  
او در اولین بازی دفاع چپ تیم ملی بود. در ۱۹ سالگی 
اما آن قدر اشــتباه کرد که پروین تا آخر بازی ها او را 
روی نیمکت نشــاند. در مقدماتی المپیک ۱۹۹۶ او 
کاپیتان تیم امید ایران بود . تیمی که حسن حبیبی 
ساخته بود. اما در تهران به شکلی باورنکردنی توپ را 
به مهاجم امارات پاس داد تا در موقعیت تک به تک 
دروازه نکیسا را باز کند و ایران از حضور در المپیک باز 
بماند. در مقدماتی جام جهانی ۱۹۹۸ مقابل عربستان 
در تهران آن پنالتی سرنوشت ساز را از دست داد و در 
بازی با قطر با مشت به صورت دروازه بان حریف زد و 
اخراج شد. در بازی برگشت مقابل ایرلند در تهران در 
انتخابی جام ۲00۲ کــه نیازمند پیروزی دو بر صفر 
بودیم آن قدر پاس اشــتباه داد که خودش عهد کرد 
دیگر در تیم ملی بازی نکند. آن هم در حالیکه تنها 

۲۸ سالش بود....
اما در ازای این اشــتباهات او مجموعه ای از بهترین 
لحظات عمرمان را به ما هدیه کرده است. همه ضربه 

سرهای زیبایش ،  همه شوت های بی نظیرش ) مثل 
گلی که به کره جنوبی در سال ۲000 زد ( و گل های 
سرنوشت سازش )گل تساوی دیرهنگامش به کویت ،  
گلی که به اســترالیا زد ، گل مهمی که در بازگشــت 
به بازی های ملی به امــارات در دوبــی زد ( و همه 

دوندگی ها و جنگ ها و پیروزی هایش. 
کریم باقری حالا در ۴۷ سالگی آن قدر اتوریته دارد 
که می تواندیک تنه رختکن پرسپولیس را کنترل کند 
و می تواند بی پروا ســتاره های جوان را با پس گردنی 
آرام و رام کند . او هم مثــل دایی ،  عابدزاده ، کریمی و 
خداداد ،  از نسلی هستند که شخصیت خاص خودرا 

به دیگران تحمیل کردند.  
راستی یادم رفت بگویم که در همان جلسه مصاحبه با 
باقری ،  او هیچ سوال انتقادی را بی پاسخ نگذاشت و به 
همه حرف ها پاسخ گفت. اما یک بار به وضوح عصبانی 
شد. وقتی که یکی از حاضران در اتاق از او درباره بازی 
با قطر پرسید و اخراجش: » همان بازی که سبیل تان 
را زده بودید « و خب آقا کریم عصبانی شد و فریاد زد: 
» من هیچوقت سبیلم را نزده ام. آن روز فقط ماشین 

کرده بودم !«

منحصر به فرد و کمی هم استیون جرارد
خرده روایت هایی از چهره های ویژه معاصر ایران و جهان ، تا آخر بهار - بیست و پنج: کریم باقری

آرش خوشخو  90 پرتره از 90 شخصیت 
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گزارش فرهیختگان از ضیافت شــاعران در 
بیت رهبری: همه مهمان ها که روی صندلی هایشان 
جاگیر می شوند، آقا تشریف می آورند. علیرضا قزوه 
که تا سال پیش مجری جلســه بود و کناردست آقا 
می نشست، امســال در ردیف ســمت راست مثل 
شاعری گمنام نشسته است. آقا که چشمش به قزوه 

افتاد، پرسیدند: »آقای قزوه چرا اینجا نشستی؟«
جواب قزوه را نشنیدم اما آقا به محافظ ها اشاره کرد 
که یک صندلی کنار مجری برای قــزوه بیاورید تا 

آنجا بنشیند.
چقدر حواس یک رهبر می تواند بــه این نکات ریز 

جمع باشد!
….بسم الله را می گویم و شــعرم را شروع می کنم. 

شعری است درباره  شــهدا: »از تقاطع شهید احمد 
رسولیان که بگذری...«

شعرم که تمام می شود، آقا به من نگاهی می کنند و 
می فرمایند: »خب! آقای امیری اسفندقه گفتند شعر 

نیمایی. آیا نیما شعر سپید می گفته؟«
یک لحظه دنیا به چشمم ســیاه می شود. نمی دانم 

منظورشان چیست. الان تعریف است یا نقد؟
در اوج حیرانی می گویم: »فکر نکنم!«…

بعد از چند شعر کلاسیک نوبت رسول پیره می شود. 
با ترس ولرز شــعرش را می خواند. سپیدی است با 
موضوع امام حسین)ع(. شــعر که تمام می شود، آقا 
می گویند: »با این شعر تن شاملو را در گور لرزاندی.«

همه می زنند زیرخنده.

تازه کشف می شــود آقا همچنان از شاملو خوشش 
نمی آید. نمی دانم دلیل سیاسی هم دخیل است یا نه 
اما دلیل تخصصی اش را که مطمئنم. کلا آقا امشب 
مثل هرسال سرحال نیست. گویا دوجلسه  امنیتی و 

فرهنگی قبل از افطار خسته شان کرده است.
بعد از جلســه بــا کمــال پررویی همیــن که آقا 
والسلام علیکم را می گوید، می روم جلو و می گویم: 

»آقا یک انگشتر تبرکی لطف کنید.«
آقا کــه بلند شــدند برونــد دســتم را می گیرند 
و با خود می برنــد جلو. ناگهان انگشــتری در کف 
دســتم می گذارنــد. می گویــم: »تبــرک کنید. 
 چیــزی می خواننــد و می بوســند و انگشــتر را 

می دهند.«
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هفت صبح| ظاهرا شــایعه عرضه لندروور دیفندر با 
یک پیشرانه هشت سیلندر در حال به تحقق پیوستن 
است؛ چراکه به تازگی تصاویری جاسوسی توسط اتوکار 
منتشر شده که نشــان دهنده تست یک نسخه هشت 
سیلندر دیفندر در مرکز تســت و توسعه این کمپانی 

بریتانیایی است.
این خودرو در نگاه اول کاملا مشــابه یک دیفندر 110 
استاندارد اســت اما چیزی که باعث تمایز این نسخه 
شکار شده دیفندر با نمونه استاندارد می شود، استیکر 
»پروتوتایپ« نصب شــده در گوشــه کاپوت و چهار 
خروجی اگزوز نصب شــده در پروفیل عقب است. این 
خروجی های اگزوز دایره ای شــکل با دیزاین ســپر و 
دیفیوزر این خودرو چندان هماهنگ نیســتند، بدین 
ترتیب ممکن است طراحی آنها هنوز کامل نشده باشد 
یا اینکه لندروور قصد نصب سپری جدید برای نسخه 

تولیدی دیفندر هشت سیلندر را دارد.
با استناد به پیشرانه های هشت سیلندر فعلی لندروور و 
خبرهای منتشر شده این احتمال بسیار قوی است که 

یک پیشرانه 4999 سی سی در زیر کاپوت این دیفندر در 
حال تست نصب شده باشد. این پیشرانه هشت سیلندر 
پنج لیتری همان پیشــرانه ای است که برای رنجروور، 
رنجروور اسپورت و رنجروور ولار نیز پیش تر نصب شده 

و حدود 512 اسب بخار قدرت دارد.
اما یک ابهامی در خصوص پیشــرانه این خودرو وجود 
دارد؛ پیشتر خبری منتشر شده بود که در آن مطرح شد 
محصولات هشت سیلندر آینده لندروور ممکن است از 
پیشرانه 4.4 لیتری هشت سیلندر توربوشارژ ب ام و بهره 
ببرند. این خبر از آنجایی قوت می گیرد که فورد در حال 
تعطیل کردن کارخانه خود در انگلیس بوده که در آن 
پیشرانه پنج لیتری هشت سیلندر را برای محصولات 

فعلی لندروور تولید می کرده است. 
البته اتوکار حدس می زند که لندروور ممکن اســت از 
این پیشــرانه به میزان کافی در انبار داشته باشد تا آن 
را روی محصولاتــی همچون این نســخه قدرتمندتر 
دیفندر در آینده نصب کند. با توجــه به محدود بودن 
تعداد این پیشرانه، یقینا این دیفندر هشت سیلندر به 

تعداد محدودی در سطح دنیا به فروش می رسد. به گفته 
بسیاری از تحلیلگران، لندروور با الگو قرار دادن مرسدس 
بنز جــی کلاس، در حال طراحی یک دیفندر هشــت 
سیلندر اســت. این بدان معناســت که دیفندر هشت 
سیلندر در کنار ارائه دادن قابلیت های خیره کننده در 
آفرود، همچنان کابینی لوکس و با کیفیت را در اختیار 
سرنشینان قرار می دهد؛ درســت مثل مرسدس جی 
کلاس! گرچه رنجروور هم این دو قابلیت را در کنار هم به 
مشتری ارائه می کند اما دیفندر لوکس بودن و عملکرد 
بالا در بیراهه نوردی را در پکیجی به مراتب ارزان تر از 

رنجروور در اختیار راننده قرار می دهد. 
در این لحظه مشخص نیســت که این پیشرانه هشت 
سیلندر امکان نصب روی نســخه دو در دیفندر با کد 
اتاق 90 را هم دارد یا صرفا برای نســخه چهار در این 
خودرو با کد اتاق 110 توســعه یافته اســت. به گفته 
منابع بریتانیایی، دیفندر هشت سیلندر در سال 2021 
رونمایی می شــود اما تا آن موقع باید لندروور از نسخه 

پلاگین هیبریدی دیفندر پرده برداری کرده باشد.

محد حسین شاوردی| نیسان و تویوتا به عنوان 
خودروسازان برتر ژاپن از دیرباز جدال سختی   با 
هم بر ســر بخش هایی از بازار خودرو جهان شکل 
داده اند که البته به رشد دو برند کمک شایانی کرده 
اســت. در بالاترین رده در بازار شاســی بلندهای 
هشت نفره و آفرودر اما وضعیت این دو برند شکل 
و شــمایل خاصی دارد. اگر خاطرتان باشد هفته 
قبل درباره سکویا محصول برجسته تویوتا در این 
کلاس برای تان نوشــتیم. حالا اما به سرعت و در 
کمال تعجب سروکله رقیب سکویا از برند نیسان 
در تهران پیدا شــده اســت. مدل آرمادا که وزنی 
بالغ بر 2250 کیلوگرم دارد، با داشــتن سه ردیف 
صندلی و امکانات متعدد، خودرویی هم قد و قواره 

سری سکویاست.
این خودرو البته همچون ســکویا کمتر لوکس و 
مجلل بوده و بیشــتر به یک محصــول اقتصادی 
مي ماند. در مدل آرمادا، فضــای بیرونی یا درون 
کابین مملو از قطعات ساده و منظم با اندکی جلا 
و تزئینات بوده و سطح مواد استفاده شده چندان 
از سکویا بهتر یا بدتر نیست. از نظر طرح ظاهری، 
آرمادا به خودروهای  آمریکایی شــباهت بسیاری 
دارد و در عین ســادگی، یــادآور برخی تولیدات 

شورولت یا فورد است.
در بخش فنی هم با وجود شباهت های بسیاری که 

دو خودرو از نظر توانایی دارند اما این سکویا است 
که دســت بالا را دارد و آرمادا اینجا باید با حسرت 
نگاه کند. این شاسی بلند ژاپنی درون سینه خود 
از یک قلب تپنــده V8 تنفس طبیعــی با حجم 
دقیق 5552 سی ســی بهره می گیرد که توانایی 
تولید حداکثر قدرت 317 اســب بخار در 5200 
دور در دقیقه و حداکثر گشــتاور 522 نیوتن متر 
در 3400 دور در دقیقه را دارد. نیروی تولید شده 
موتور در این خودرو توســط یک جعبه دنده پنج 
سرعته اتوماتیک به هر چهار چرخ منتقل می شود. 
نکته قابل توجه درخصوص آرمادا، امکان تنظیم 
دستی وضعیت دیفرانسیل بین چهار حالت  سبک 
و سنگین است که باعث می شود نیرو بین چرخ ها 
بســته به نوع شرایط محیطی تقســیم شود. این 
تقسیم بندی به شکل دیگری در سکویا هم وجود 
دارد و دو خودرو به رغم جثه بزرگ، در بخش آفرود 

توان خوبی دارند.
آرمادای موجود در تهران که از نوع نسل اول است، 
دقیقا 5.25 متر طول داشــته و در می سی سی پی 
آمریکا تولید می شــود. شاسی بلند مخوف نیسان 
که در نســخه پلاتینیوم به کشــور پا گذاشته، از 
بیشــترین امکانات رفاهی موجود در کلاس خود 
برخوردار است و در لیست آپشن های آن می توان 
مواردی نظیر ســانروف، کیســه هــواي راننده، 

سرنشــین و پرده ای، سیســتم صورتی حرفه ای 
BOSE به همراه کیت جداگانه برای سرنشینان 
عقب، سیستم تهویه مطبوع سه کاناله اتوماتیک، 
کروز کنترل، سنســور پارک جلو و عقب، دوربین 
دنده عقب، تودوزی چرمــی، صندلی برقی راننده 
با دو حافظه، صندلــی برقی سرنشــین، تنظیم 
برقی آینه ها به همراه تاشــو برقی، سیســتم ضد 
 ،)EBS(سیســتم ترمز الکترونیکی ،)ABS( قفل
سیستم کنترل پایداری خودرو )VSC(، سیستم 
کنترل کشش و تنظیم حالت دیفرانسیل را یافت. 
این خودرو که با پاترول، تیتان، پت فایندر و برخی 
از تولیــدات اینفینیتی مشــترکا از پلتفرم آلفای 
گروه رنو-نیسان سود می برد، ســالانه بین 20 تا 
30 هزار دستگاه در آمریکا فروش داشته و در زمره 

پرمصرف ترین خودروهای این کلاس است.
شاید برای تان جالب باشد که این اس یووی ژاپنی 
توانایی کشــیدن تریلرهایی بــا وزن چهار تن را 
داشته که در بین همه رقبای این رده سرآمد است. 
این خودرو در بدو معرفی در ســال 2004 مورد 
تحسین اغلب مجلات خودرویی جهان قرار گرفت 
و به مدت یک دهه در خط تولیــد ماند. آرمادا در 
آن زمان در نسخه پلاتینیوم حدود 52 هزار دلار 
قیمت داشت که رقم مناسبی برای یک خودرو با 

این ابعاد است.

شریک سایپا روی دور نوآوری
سازنده محصول cs35 و خودروساز موفق چینی اخیرا طرحی از یک کراس اوور جدید 
را با رسانه های جمعی به اشتراک گذاشته که این طرح خبر از افزایش سطح تکنولوژی 
و نوآوری در این سازنده چینی می دهد. این خودرو که شباهت هایی به مدل جدید 
یونی-تی دارد، اوشان x5 نام داشته و کیفیت طراحی بارزی دارد.  براساس شنیده ها، 
اوشان X5 به موتوری 1/5 لیتری، توربو و مجهز به سیستم پاشش مستقیم سوخت 
مجهز خواهد شد و توان تولید 177 اسب بخار و 300 نیوتن متر گشتاور را دارد. نیرو 
در این خودرو توسط جعبه دنده اتوماتیک دوکلاچه   و هفت دنده به چرخ ها منتقل 
می شود. با این موتور، یونی تی به نهایت سرعت 205 کیلومتر بر ساعت می رسد. موتور 
این خودرو در رده استاندارد یورو۶ قرار دارد و راندمان انرژی خوبی دارد. با توجه به 
شباهت های زیاد این خودرو به یونی تی، انتظار می رود در بخش امکانات و آپشن هم 
شباهت های این دو خودرو زیاد باشد. بسیاری این موفقیت چانگان را به همکاری های 
این شرکت ربط می دهند. چانگان كه  موفق ترین و مهم ترین قراردادهای همکاری 
مشــترک را در بین برندهای چینی امضا کرده، قراردادهای متعددی با برندهای 
ســوزوکی، فورد، مزدا و گروه پژو – ســیتروئن دارد. همین دادوستدهای صنعتی 
باعث شده انتقال تکنولوژی به خوبی برای چانگان اتفاق بیفتد و حالا یکی از بهترین 

تولیدکنندگان خودرو در چین در سال 2020 باشد.

آبروی جیپ رفت

محصولات گروه فیات-کرایســلر همواره در ردیف ناامن تریــن خودروهای بازار 
جهانی قرار دارنــد و این موضوع فیات و رام و کرایســلر نــدارد. جیپ به عنوان 
پرفروش ترین برند این گروه هم از این قاعده مســتثنا نیست و نتایج تازه حضور 
محصول پرفروش این شرکت در تست های موسسه آمریکایی IIHS گویای ضعف 
جدی این برند در زمینه ایمنی است. مجله مشهور اتواوولاشن در گزارشی پیرامون 
حضور فاجعه بار مدل رانگلر در آزمایش تصادف موسسه ایمنی بزرگراه های آمریکا 
نوشته است، این خودرو نه تنها در برخورد از جلو به شدت آسیب دید و چپ شد 
که در برخورد از کنار که اغلب اس یووی ها از آن سربلند بیرون می آیند هم بد عمل 
می کند. جیپ رانگلر که دومین محصول پرفروش جیپ است، قبلا هم در آزمایش 

موسسه اروپایی انکپ نمره پایینی دریافت کرده بود. 

     نقطه کور 

   نیش ترمز

پلیموت یا میگ میگ آمریکایی 

رودرانر و پلی موت را باید دو محصول ناشناس دهه 70 دانست که به آنها کم لطفی 
شده است. برند پلی موت که در فاصله سال های 1928 تا 2001 فعالیت داشت، 
جزو آن دسته از شرکت هایی است که در پی ادغام کرایسلر با دایملر بنز در ابتدای 
قرن 21 برای همیشه تعطیل شد و تا امروز نیز به بازار برنگشته است. سری رودرانر 
این شرکت که در سه نسل در فاصله ســال های 19۶8 تا 1980 به تولید رسید، 
یکی از جذاب ترین خودروهایی است که در قالب یک ماسل کار به بازار عرضه شد. 
رودرانر نسل دوم که از سال 1970 تا 1974 روی خط تولید شرکت بود، به واسطه 
طراحی جالب و کیفیت بسیار بالایی که   حین رانندگی از خود بروز می دهد، جزو 
گران ترین خودروهای کلاسیک بازار آمریکاست. این ارزش بالا در حدی است که 
نمونه های مختلف این خودرو بسته به سال ساخت بین 30 تا 100 هزار دلار قیمت 
دارند. رودرانر در این عکس جالب کیوان مرادی، در پارکینگی تاریک در تهران با 
آن رنگ آبی بدنه به کانون ماجرا تبدیل شده است. خودرویی که همه 20۶ ها و 
محصولات اطرافش را از خاصیت انداخته و با آن موتور هشت سیلندر مخوفش قادر 

است برای همه اتومبیل های اسپورت مدرن دردسرساز شود.

   نوستالژی
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تولدت مبارک سینیور!
سئات خودروساز برجسته اسپانیایی در حالی پای به 

70 سالگی گذاشته که امروز با کمک شرکای آلمانی به 
خودروسازی جهانی و برجسته تبدیل شده است

گروه خودرو| اصلا کم نیست. 70 ســال یک عمر است و سئات حالا آن 
را پشت سر گذاشته. به خوبی هم پشت سر گذاشته. از تولید محصولات 
اسپورت و شهری تا خودروهای ون و ســدان های خانوادگی، همگی در 
تخصص این برند صاحب سبک اســپانیایی اســت. این برند نام آور که 
هم اینک 9 محصول مختلف را در خط تولیدش دارد، دقیقا 9 می 1950 
با نامی که به اختصار SEAT یا شرکت تولید خودروهای مسافری نامیده 
می شود، متولد شد. سرگذشت این شرکت که هم اینک زیر دست آلمان ها 
و گروه معظم فولکس واگن روزگار می گذراند، شــنیدنی اســت. سئات 
خودروسازی اســت که ذاتا با کمک خارجی ها متولد شــد و پشتیبانی 
دولت را داشــت. دولت می خواســت در این صنعت ورود کند و اسپانیا 
صاحب برند بومی شود. به همین دلیل طرح توسعه این صنعت را ریخت 
و سئات تاسیس شــد. آن زمان 50 درصد مالکیت شرکت به دولت، 42 
درصد مالکیت خودروسازان به هفت بانک و 7 درصد سهم شرکت نیز به 
برند ایتالیایی فیات تعلق داشت. با اینکه شرکت شروع خوبی داشت اما 
گذشت زمان باعث شد تا ســئات نتواند بفهمد با فرمان فیات نمی تواند 

به جایی برسد. 
سئات که از بدو تاســیس تا امروز بیش از 19 میلیون دستگاه خودرو به 
اروپا و باقی مناطق جهان خودرو فروخته، از اوایل سال 198۶ کم کم با 
فیات وارد جدال شد و به سمت گروه آلمانی فولکس واگن متمایل شد. 
ســئات که اولین کارخانه بزرگ خود را در اطراف شهر بارسلون تاسیس 
کرد، از ابتدای سال 1990 به طور کامل به عضویت گروه آلمانی فولکس 
درآمد و طی سه دهه رشدی سرســام آور را تجربه کرده است. مرور آمار 
تولید این خودرو به خوبی نشان می دهد که در سه دهه اخیر چه اتفاقاتی 

برای سئات رخ داده است.
این شــرکت که هم اینک زیربرندی لوکس با نام کوپــرا را معرفی کرده، 
محصولاتی نظیر می، الحمرا، ایبیزا، لئــون، آرونا، تاراکو و آتکا را در خط 
تولید دارد ضمن اینکه اخیرا تلاش هایی جهت  تولید یک مدل تمام برقی 
از خود بروز داده است. موفق ترین خودروهای این برند طبق آمار رسمی 
سازنده اســپانیایی دو خودرو آرونا و لئون می باشــند. این شرکت سال 
گذشــته با یک درصد افزایش فروش، 574 هزار و 100 دستگاه خودرو 

تولید کرد.
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سلستیک و xj از پس EQS برمی آیند؟

این دقیق ترین و تازه ترین تصویر از سدان/ لیموزین الکتریکی و هوشمند مرسدس 
بنز است که طبق پیش بینی سازنده تا اواخر تابستان امسال معرفی خواهد شد. 
نکته جالب این موضوع همزمانی حضور ســه رقیــب دیرینه کلاس لیموزین ها 
در بازار خودروهای برقی است. کادیلاک که روز گذشــته با سری سلستیک از 
برنامه اش خبر دادیم، در کنار جگوار که نسلی کاملا تازه از XJ را با موتور برقی و 
باتری بردبلند تدارک دیده، دو رقیب مخوف مرسدس برای برتری در این کلاس 
هستند. این بین البته تولیدات عجیب و غریب سازندگان چینی و نیز تسلا مدل 
اس خودروهایی هســتند که راه بزرگان بازار برای جذب مشــتریان تازه را سد 
کرده اند. بنز اما با این ظاهر باشکوه به نظر کماکان دست بالا را در این کلاس دارد. 

این را گوردون واگنر سرطراح گروه دایملر بنز تضمین می کند!

   دنده  معکوس

تیگو7 حالا چهار برابر روز اول قیمت دارد!
روز اولی که سر و کله کراس اوور تک دیفرانسیل و اقتصادی چری در ایران پیدا 
شد، همه شکستش را قطعی می دانستند. قیمت بســیار گزاف این محصول در 
کارخانه موجب شده بود تا کمتر کسی رغبت کند به سمت تیگو7 برود. موضوعی 
که سریعا به افت قیمت این محصول در بازار منجر شد و به رغم بهای 139 میلیونی 
این خودرو در نمایندگی، تیگو7 را در بازار تا 129  میلیون تومان تنزل داد. حالا 
چهار ســال بعد از آن زمان و فروش حدود 9 هزار دستگاه از این محصول، شاهد 
ثبت قیمت 525 میلیونی برای تیگو7 در بازار خودرو هســتیم. رقمی که گرچه 
تیگو7 را در مرتبه ای پایین تر از ســانگ یانگ تیوولی در بازار می نشاند اما خبر 
از فشار شــدید برخریداران خودرو در بازار ایران داده و آینده تاریک پیش روی 
مونتاژکاران چینی را یادآوری می کند. به نظر می رســد گرچه چینی ها احتمالا 
خواهند توانست جای کره ای ها را در ایران بگیرند اما ابدا به نرخ های فروش 150 

تا 200 هزار دستگاهی سالانه در ایران دست نخواهند یافت.

   چهارچرخ

مدافع لندروور 
در باشگاه بدنسازی 

سازنده انگلیسی در شرایطی از عرضه نسخه قوی تر دیفندر خبر داده 
که قیمت این خودرو همین حالا هم گران است. آیا عرضه دیفندر 

هشت سیلندر به فروش بالاتر این خودرو کمک می کند؟

آرمادا؛ تنها رقیب سکویا در تهران
ملاقات با بزرگ ترین شاسی بلند نیسان در جهان که به طور اتفاقی توسط 

خبرنگار هفت صبح در یکی از محله های پایتخت شکار شد

  این تنها نسخه تویوتا سکویا در ایران است
که طبق ادعای برخی رسانه ها با مدل 2011 بهایی پنج 

میلیارد تومانی دارد
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تکلیف شهریه مدارس غیر دولتی روشن شد
سازمان مدارس غیردولتی و توسعه مشارکت های 

مردمی با صدور بخشنامه ای به استان ها، شهریه مدارس 
غیردولتی در ایام کنونی را تعیین تکلیف کرد. براساس 

این بخشنامه مدارس غیردولتی با توجه به خدمات 
آموزشی و پرورشی ارائه شده، مجاز به دریافت کامل 

شهریه هستند. این مدارس با توجه به ارائه نشدن 
خدمات و فعالیت های فوق برنامه مثل سرویس ایاب و 
ذهاب، غذا و سالن های ورزشی و ... باید هزینه دریافتی 

از اولیا را بعد از تعطیلات کرونایی به آنها برگردانند یا با 
رضایت اولیا آن را بابت شهریه سال جدید تحصیلی به 

حساب مدرسه واریز کنند.

آغاز پرداخت وام کارفرمایان آسیب دیده از کرونا 
کارفرمایان مشاغل آسیب دیده از کرونا در 13رسته شغلی در 

صورتی که کارمندان خود را اخراج نکرده باشند، وام می گیرند. 
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار می گوید، این وام با 
نرخ بهره 12درصدی و بازپرداخت دوساله است. عیسی منصوری 
می گوید، مبلغ وام برای بنگاه های یک نفره 12میلیون تومان است 

که شامل دستمزد و درصدی باقی مانده سرمایه در گردش می شود. 
برای واحدهایی که بنا به دستور تعطیل شده اند، این رقم 16میلیون 

تومان برای هر کارگر است. بازپرداخت این وام تا مهرماه دوره 
تنفس دارد. کارفرمایان در روزهای آینده پیامکی دریافت می کنند و 

بعد از آن می توانند برای دریافت وام به سامانه کارا مراجعه کنند. 

شناسایی اصناف متخلف در ماه رمضان 
معاون بازرسی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 

می گوید، تعداد 12۸هزار و ۵2۵مورد بازرسی  از ابتدای ماه 
مبارک رمضان تا سیزدهم این ماه انجام و درنتیجه آن هفت هزار و 
۸32پرونده تشکیل شده است. سیدجواد احمدی می گوید، ارزش 

ریالی پرونده های تشکیل شده، ۵6میلیارد و ۸۵7میلیون تومان 
برآورد شده است. طبق اعلام سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان خرما، برنج، تخم مرغ، شکر و اقلام دامی با توجه به 
شرایط بازار و افزایش تقاضا در اولویت بازرسی ویژه ماه مبارک 

رمضان قرار گرفته اند. طرح تشدید نظارت و بازرسی بر بازار ویژه 
ماه مبارک رمضان از روز 3۰فروردین آغاز شده است.
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  شاخص بورس تهران در پایان معاملات روز شنبه 2۰اردیبهشت ماه 
با افزایش 42هزار و 372واحدی از مرز یک میلیون گذشت و به رقم 

بی سابقه یک میلیون و 2۰هزار و 29۵واحد رسید. دیروز معامله گران 
در بورس اوراق بهادار تهران بیش از 6.۵میلیارد سهام، حق تقدم و اوراق 
مالی در قالب یک میلیون نوبت معامله و به ارزش 1۰هزار و 1۰4میلیارد 

تومان داد و ستد کردند که اگر ارزش چهارهزار و 493میلیارد تومانی 
معاملات فرابورس را هم درنظر بگیریم، ارزش کل معاملات بورس و 

فرابورس به 14هزار و ۵97میلیارد تومان می رسد. در این روز نمادهای 
فولاد مبارکه، پتروشیمی خلیج فارس و پتروشیمی پارس بیشترین تاثیر را 

در رشد شاخص داشتند.
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7

8
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10

چهار میلیون و 700هزار

سه میلیون و 900هزار

چهار میلیون و 400هزار

چهار میلیون و 800هزار

شش میلیون و 300هزار

چهار میلیون و 500هزار

هفت میلیون و 500هزار

هشت میلیون و 900هزار

هفت میلیون و 700هزار

هشت میلیون و 900هزار

قیمت انواع تلویزیون 43اینچ

دوو

جی پلاس

جی پلاس

فیلیپس

فیلیپس

تی سی ال

پاناسونیک

سامسونگ

سامسونگ

ال جی

DLE-43H1800-DPB

43JH512N

43JH412N

43PFT4002

43PUT6002

43D3000

43DS630R

43N5980

43N5880

43LK63000GI

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع پاوربانک با ظرفیت 20هزار میلی آمپر

شیائومی

شیائومی

انکر

ای دیتا

ریمکس

پرودا

ژیپین

وگر

روموس

موری

2C

Redmi PB200LZm

A1271

P20000D

RPP-140

PD-P37

M7

VP-2016

Knight 20

S2

375هزار

290هزار

420هزار

300هزار

300هزار

410هزار

270هزار

310هزار

380هزار

400هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 16هزار و 480

18هزار و 80

20هزار و 445

چهار هزار و 485

دو هزار و 325

شش میلیون و 900هزار

شش میلیون و 750هزار

سه میلیون و 500هزار

دو میلیون و 50هزار

662هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 16هزار و 380

17هزار و 930

20هزار و 245

چهار هزار و 465

دو هزار و 305

شش میلیون و 700هزار

شش میلیون و 550هزار

سه میلیون و 350هزار

یک میلیون و 950هزار

---

آمارها و عددها گاهــی می توانند با زبــان بی زبانی حرف 
بزنند. مثلا اگر آمارهای بخش مسکن در تهران را کنار هم 
بگذارید، به  نتایج شگفت انگیزی می رسید. این مقایسه که 
در بازه اسفند سال 96 تا اسفند ســال 98 توسط سامانه 
کیلید انجام شده نشان می دهد، مناطق 18، 10، 9، 1۷ و 
20 بیشــترین افزایش و مناطق 2، 1، 5، 12 و 6 به ترتیب 
کمترین افزایش قیمت را در بازار مسکن شهر تهران تجربه 
کرده اند. در این  مــدت مناطــق 18، 10، 9، 1۷ و 20 به 
ترتیب با 22۷درصد، 21۴درصد، 203درصد، 199درصد 
و 19۷درصد رشــد، بیشــترین افزایــش و مناطق 2، 1، 
5، 12 و 6 به ترتیب با افزایــش 160درصد، 16۷درصد، 
1۷1درصد، 1۷1درصد و 1۷2درصــد کمترین افزایش 

قیمت را داشته اند.
تعداد معاملات مســکن شــهر تهران در زمستان 98 در 
تمامی مناطق نســبت به فصل پاییز 98 رشــد داشــته 
است و مناطق 22، 8، 3، 2 و 13 به ترتیب با 1۴9درصد، 
133درصد، 122درصد، 120درصد و 11۴درصد رشــد، 
بیشترین رشــد را نسبت به پاییز 98 داشــته اند. از سوی 
دیگر مناطق 1۷، 19، 9، 16، و 10 به ترتیب با ۴8درصد، 
۷3درصد، ۷9درصد، 86درصد و 8۷درصد رشد، کمترین 
افزایش را نسبت به پاییز 9۷ داشــته اند. با این حال تعداد 
قراردادهــای خرید و فروش در زمســتان 98 نســبت به 
زمستان 96 آب رفته است. آمارها می گویند، در زمستان 
98 تعداد 3۴هزار و 820معامله در تهران انجام شــده که 

نسبت به 29هزار و ۴6۷قرارداد خرید و فروش در زمستان 
9۷ بالغ بر 18درصد افزایش پیدا کرده اما در مقایســه با 
50هزار و 551معامله در زمستان 96 کاهش 31درصدی 

را تجربه کرده است. 
بررسی متراژ خانه های معامله شده در زمستان 1398 نشان 
می دهد، تنها 12درصد از معامــلات مربوط به ملک هایی 
با متراژ کمتر از 50متر بوده اســت. در مقابل 61درصد از 
معاملات را خانه هایی تشکیل می دهند که متراژی بین 50 
تا 100متر دارند. 21درصد از معاملات مربوط به ملک هایی 
با متراژ 100 تا 150متر و تنهــا پنج درصد و یک درصد از 
معاملات به ترتیب مربوط به خانه هایی با متراژ بین 150 و 

250متر و بالای 250متر است.
تعداد آگهی های بخش املاک شــهر تهران در ســامانه 
کیلید، در ماه های دی، بهمن و اسفند 98 نسبت به ماه های 
مشابه سال قبل، به ترتیب 13درصد، 11درصد و 30درصد 
کاهش پیدا کرده است. در اسفندماه با آغاز شیوع ویروس 
کرونا کاهش بیشتری را شاهد بودیم. در آبان 98 با قطعی 
اینترنت تعداد آگهی ها نســبت به ماه مهر 18درصد کم 
شــده. توزیع آگهی ها از نظر نوع آگهی نشان می دهد، در 
زمســتان 9۷ بالغ بر 68 آگهی  شهر تهران را آگهی فروش 
و 32درصد را آگهی های رهن و اجاره تشــکیل می دادند. 
در زمستان 98 ســهم آگهی های فروش از کل آگهی ها به 
۷5درصد رسید. در پاییز 98 بالغ بر 69درصد از آگهی ها، 

آگهی فروش و 31درصد آگهی رهن و اجاره بوده اند. 

   مسکن

سودآورترین خانه های تهران در دوسال گذشته

ســکه تمام بهار آزادی دیروز به شش میلیون و 900هزار 
تومان رسید و بهای هر گرم طلا 18عیار، 662هزار تومان 
بود. این خلاصه وضعیت بازار طلا است. محمد کشتی آرای، 
نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر در توضیح اتفاقات عجیب 
این بازار می گوید، اتفاق مهمی کــه در بازار رخ داده این 
است که قیمت دلار و طلای جهانی ثابت بوده، ولی قیمت 
سکه درحال افزایش پیدا است. ظاهرا در نتیجه این اتفاق 
دوباره سر و کله حباب سکه پیدا شده است وگرنه قیمت 
ارز و طلای جهانی در روز شــنبه نســبت به قیمت های 
پایانی روز پنجشــنبه تغییر خاصی نداشته و تقریبا ثابت 

بوده است.
در بخش تقاضا اوضاع چطور است؟ کشتی آرای می گوید 
تقاضا برای خرید سکه و طلای خام توسط مردم زیاد شده 
است اما به نظر می رســد تنها افرادی که نمی توانند وارد 
بورس شــوند، ســرمایه های خرد را وارد بازار طلا و سکه 

می کنند. 
رئیس اتحادیه طلای تهران هم در پاسخ به  این پرسش که 
آیا ممکن اســت قیمت طلا تا پایان هفته همچنان گران 
شود، به تجارت نیوز گفته قیمت سکه و طلا از هفته گذشته 
تاکنون دچار برخی نوسان ها شده؛ در آخرین معاملات روز 
پنجشنبه قیمت سکه شش میلیون و 6۷۵هزار تومان بود 
در حالی که شنبه سکه طرح جدید افزایش قیمت پیدا کرد 
و برای ساعاتی به شش میلیون و ۷۴۴هزار تومان رسید و 
در ادامه شاهد درج عدد شــش میلیون و 900هزار تومان 

بودیم. این یعنی قیمت ســکه ظرف مدت دو روز بیش از 
۷0هزار تومان و در ساعاتی بیش از 200 هزار تومان نوسان 

داشته است.
به گفته ابراهیم محمدولــی، قیمت طلای 18عیار هم در 
هفته گذشته 6۴۷هزار تومان معامله شد و در ساعات اولیه 
روز شنبه که نخســتین معاملات بازار طلا انجام می شد، 
ابتدا با افزایش هشت هزار تومانی به رقم 660هزار تومان 
رســید. ســاعاتی بعد هم 662هزار تومان را تجربه کرد. 
محمدولی گفته، این  روزها پیش بینی قیمت طلا سخت 
است چراکه بازارهای موازی طلا هر روز رنگ تازه ای به خود 
می گیرند اما همچنان معیار اصلی برای پیش بینی قیمت 
طلا انس جهانی طلا و قیمت دلار است. چنانچه وضعیت 
بازار ارز به همین منوال باشد و آرامش در این بازار حفظ 
شــود، قیمت طلا نیز روند باثباتی خواهد داشت. از سوی 
دیگر وضعیت بازارهای جهانی طلا هم مشخص است؛ در 
هفته گذشته انس جهانی طلا به کانال یک هزار و ۷00دلار 
رســید و روز شــنبه که بازار ایران پرنوســان بود قیمت 
انس جهانی طلا تنها با مقدار کمــی افزایش به یک هزار 
و ۷0۴دلار رســید. در نتیجه این اتفــاق نمی توان خیلی 
با جرات و جســارت وضعیت بازار طلا را در ایران قضاوت 
کرد. نهایتا اینکه باید دیــد انس جهانی طلا تا پایان هفته 
وضعیت یکسان و همســویی دارد یا خیر؟ اگر این عامل 
بدون تغییر بماند می توان انتظار داشت قیمت طلا در ادامه 

روزهای هفته آرام باشد.

   طلا

سکه و طلا کی آرام می گیرند؟

  اقتصاد خانواده

10نکته درباره اداره سهام عدالت به  روش مستقیم و غیرمستقیم
چرا فروش یکباره کل سهام امکان پذیر نیست و چرا در هر دو حالت باید حضور در بورس را یاد گرفت؟ 

گروه بازار| مهلت تعیین روش اداره ســهام عدالت هشتم 
خرداد به پایان می رسد و مسئولان سازمان خصوصی سازی 
گفته اند این مهلت به  پایان نمی رسد. با این حال هنوز خیلی 
از افراد نمی دانند روش مستقیم برای اداره سهام عدالت بهتر 
است یا روش غیرمستقیم. برخلاف آنچه فکر می کنید، موضوع 
چندان پیچیده نیست و با صرف زمانی کم می توانید همه چیز 

را با زبانی ساده یاد بگیرید.
1 تعداد مشمولان سهام عدالت در حال حاضر 50میلیون 
نفر است در حالی  که کل کدهای بورسی به 12میلیون عدد 
می رسد. این یعنی با اضافه شدن حدود 50میلیون کد جدید 
حداقل روی کاغذ اتفاق بزرگی در بازار سرمایه خواهد افتاد. 
در عمل هم با توجه به  اینکه شرکت های سرمایه گذار استانی 

در بازار سرمایه، سهامدار می شوند، لازم است سهامداران این 
شرکت ها هم با قانون تجارت آشنا شوند. اگر آنها سهام عدالت 
خود را نگه دارند باید در مجمع عمومی شــرکت  کنند، رای 
دهند و به طور طبیعی با حقوقشان در بازار سرمایه آشنا شوند. 
پس خیال نکنید با انتخاب روش غیرمستقیم مسئولیت کار از 

روی دوشتان برداشته می شود.
2   در حال حاضر از مجموع ۴9شرکت سرمایه پذیر سهام 
عدالت، 36شرکت بورســی و13شرکت غیر بورسی هستند. 
ارزش شرکت های بورســی در حال حاضر ۴90هزار میلیارد 
تومان برآورد می شــود که پس از ایجاد قابلیت معامله پیدا 
کردن، این ســهام به سهام شــناور آزاد که هر روز در بورس 

معامله می شود، اضافه خواهد شد.

3   ارزش نهایی سهام عدالت که 1۴سال پیش یک میلیون 
تومان بود، هر روز در حال تغییر است. بنابراین رقم دقیق را باید 
در همان روز آزادسازی محاسبه کرد. همین عددهای فعلی 
هم البته می تواند نشان دهند حجم بازار و حجم معاملات قرار 

است به شدت افزایش پیدا کند. 
4   آزادسازی سهام عدالت به کارآیی بازار کمک می کند. 
حجم سهام شــناور آزاد بورس با وجود افزایش پنج درصدی 
در سال های اخیر همچنان پایین است اما پس از آزادسازی 
سهام عدالت این رقم، تا حدود 10درصد بیشتر شده و کمک 
می کند بازار سرمایه یک  گام بالاتر برود. پس احتمالا حضور در 
بازار بورس و سرمایه گذاری در آن می تواند همچنان تصمیمی 

عاقلانه به حساب بیاید. 

۵   شرکت های موجود در سبد سهام عدالت جزو 50شرکت 
باارزش بورس اوراق بهادار به حســاب می آیند. یعنی کیفیت 
سهام این شرکت ها بالا اســت. بنابراین بعضی ها به خصوص 
مدیران دولتی به  مردم توصیه می کنند این سهام را به راحتی از 
دست ندهند. مگر اینکه افراد مهارت لازم برای خرید و فروش 
سهام در بورس را داشته باشند. این دسته افراد می توانند روش 
مدیریت مستقیم سهام را در سامانه سازمان خصوصی سازی 
انتخاب کنند اما ســایر افراد که تمایلی به مدیریت مستقیم 
ســهام ندارند، می توانند اصلا وارد سایت نشــوند و بگذارند 
اداره اوضاع توسط صندوق های سرمایه گذاری و شرکت های 

سرمایه گذاری استانی انجام شود.
6   خبرهای زیادی درباره ارزش ســهام عدالت به گوش 
می رسد. مثلا می گویند ارزش برگه های یک میلیون تومانی 
الان 1۴،15برابر شــده و می توان روی آنهــا 1۴،15میلیون 
تومان قیمت گذاشت. رقم زیادی است. به خصوص اگر تعداد 
اعضای یک خانواده زیاد باشد اما الکی به دلتان لیف و صابون 
نزنید چون همان اول اعلام شده افرادی که مدیریت مستقیم را 

انتخاب می کنند، محدودیت هایی برای خرید و فروش خواهند 
داشت. یعنی نمی توان کل ســهام عدالت اعضای خانواده را 

فروخت و با پول آن ماشین و موبایل خرید.
7   ساماندهی فرایند آزادسازی با تجمیع اطلاعات هویتی 
مشمولان سهام عدالت بارگذاری شده و مورد بهره برداری قرار 
گرفته است. تا این لحظه هم این برگه  ها و کل سهام قابلیت 
خرید و فروش نداشته اند. پس اگر شیطان توی جلدتان رفته 
که آن را به صورت وکالتی یا هر شکل دیگری بفروشید و پول 
بگیرید، این معامله اصلا ارزش قانونی نداشته و ندارد. سامانه 
تنها کســی را به عنوان مالک ســهام عدالت می شناسد که 

مشخصات او با آنچه ثبت شده مطابقت داشته باشد.
۸   رقم ســهام عدالت برای افراد متفاوت اســت. بعضی 
یک میلیون تومان و بعضی دیگــر کمتر از یک میلیون تومان 
سهام عدالت دارند. مددجویانی که از تخفیف بهره مند بودند، 
تنها افرادی هستند که از اول یک میلیون سهام عدالت داشتند. 
سهام عدالت دیگر افراد رقم های ۴90هزار تومان یا 530هزار 
تومان است. علت این تفاوت را باید در گذشته جست وجو کرد. 

در یک  مرحله زمانی، ۴0هزار تومان سود سهام عدالت برای 
برخی پرداخت شد و این رقم برای برخی به سهام آنها اضافه 
شــد؛ بنابراین در سال 95 میزان ارزش ســهام  یک میلیون 
تومانی به 530هزار تومان رسید اما ارزش سهام عدالت بقیه 

همان ۴90هزار تومان باقی ماند. 
9    سود سهام عدالت در سال های بعد از 95 مستقیم به  
حساب افراد واریز شده اســت؛ در سال 96 سود شرکت های 
ســرمایه پذیر ســهام عدالت، به ازای هر یک میلیون تومان، 
150هزار تومان بود و در سال 9۷ این عدد به 1۷5هزار تومان 
رسید. سود واریزی سهام عدالت یک میلیون تومانی در سال 

98، رقم 205هزارتومان بود.
1۰    فرصت تعیین تکلیف نحوه مدیریت سهام عدالت در 
ساعت 2۴ روز هشتم خرداد به اتمام می رسد. بعد از این تاریخ، 
سهام افرادی که روش غیرمستقیم را انتخاب کرده اند هم وارد 
بورس می شود. با این تفاوت که مدیریت سهام به شرکت های 
سرمایه گذاری سپرده می شود و مثل گذشته در پایان هر سال 

سود آنها محاسبه و واریز خواهد شد.

   عملکرد شرکت ها در حوزه بیمه شخص ثالث
صورت های مالی شــرکت های بیمه در سامانه کدال نشان می دهد، 
اغلب شرکت ها در فروردین ماه امسال به طور میانگین سه برابر حق 

بیمه دریافتی از مشتریانشان، به آنها خسارت پرداخت کرده اند.
بیمه شــخص ثالث، رشــته اصلی بیمه آسیا اســت. طوری که در 
فروردین ماه حدود ۴0درصد درآمد این شرکت از بیمه شخص ثالث 
بوده. اطلاعات سامانه کدال نشــان می دهد، بیمه آسیا در اولین ماه 
ســال 99 حدود 13۷میلیارد تومان حق بیمه شخص ثالث دریافت 
کرده و در طرف مقابل 52میلیارد تومان خســارت به مشــتریانش 
پرداخت کرده اســت. این یعنی بیمه آســیا در فروردین ماه تقریبا 

2.6برابر خسارت بیمه شخص ثالث، حق بیمه گرفته است. 
یک سوم درآمد بیمه البرز از شــخص ثالث اجباری خودروها است. 
این شــرکت در فروردین ماه ۴5.۷میلیارد تومان حق بیمه گرفته 
و تنها 8.8میلیارد تومان خســارت پرداخت کرده که نشان دهنده 
نسبت 5.2برابری درآمد به خسارت بیمه شخص ثالث برای شرکت 

بیمه البرز است. 
بیمه پارسیان چندان وضعیت خوبی نســبت به دیگر شرکت های 
بیمه در حوزه شــخص ثالث ندارد. این شــرکت در فروردین ماه از 
مشــتریانش 55میلیارد تومان حق بیمه شــخص ثالث گرفته که 
۴8میلیارد تومان آن صرف پرداخت خســارت های رانندگی شده. 
نسبت درآمد به خسارت بیمه شــخص ثالث پارسیان در کمترین 

حالت یعنی 1.1برابر است. 
بیمه دانا پنج برابر خســارت های رانندگی، حق بیمه شــخص ثالث 
دریافت کرده اســت. گزارش های ســامانه کدال نشان می دهد، در 
فروردین ماه بیمه دانا حــدود 122میلیارد تومان حق بیمه گرفته و 
تنها 23میلیارد تومان خسارت دیده است. نسبت درآمد به خسارت 

بیمه شخص ثالث برای این شرکت به 5.2برابر می رسد.
شرکت بیمه ملت بیشــترین درآمد را در بین شــرکت های بیمه 
حاضر در بورس از بیمه شخص ثالث کسب کرده است. این شرکت 

فروردین امســال 12.5میلیارد تومان حق بیمــه دریافت کرده و 
خودروهای تحت بیمه این شرکت تنها 1.1میلیارد تومان خسارت 
دیده اند. نسبت درآمد به خسارت بیمه شخص ثالث ملت 11.3برابر 
است و بیشترین میزان در بین بیمه های حاضر در بورس به حساب 

می آید. 
شــرکت های بیمه ما، پاسارگاد و پارســیان در فروردین ماه امسال 
حدود 9برابر از بیمه شــخص ثالث درآمد داشته اند. مثلا بیمه ما در 
این دوره 11.6میلیارد تومان حق بیمه شخص ثالث گرفته و مجبور 
به پرداخت 1.3میلیارد تومان خسارت شده است. بیمه پاسارگاد با 
وجود دریافت 30.9میلیارد تومان حق بیمه شــخص ثالث، حدود 
یک دهم این مقدار یعنی 3.۴میلیارد تومان برای تصادفات رانندگی 
خسارت پرداخت کرده است. شــرکت بیمه سامان در فروردین ماه 
6.۴میلیارد تومــان از راننده ها حق بیمه شــخص ثالــث گرفته و 

۷00میلیون تومان خسارت را جبران کرده است. 
به نظر می رسد بیمه دی یکی دیگر از شرکت هایی است که از کاهش 
تصادفات رانندگی در فروردین ماه سود کرده. این شرکت در این دوره 
حدود ۷.3میلیارد تومان حق بیمه شخص ثالث گرفته و ۷00میلیون 
تومان خسارت پرداخت کرده. نسبت درآمد به خسارت بیمه اجباری 

شخص ثالث، برای این شرکت به 10.۴برابر می رسد. 
بیمه کوثر با نسبت 1.5، نوین با نسبت 1.6 و معلم با نسبت 1.2 موفق 
شده اند در فروردین ماه با فروش بیمه شخص ثالث درآمد قابل قبولی 
داشته باشند. هرچند نسبت درآمد به خسارت این شرکت ها نسبت 

به دیگر شرکت های بیمه پایین تر به نظر می رسد. 
بیمه میهن احتمالا تنها شــرکت بین 13شرکت بیمه مورد بررسی 
است که از فروش بیمه شخص ثالث در فروردین ماه ضرر کرده است. 
این شرکت در اولین ماه سال 99 حدود 2.۷میلیارد تومان از راننده ها 
بابت بیمه اجباری شــخص ثالث حق بیمه گرفته و در طرف مقابل 
حدود ۴.1میلیارد تومان خســارت پرداخت کرده است که نشان از 
زیان دهی بیمه شخص ثالث براش شرکت بیمه میهن دارد. نسبت 

درآمد به خسارت این شرکت 0.66 محاسبه می شود. 

   عملکرد شرکت ها در حوزه بیمه درمان
برخلاف بیمه شخص ثالث، بیمه درمان در فروردین ماه عموما زیان ده 
بوده. شــرکت های بیمه در فروردین ماه خیلی بیشتر از درآمدی را 
که از فروش بیمه درمان داشته اند، صرف جبران هزینه های درمان 
مشتریانشان کرده اند. طوری که میانگین نسبت درآمد به خسارت 
بیمه درمان برای 13شرکت بیمه مورد بررسی 0.9 محاسبه می شود. 
شــرکت بیمه ملت به نظر می رسد بیشــتر از بقیه شرکت ها برای 
پرداخت هزینه های درمان مشتریانش ضرر کرده است. این شرکت 
در فروردین ماه حدود ۴6۷میلیون تومان حق بیمه درمان دریافت 
کرده و در طرف مقابل 1۷میلیارد و ۷20میلیون تومان خســارت 
پرداخت کرده اســت. آنطور که در گزارش مالی موجود در سامانه 
کدال آمده، نسبت درآمد به خسارت بیمه درمان ملت تنها دوصدم 

بوده است. 
شرکت بیمه پارســیان به ازای دریافت 6.۴میلیارد تومان حق بیمه 
از مشتری های بیمه درمان، حدود 16.6میلیارد تومان برای جبران 
هزینه های درمان مشــتریانش پول خرج کرده است. صورت مالی 
این شرکت که در سامانه کدال منتشر شده می گوید، نسبت درآمد 
به خسارت بیمه پارســیان در حوزه درمان معادل 0.39 است. این 
مورد نشــان می دهد، به ازای هر 39هزار تومان درآمد شرکت بیمه 
پارسیان، حدود 100هزار تومان برای جبران هزینه های درمان پول 

خرج شده است. 
بیمه ســامان در فروردین ماه تقریبا 6.6میلیارد تومان از حق بیمه 
حوزه درمان درآمد داشــته و در طرف مقابل 1۴.۷میلیارد تومان از 
محل جبران هزینه های درمان ضرر کرده است. شرکت بیمه دی با 
درآمد 21.6میلیارد تومانی از حق بیمه درمان، حدود 122.8میلیارد 
تومان از هزینه های درمان مشــتریانش را پرداخت کرده که نشان 
می دهد در این ماه بیمه درمان برای شــرکت بیمه دی زیان ده بوده 

است.
همچنین شرکت های کوثر با نسبت 0.15، میهن با نسبت 0.2۷ و 

معلم با نسبت 0.3دیگر شرکت های بیمه هستند که در حوزه بیمه 
درمان ضرر کرده اند. وضعیت برای بقیه شــرکت های بیمه در حوزه 
درمان کمی مساعدتر به نظر می رســد. نسبت درآمد به هزینه بیمه 
درمان آسیا 3.3، البرز 1.3، دانا 1.3، ما 6، پاسارگاد 6.۷ و نوین 1.۷ 

محاسبه می شود.

   کاسبی کدام بیمه ها سکه شده؟
بررسی گزارش های مالی منتشرشده در کدال نشان می دهد، بیمه 
پاســارگاد احتمالا در فروردین امسال توانســته بهترین عملکرد را 
داشته باشد. به نظر می رسد این شرکت در کنار سودی که از فروش 
بیمه شــخص ثالث داشــته، ضرر چندانی در حوزه درمان متحمل 
نشده است. صورت مالی این شــرکت نشان می دهد، بیمه پاسارگاد 
در فروردین ماه 22۷میلیارد تومان از محل دریافت حق بیمه درآمد 
داشــته و در این ماه تنها 23میلیارد تومان متحمل خســارت شده 
است. نسبت درآمد به خسارت بیمه پاســارگاد در فروردین ماه 9.8 
محاسبه می شود و نشان از درآمد 10برابری شرکت بیمه پاسارگاد 
دارد. این مورد برای اغلب شــرکت هایی که ضرر چندانی در حوزه 
درمان نداشته اند، قابل مشاهده است. نمونه دیگر آن شرکت بیمه ما 
است. این شرکت در فروردین ماه جمعا ۷2میلیارد تومان حق بیمه 
گرفته و 19میلیارد تومان خسارت پرداخت کرده است. شرکت بیمه 

البرز رتبه سوم بهترین عملکرد فروردین 99 را بین 13شرکت مورد 
بررسی از آن خود کرده است. بیمه البرز در فروردین ماه 1۴6میلیارد 
تومان حق بیمــه دریافت کــرده و ۴2میلیارد تومان خســارت به 
مشتریانش داده که نشــان می دهد نســبت درآمد به خسارت این 
شرکت 3.۴ محاسبه می شود. شرکت بیمه البرز یکی از پنج شرکت 
 ETF دولتی است که قرار است باقیمانده سهام آن در قالب صندوق

به مردم عرضه شود. 
از سوی دیگر گزارشی که بیمه دی در ســامانه کدال منتشر کرده، 
خیلــی امیدوارکننده نیســت. آنطور که در صورت هــای مالی این 
شرکت آمده، بیمه دی در فروردین امســال 3۷.5میلیارد تومان از 
محل دریافت حق بیمه درآمد داشته و در طرف مقابل رقمی حدود 
125میلیارد تومان برای جبران خســارت ها هزینه کرده و نســبت 
درآمد به خسارت این شرکت 0.3محاســبه می شود. بخش عمده 
هزینه های بیمه دی یعنی 98درصد صرف حوزه درمان شده است. 
رشته اصلی شرکت بیمه دی در حوزه درمان است و احتمالا همین 
موضوع باعث شده شیوع ویروس کرونا ضرر قابل توجهی به شرکت 
بیمه دی برساند. این موضوع از دیدگاه دیگری هم قابل بررسی است 
و نشــان می دهد بیمه دی با وجود درآمد کمی کــه از فروش بیمه 
درمان در فروردین ماه داشته، موفق شده به تعهدات خود برای جبران 

هزینه های درمان عمل کند. 

کروناعلیهکسبوکاربیمهها
بررسی عملکرد 13شرکت  بیمه در فروردین ماه نشان می دهد در حوزه شخص ثالث شرکت ها سود کرده اند اما 

افزایش هزینه های درمان به ضرر این صنعت تمام شده
احمدرضا نجفی|  45روز از آغاز سال گذشته. اگر اسفندماه را هم به آن اضافه کنیم، می توانیم بگوییم تقریبا دوماه ونیم اســت که کرونا مثل بختک به جان کسب وکارها افتاده و کاسبی خیلی ها را کساد 
کرده. بعضا فکر می کنند این موضوع گریبان شرکت های بیمه را هم گرفته. بالاخره هرچه باشد مراجعه بیشتر مردم به بیمارستان ها و خرید اقلام بهداشتی و دارویی از داروخانه ها، ممکن است روی درآمد 
شرکت ها از بیمه درمان تاثیر گذاشته باشد. این موضوع تا حدودی صحت دارد. بررسی اطلاعات منتشرشده از شرکت های بیمه حاضر در بورس تا حدودی این موضوع را تایید می کند اما کاسبی این شرکت ها 
در حوزه دیگری حسابی سکه شده. سال ها است که شرکت های بیمه از زیان ده بودن بیمه شخص ثالث صحبت می کنند. زیاد از مسئولان بیمه می شنویم که می گویند حق بیمه دریافتی از راننده ها، کمتر از 
خسارتی است که مجبور به پرداخت آن هستند. در یک ماه اول سال با توجه به کاهش چشمگیر مسافرت های نوروزی، خسارت بیمه شخص ثالث هم کاهش قابل توجهی داشته و باعث شده شرکت های بیمه 
یک نفس راحت بکشند. سامانه کدال مجموعه کاملی از صورت های مالی شرکت های بورسی را گردآوری می کند. شرکت ها بر اساس قوانین بورس ملزم هستند هر ماه در سامانه کدال اعلام کنند که وضعیت 
عملکردشان چطور بوده. اطلاعات این سامانه نشان می دهد، اغلب شرکت های بیمه در فروردین ماه حدود سه برابر خسارت بیمه شخص ثالث، حق بیمه دریافت کرده اند و در طرف مقابل در حوزه درمان ضرر 
قابل توجهی داشته اند. سود و ضرر شرکت های بیمه عموما براساس نسبت حق بیمه دریافتی به خسارت پرداخت شده محاسبه می شود. زمانی که این نسبت کمتر از عدد یک باشد، نشان از زیان شرکت بیمه 

دارد. در این گزارش صورت های مالی 13شرکت بیمه حاضر در بورس از جمله آسیا، البرز، پارسیان، دانا، ما، ملت، پاسارگاد، سامان، کوثر، نوین، میهن، دی و معلم مربوط به فروردین ماه بررسی شده است.

  بازارگردي 

شستن ظرف ها با من
بررسی ماشین های ظرفشویی مبله که خرید آنها 12میلیون تومان بودجه لازم دارد

گروه بازار |       وقتی از دور به ماشین های ظرفشویی نگاه کنیم، با توجه به قیمت بالایی که دارند، کارایی شان چندان زیاد به نظر نمی رسد. ولی اگر دقیق تر 
شوید یک فاکتور جدید وسط می آید و آن هم صرفه جویی در مصرف آب است. ماشین های ظرفشویی حالا دیگر نه برای کمک در شستن ظروف آشپزخانه 

که برای کم کردن مصرف آب مشتری حضور پیدا کرده اند. 

7617K-WQP12 1   مایدیا مدل

ماشــین ظرفشــویی مدل 7605V-WQP12 یکی از محصولات 
شرکت مایدیا است. این محصول در دسته ماشین های ظرفشویی مبله 
قرار می گیرد. این مدل یکی از ماشین های ظرفشویی با ظرفیت بالاست 
که به خانواده های نســبتا پرجمعیت تر پیشــنهاد می شود و گنجایش 
کافی برای شســتن ظروف تا 1۴نفــر را دارد. از ویژگی های کاربردی 
این دستگاه میزان مصرف انرژی کم آن اســت. این دستگاه دارای رتبه 
مصرف انرژی ++ A است. علاوه براین در هر بار روشن کردن و استفاده از 
دستگاه میزان 11لیتر آب مصرف می شود که به نسبت میزان مصرفی در 
شست وشوی دستی بسیار کمتر است. از طریق پنل تنظیمات می توانید 
دمای مورد نظرتان را در شش حالت تنظیم کنید. علاوه بر این تعداد پنج 
برنامه شست وشو در این مدل وجود دارد. این دستگاه مجهز به سیستم 
هشداردهنده است که می توان میزان نمک و جلادهنده را از طریق آن 
کنترل کرد. در قسمت محفظه داخلی سه سبد مخصوص ظروف تعبیه 
شده است که برای قاشق و چنگال، لیوان، ظروف کوچک و بزرگ طراحی 
شــده اند. یکی دیگر از قابلیت هــا، امکان تاخیر انداختن زمان شــروع 

شست وشو تا 2۴ساعت است. 
قیمت: 11میلیون و 700هزار تومان

ماشــین ظرفشــویی مدل SMS50D08GC با رده انــرژی +A از 
محصولات برند لوازم خانگی بوش است. ظرفیت ماشین ظرفشویی بوش 
12نفره بوده و ظروف را تنها با 9.9لیتر آب می شوید. دو سبد از جنس 
استیل ضد زنگ مناسب برای قرارگیری بشقاب و قابلمه با ارتفاع متوسط 
و یک محفظه برای قرارگیری قاشق و چنگال تعبیه شده است. ماشین 
ظرفشویی SMS50D08GC بر روی پنل خود نمایشگر و یک ولوم 
چرخشی برای تنظیم برنامه شست وشو دارد. ویژگی منحصر به فرد این 
ظرفشویی Hygiene Plus بوده که از آب بسیار داغ برای شست وشو 
استفاده می کند. ماشین ظرفشویی بوش قابلیت شروع با تاخیر داشته و 
می توانید برنامه شست وشو را تا 2۴ساعت عقب بیندازید. با این ویژگی 
می توانید در زمان دلخواه حتی هنگامی که در منزل نیســتید ماشین 
ظرفشویی را روشن کنید. سیستم تشخیص تعداد ظروف مصرف آب را 
به همان اندازه که مورد نیاز است کنترل کرده و از مصرف بیش از حد آب 
جلوگیری می کند. سیستم Aqua sensor هم در صورت باقی ماندن 

چربی و مواد غذایی بر روی ظروف، فرآیند شست وشو را ادامه می دهد.
قیمت: 11میلیون تومان

SMS50D08GC 2     بوش مدل

استاندار آذربایجان شرقی: معلمان، پیشگامان تغییر و تحول 
در جامعه هستند

آموزش و فرهنگ از مهم ترین ایدئولوژی های 
مورد توجه در جامعه قلمداد می شوند

استاندار  مسلمی:  مجید  تبریز- 
معلمان  و  فرهنگیان  شرقی،  آذربایجان 
جامعه  در  تحول  و  تغییر  پیشگامان  را 
پیشرفت  و  توسعه  سمت  به  حرکت  و 
دانست و  بر تلاش همه جانبه برای رفع 
دکتر  کرد.  تاکید  قشر  این  مشکلات 
محمدرضا پورمحمدی در جلسه شورای 
آموزش و پرورش استان آذربایجان شرقی، 
با اشاره به اهمیت نقش و جایگاه  معلمان در رفع مشکلات مختلف 
جامعه، گفت: در سایه تلاش ها و مجاهدت های بزرگمردانی همچون 
شهید مطهری که معلمی را اشتعال می دانست نه اشتغال، شاهد به ثمر 
نشستن بیش از پیش فعالیت های آموزشی و پژوهشی در کشور هستیم. 
وی با اشاره به توجه بیشتر نسبت به علم و آموزش در طول سال های 
پس از انقلاب اسلامی، اظهار داشت: باید نسبت به مقوله علم و آموزش، 
نگرش سرمایه گذاری داشت نه نگرش مصرفی. هرچند اقدامات بسیار 
مطلوبی در این زمینه توسط دستگاه تعلیم و تربیت انجام شده ولی باید 
بهتر و بیشتر از گذشته استمرار یابد. وی آموزش و فرهنگ را از مهم ترین 
ایدئولوژی های مورد توجه در جامعه قلمداد کرد و ادامه داد: افتخار 
می کنیم پیرو مکتب و آیینی هستیم که آموزش و پرورش در آن به 
عنوان یکی از اعتقادات مسلم و پذیرفته شده محسوب شده و محدود به 
زمان خاص نیست. استاندار آذربایجان شرقی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به نقش مهم آموزش و پرورش در مدیربت بحران ها، گفت: 
در ماه ها و هفته های اخیر شاهد فعالیت های بسیار خوب دستگاه تعلیم 
و تربیت و معلمان بودیم که با وجود شرایط سخت اجازه ندادند مشعل 
علم آموزی و تربیت دانش آموزان خاموش شود. پورمحمدی در همین 
راستا ادامه داد: ثمره درخت تنومند تعلیم و تربیت در طول زمان، بهتر 
و بیشتر خواهد شد، چنانکه در کنترل بیماری کرونا شاهد نقش آفرینی 
موثر مدافعان سلامت هستیم که تربیت یافتگان معلمان فداکار هستند. 
وی اظهار داشت: در سایه همین تلاش هاست که به رغم دشمنی های 
استکبار جهانی با ملت ایران، تحسین و اعجاب سازمان های بین المللی از 
عملکرد جمهوری اسلامی ایران در مدیریت و مقابله با کرونا برانگیخته 

شده است.

شهردار همدان خبر داد:

تخفیف 4 میلیارد تومانی مدیریت شهری برای 
آسیب دیدگان از کرونا

همدان- محبوبه یادگاری: عباس صوفی با بیان اینکه شهرداری 
همدان خود با آسیب های مالی ناشی از شیوع کرونا درگیر است، گفت: با 
توجه به رکود اقتصادی در شرایط کرونایی و تاثیر آن بر کسب و کارها، 
پیشنهاداتی در راستای مساعدت با برخی از شهروندان آسیب دیده از 
کرونا به شورای اسلامی شهر ارایه شده که مورد موافقت نمایندگان مردم 
در پارلمان شهر واقع شد. وی در ادامه تصریح کرد: به جزء مشاغلی که 
براساس مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا فعال بوده اند، مباحث حمایتی 
با تایید شورای اسلامی شهر در خصوص برخی از آسیب دیدگان از کرونا 
اعمال شده است. این مقام مسول اظهار کرد: عدم شمول عوارض کسب 
و پیشه، عدم شمول بهای خدمات "اجاره" املاک اعم از مستغلات 
شهرداری و سازمان های وابسته، پارکینگ های طبقاتی شهرداری، دکه 
های مطبوعاتی شهرداری، غرفه های بازار موقت پرندگان، غرفه های 
گنج نامه، غرفه های بازارچه شهرک ولیعصر)عج(، فست فودهای سیار، 
غرفه های گل فروشی، دکه های داخل پارک ها، شهربازی، کانون های 
تبلیغاتی، هتل ها و رستوران های طرف قرارداد از جمله مواردی است که 
برای فروردین ماه رایگان شد و همچنین خدمات تمدید پروانه تاکسی و 

پروانه بهره برداری تاکسی برای سال 1399 نیز رایگان شد.
شهردار کلانشهر همدان تصریح کرد: در همین راستا بهای خدمات 
سازمان مدیریت پسماند با تخفیف پنجاه درصدی بهای خدمات برای 

کادر درمانی فعال در درمان ویروس کرونا اعمال شد.

۱۵۰۰ صنف خودرویی در شهرک خودرو مستقر 
خواهند شد

سازمان  مدیرعامل   - قم 
و  تره بار  و  میوه  میادین 
شهری  مشاغل  ساماندهی 
با  گفت:  قم  شهرداری 
تکمیل بخش های مختلف 
شهرک خودرو به مرور هزار و 500 صنف خودرویی در آن مستقر 
خواهند شد. به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، علیرضا مظفری 
با بیان اینکه یکی از وظایف سازمان میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهری، همین ساماندهی مشاغل شهری است، اظهار کرد: ساماندهی 
مشاغل شهری ضوابط و پارامترهای خاص خود را داشته و همکاری 
تمام مردم، صنوف، اتحادیه ها و… را می طلبد و در این راستا طی 
سال های قبل احداث شهرک خودرو پیگیری شد. مدیرعامل سازمان 
میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم با 
تاکید بر اینکه باید عزمی شکل گرفته تا شهرها خالی از خدمات 
آلاینده شده و فضایی برای آرامش عمومی باشند، گفت: باید خدماتی 
ویژه خارج از شهرها برای مردم ایجاد شود تا شهر صرفا فضایی برای 
ایجاد زیرساخت ها در  اینکه  با بیان  آرامش عمومی باشد. مظفری 
زمینه ساماندهی مشاغل شهری با سازمان میادین است، افزود: انتقال 
این صنوف با شهرداری نیست و باید همکاری عمومی صورت گیرد. 
اینکه شهرک خودرویی در 33 هکتار در حال احداث  با بیان  وی 
تکمیل  صنفی  واحد   ۸۸ در  شهرک  این  اول  لاین  گفت:  است، 
شده که شامل 3۴ واحد نمایشگاهی، ۶ واحد خدماتی و ۴۸ واحد 
تعمیرگاهی بوده است. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم با اذعان به اینکه بسیاری 
این شهرک  دوم  افزود: لاین  است،  رفته  فروش  به  واحدها  این  از 
واحد  و ۶  است  نماکاری  در حال  نمایشگاهی حیاط  دار  واحد   ۴۴
نمایشگاهی بدون حیاط و ۶ واحد خدماتی هم در آن وجود دارد. 
مظفری با بیان اینکه لاین بعدی این شهرک 100 واحد را شامل 
می شود، گفت: به مرور این لاین ها در حال تکمیل است؛ مجموعا 
هزار و 500 واحد صنفی در این مجموعه پیش بینی شده است. وی 
گفت: این شهرک با مشارکت بخش خصوصی با سهم ۶۷ درصد و 

33 درصد سازمان در حال احداث است.

عملیات آبرسانی به سه روستای حاجی آبادآغاز شد

شبکه توزیع آب مجتمع شهدادی اصلاح می شود
بندرعباس: مدیر آب و فاضلاب 
حاجی آباد گفت:عملیات اصلاح 
آب  توزیع  شبکه  سازی  باز  و 
آبرسانی  و  شهدادی  مجتمع 
به چند روستای جدید حاجی 
آباد آغاز شد. به گزارش روابط 
عمومی آب و فاضلاب هرمزگان، محمد میرزاده در بازدیدی که 
در  افزود:  گرفت،  صورت  آباد  حاجی  مرکزی  بخشدار  حضور  با 
اجرای این طرح ۴0 کیلومتر لوله گذاری انجام می شود. وی با 
بیان اینکه مجتمع شهدادی در حال حاضر شبکه توزیع و انتقال 
دارد، خاطرنشان کرد، شبکه توزیع آب شهدادی با چهار روستای 
تحت پوشش و2۸0 مشترک، به دلیل فرسودگی و همچنین افزایش 
جمعیت نیازمند اصلاح و ایجاد خطوط جدید است. مدیر آب و 
فاضلاب حاجی آباد در ادامه به آغاز طرح آبرسانی به روستاهای لرد 
آبدوان، دولخی شهدادی و شهرک روستای سرچاهان اشاره کرد و 
گفت: 1۶2 خانوار در اجرای این طرح از آب شرب بهره مند می 
شوند. به گفته وی، برای تکمیل این پروژه ها 11 کیلومتر خط 
انتقال و 29 کیلومتر شبکه توزیع اجرا خواهد شد. میرزاده همچنین 
از ساخت دو باب مخزن 50 متر مکعبی جدید خبر داد و گفت: این 
مخازن برای تامین آب روستاهای لرد آبدوان و دولخی شهدادی 
احداث می شود. وی اعتبار مورد نیاز اجرای شبکه و ساخت مخازن 

جدید را ۶1 میلیارد ریال عنوان کرد.

سه انتصاب در پالایشگاه گاز ایلام
ایلام - طی حکمی از 
اله نوریان  سوی دکتر روح 
پالایش  شرکت  مدیرعامل 
امیر   " آقایان  ایلام   گاز 
"عابدین  و   آبادی"  سالار 
زرگوشی" و  "علیرضا کارگری" به ترتیب به عنوان معاون عملیات و 
معاون مهندسی و توسعه و رئیس مهندسی فرآیند پالایشگاه گاز ایلام 
آبادی معاون  امیر سالار  روابط عمومی،   به گزارش  منصوب شدند. 
مهندسی  دانشجوی دکتری  تحصیلی  دارای مدرک  عملیات جدید 
رئیس  فرآیند،  مهندسی  رئیس  که  باشد  می  رازی  دانشگاه  شیمی 
عملیات پالایش و رئیس عملیات نوبتکاری را در کارنامه مدیریتی خود 
دارد و همچنین در راه اندازی پالایشگاههای اول، دوم و ششم مجتمع 
پارس جنوبی، فاز دوم پالایشگاه گاز پارسیان حضور فعال داشته است.
همچنین عابدین زرگوشی معاون مهندسی و توسعه جدید دارای مدرک 
تحصیلی دانشجوی دکتری مهندسی مکانیک)تبدیل انرژی( دانشگاه 
سمنان می باشد که رئیس پژوهش و فناوری، رئیس تعمیرات و معاون 

عملیات این پالایشگاه در سوابق مدیریتی خود دارد. 

وبختیاری   چهارمحال  سفید  مناطق  مدارس  
بازگشایی می شوند

شهرکرد - مدیرکل اموزش وپرورش استان چهارمحال وبختیاری 
درجمع خبرنگاران ازبازگشایی مدارس در2۷ اردی بهشت درمناطق 
سفید خبرداد وگفت امتحانات نهایی نیزاز12تیرتا 1۷ مرداد حضوری 
برگزار خواهد شد  فرحنازقائدامینی با اشاره به شیوع کوید 19 وتعطیلی 
مدارس اظهارداشت :با تعطیلی مدارس وکلا فعالیتهای کشور بلافاصله 
معلمان استان دست بکار شده وازطریق فضای مجازی کار تدریس 
را اغازکردند ونگذاشتند که کرونا باعث تعطیلی اموزش شود وباایجاد 
شبکه شاد برای اموزش دانش اموزان نزدیک به 11 میلیون دانش اموز 
از15 میلیون دانش اموز  کشور و۷۶ درصد ازدانش اموزان استان وارد 
این شبکه شدندهرچند شبکه شاد بعنوان مکمل اموزش درنظر گرفته 
شده وتنهاراه اموزش نیست ادامه داد مطالب ارائه شده در این شبکه 
ذخیره می شود که دسترسی درهرزمان برای دانش اموزان ووالدین اسان 
باشد  وی با شاره به هفته معلم افزود : امسال درشرایطی هفته معلم را 
برگزارکردیم که هیاهوی دانش اموزان درمدارس را نداشتیم ولی با این 
همه دلتنگی سعی کردیم با ارتباط با معلمان چه حضوری وچه تلفنی 
نسبت به مقام معلم ادای احترام کرده  و15 عنوان برنامه ازجمله جشن 
برگزاری منتخبین نمونه استانی را  با حضور مسئولین استانی برگزار 
کنیم واز1۷ معلم نمونه استانی تجلیل شد  قائدامینی درادامه گفت : 
طی این مدت 2۷ هزار دانش اموز درنهضت حفظ جزء سی شرکت 
کردند وهمچنین مسابقات کتابخوانی تربیت ماندگار ویژه دانش اموزان 
واولیا ومعلمان برگزار شد که ازاقدامات قابل تحسین فعالیتهای فرهنگی 

این اداره کل می باشد.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی : 

نقلیه  وسایل  لاستیک  حواله  دریافت  امکان 
سنگین به صورت غیرحضوری 

اراک - به گزارش روابط عمومی راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مرکزی، علی زندی فر با اشاره به اینکه صدور حواله لاستیک 
خودروهای سنگین به صورت روزانه از اواسط سال 9۷ در استان، بیان کرد: 
روند صدور حواله تا اواخر سال 9۸ به صورت مکرر با حضور مراکز توزیع 
انجام گرفته است، اما با توجه به شیوع ویروس کرونا تمهیدات لازم جهت 
ادامه خدمات رسانی به رانندگان و مالکان وسایل نقلیه باری و مسافری 
برون شهری فراهم شده است. وی افزود: براساس تصمیمات اتخاذ شده 
توزیع لاستیک و صدور حواله دریافت از ابتدای اسفندماه به صورت 
غیرحضوری فراهم شده است و رانندگان به راحتی با مراجعه به سامانه 
اینترنتی www.tirehavaleh.rmto.ir می توانند حواله لاستیک را 
دریافت کنند. زندی فر اظهار کرد: علاوه بر دریافت حواله لاستیک وسایل 
نقلیه باری و مسافری برون شهری به صورت اینترنتی و آنلاین، امکان 

تمدید غیرحضوری کارت هوشمند رانندگان نیز فراهم شده است.

از خبرها

 بررسی عملکرد دو شرکت دولتی 
که قرار است به مردم واگذار شود

دو شرکت بیمه البرز و بیمه اتکایی امین، جزو 
پنج شرکتی هستند که پذیره نویسی برای 

عرضه سهام دولت در آنها آغاز شده و تا پایان 
اردیبهشت ادامه دارد. بررسی صورت مالی این دو 
شرکت نشان می دهد آنها عملکرد قابل قبولی در 
فروردین ماه امسال داشته اند. شرکت بیمه البرز 

در جایگاه سوم بهترین عملکرد در بین 13شرکت 
بیمه مورد بررسی در این گزارش جای گرفته است. 
بیمه اتکایی امین در حوزه بیمه شخص ثالث و بیمه 

درمان فعال نیست و بیشتر در رشته های بیمه 
آتش سوزی، هواپیما نفت و انرژی، مهندسی و 

باربری فعالیت می کند. این شرکت در فروردین ماه 
حدود 3.6میلیارد تومان حق بیمه دریافت کرده 
و تنها 208میلیون تومان خسارت پرداخت کرده 
است. نسبت درآمد به خسارت این شرکت بیمه 

18برابر است و نشان از عملکرد مثبت آن در 
فروردین ماه دارد. 

کته
ن
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     خبر استارتاپی

همایش آنلاین هاوینگ بیت کوین روز سه شنبه 20اردیبهشت برگزار می شود. این 
رویداد به مناسبت چهارمین سال مراسم نصف شدن پاداش استخراج بیت کوین یا 
همان هاوینگ در جهان برگزار می شود که به علت شرایط کرونا به صورت آنلاین 

روز سه شنبه 23 اردیبهشت به مدت 5 ساعت برگزار خواهد شد.
هاوینگ Halving(  )یا نصف شــدن پاداش اســتخراج بیت کوین، برنامه ای 
از پیش طراحی شــده برای سازماندهی اســتخراج بیت کوین است. این موضوع 
برای ســرمایه گذاران و ماینرهای این رمزارز اهمیت فراوانی دارد چراکه علاوه بر 

استخراج، بر میزان قیمت بیت کوین نیز بسیار تاثیرگذار است. 
هاوینگ بیت کوین چیست و چه تأثیری روی این ارز دیجیتال دارد؟ این سوالی 
که در این همایش 5 ساعته به آن پاســخ داده خواهد شد. در این رویداد مدیران 
استارتاپ های مانند جیب، بیتستان و صرافی نوبیتکس به مدت 10 تا 15 دقیقه 

محصولات خود را معرفی خواهند کرد. 
در بخش سخنرانی ها سپهر محمدی، رئیس هیات مدیره انجمن فناوران زنجیره 
بلوک پیرامون کرونا، هاوینگ، قیمت بیت کوین و چشم انداز اقتصادی پیش روی 
این صنعت صحبت خواهد کــرد و بابک جلیلوند پیرامــون تاریخچه هاوینگ و 

تاثیرات آن روی کسب و کارها بحث می کند.
همچنین در این رویداد فعالان اکوسیســتم بلاکچین در ســه پنل به بررســی 

جنبه های مختلف هاوینگ بیت کوین می پردازند.
پنل اول با موضوع بررســی و تحلیل ارزش بیت کوین پس از هاوینگ  و تاثیر آن 
روی کسب وکارها؛ با حضور احسان قاضی زاده هم بنیانگذار صرافی اکسیر، حسین 
غضنفری تحلیلگر و تریدر، علی میزانی بنیانگذار شرکت سیتکس و رضا جمیلی 

سردبیر وب سایت آی چیزها برگزار می شود.
پنل دوم با حضور دکتر محمدعلی مداح علی مدیرعامل کافه بلاکچین شــریف، 
حمزه قطبی نژاد مدیرعامل شــرکت توســعه کارآفرینی بهمن و هادی نعمتی 
مدیر توســعه تجاری شــرکت فیاکس و تحلیلگر کوانت بازار کریپتو با مدیریت 
عباس امامی مدیر اجرایی اســتارتاپ کارچین درباره سرنوشــت تکنولوژیک و 

سرمایه گذاری در بیت کوین صحبت خواهد شد. 
در پنل سوم که با حضور عباس آشــتیانی نایب رئیس کارگروه ماینینگ انجمن 
بلاکچیــن، علی امیری عضو هیــات مدیره کارگــروه ماینینگ، علــی بابک نیا 
دبیرکارگروه ماینینگ و با مدیریت امید علوی مدیرعامل شرکت هش بان، درباره 

ماینینگ و آخرین وضعیت از سرنوشت آن در ایران بحث خواهد شد.
به گفته حامد صالحی که یکــی از برگزارکنندگان این رویداد آنلاین اســت در 
بخشی از این رویداد دورهمی آنلاین با محوریت بررسی هاوینگ بیت کوین خواهد 
بود. در این دورهمی افرادی مانند ضیا صــدر بیتکوینر، حنظله اکبری مدیرفنی 
شرکت رستاک میدیا سپهر، یاشار راشدی توســعه دهنده نرم افزار و بلاکچین، 
جادی میرمیرانی برنامه نویس، ســهیل نیکزاد بیتکوینر، علیرضا مفتخر محقق و 
توسعه دهنده بلاکچین،کاوه مشتاق مسئول بخش تحقیق و توسعه ققنوس و ... 

حضور دارند.
علاقه مندان می توانند از پلتفرم های مختلف و از طریق ســایت HDAY.IR به 

صورت استریم این همایش را تماشا کنند. 

همایش هاوینگ بیت کوین آنلاین 
برگزار می شود

رضا الفت نســب، عضو هیات مدیره اتحادیه 
کشوری کسب وکارهای مجازی، در گفت وگو 
با دیجیاتو با ارائه جزئیات این خبر گفته قاضی 
شــعبه 2۸ دادســرای جرائم رایانه ای تهران 
چنین حکمی را صادر کــرده و آنها همراه با 
معاونت دادستانی در فضای مجازی کشور در 
تلاش هستند تا آن را برطرف کنند. الفت نسب 
درباره این اتفاق که ســال گذشته هم یک بار 
رخ داده توضیــح داده اســت: »چندی پیش 
جلسه ای با حضور معاونت دادستانی در فضای 
مجازی، اتحادیه خودرو، فعــالان این حوزه 
و ما و چند نهاد دیگر برقرار شــد که اساســا 
درباره همین سایت های آگهی بود. در همانجا 
رئیس اتحادیه صنف دارندگان نمایشــگاه و 
فروشــندگان خودرو تهران اذعان داشــتند 
که افزایش نرخ خودرو ربطی به درج شــدن 
قیمت ها در ســایت ها ندارد و ایــن پلتفرم ها 
نهایت همکاری را با آنها انجــام داده اند.« به 
گفته الفت نســب، یک رنج قیمتی متعلق به 
بهمن و اســفند سال گذشــته برای سایت ها 
تعیین شــده بود و آگهی های خــارج از این 
قیمت ها در آنها انتشار پیدا نمی کرد: »تقریبا 
20درصد آگهی ها اجازه انتشــار پیدا می کرد 

چرا که باید نرخ درج شــده در آگهی با حدود 
قیمتی که به این ســایت ها اعلام شده بود و 

به روز رسانی هم نشده تطابق داشته باشد.«

  کاربران به ســمت کانال های ناشناس 
تلگرامی خواهند رفت!

الفت نسب در پاسخ به این سوال که اجرا شدن 
این دستور چه تاثیری در بازار خودرو خواهد 
داشت هم گفت: »وقتی کاربران ببینند که این 
همه محدودیت در سایت ها و پلتفرم ها برای 
انتشار آگهی خود دارد، وارد کانال های دیگری 
در تلگرام و اینســتاگرام و دیگر شــبکه های 
اجتماعی می شوند که همین الان هم جریان 
دارند. ایــن اقدام باعث افزایــش فعالیت این 
دســته از کانال های مجازی می شود که هیچ 
نظارتی نمی تواند روی آنهــا صورت بگیرد و 
مشکلاتی هم اگر داشته باشد به سختی قابل 
پیگیری اســت. در واقع می تــوان گفت عدم 
امکان درج قیمت خودروها در سایت ها باعث 

التهاب بیشتر بازار خودرو خواهد شد.«
الفت نسب چنین تصمیم هایی را موجب آسیب 
وارد شدن به کسب وکارهای آنلاین این حوزه 
می داند و اضافه کرده: »جدا از اینکه پاســخ 

این همه همکاری سایت ها و پلتفرم های درج 
آگهی نباید اعمال محدودیت بیشتر در روند 
کاری آنها باشد، این مسئله می تواند به تجربه 
کاربری افرادی که از این سایت ها و پلتفرم ها 
استفاده می کنند، خدشه وارد کند. به هر حال 
قیمت های آگهی ها همیشه قابل نمایش بوده 
و مشتریان و خریداران با وجود قیمت ها بهتر 
می توانند به خرید و فروش بپردازند؛ آنها وقتی 
ببینند این شــرایط در گروه های موجود در 
شبکه های مجازی برقرار است، فعالیت خود 
را در آنجا ادامه می دهند؛ فعالیتی که به دور از 

چشم ناظرین خواهد بود.«

  شــیپور: دوباره قیمت ها غیرشــفاف 
خواهند شد

نیما اشــرف زاده، مدیر اجرایی شیپور هم در 
گفت وگو با هفت صبح درباره این تصمیم تازه 
دادســتانی گفته: »طبق نامه ای که  توســط 
دادســتانی منتشر شده اســت که در فضای 
مجازی هرگونه درج قیمت خــودرو ممنوع 
شده است و تنها مربوط به پلتفرم های آنلاین 
نیســت. دفعه پیش هم که این ممنوعیت به 
پلتفرم های اعلام شــده بود به مــا مدت 4۸ 

ساعته را اعلام کردند اما ما به مدت 3 ماه درج 
هرگونه قیمت خودرو و تبلیغ را برداشتیم.طی 
جلسه ای که یکشنبه گذشته با حضور معاون 
دادستانی فضای مجازی برگزار شد، یک مدت 
10 روزه برای حل این بحران گذاشته شد اما 
پنجشنبه به دستور یکی از دادستان ها به طور 
ناگهانی این دستور صادر شد که برای ما بسیار 

شوکه کننده بود.«
به گفته اشرف زاده در شیپور علاوه بر سیستم 
هوشمندی که وجود دارد کارشناسان رسمی 
در حوزه خودرو و نمایشــگاه داران و اتحادیه 
خودرو همکاری هم مستقیم دارند و مجوز همه 
نمایشگاه داران چک شده و آن ها احراز هویت 
شده اند. از این رو قیمت هایی که فراتر از سطح 
مجاز باشــند به صورت خودکار در این پلتفرم 
حذف می شــوند. او می گوید: »رنج قیمت در 
آگهی ها داشتیم و قیمت های درج شده توسط 
مشتریان هم کارشناسی می شــود اما با این 
کاری که انجام دادند همه این مسائل یک ساله 
ما را زیر سوال بردند. برداشتن قیمت ها، تنها 
شفافیت بازار را از بین می برد، در حال حاضر 
مرجعی برای چک کردن قیمت ها وجود ندارد 
و خودرو با هر قیمتی توســط دلال ها در بازار 

معامله می شود.«

به گفته مدیر اجرایی شــیپور این تحلیل که 
حذف درج قیمت هــا از پلتفرم هــا منجر به 
کاهش درآمد می شود تنها پاک کردن صورت 
مسئله اســت. او اعتقاد دارد اگر هم تا امروز 
کنترلی بــر قیمت ها بوده ثمــر فعالیت های 
سایت های دیوار و شیپور بوده است. »این اقدام 
کمکی به مســئله نمی کند باید فکر جدی در 
این رابطه شود یا صادرات آزاد شود یا تولیدات 
افزایش پیــدا کند یا حتی خــودرو از کالای 
سرمایه ای بودن خارج شود. دلیل نمی شود که 
چون فضای مجازی جلو چشم قرار دارد و قابل 
دسترس است هر بار که مشکلی پیش می آید 
انگشت اتهامشان به این ســمت است. افراد 
فعال در اکوسیستم اســتارتاپی بسیار جوان 
هســتند و همه این دلایل باعث می شود که 
آن ها برای ادامه کار در این فضا دلسرد شوند.« 
اشرف زاده این ســوال را مطرح می کند که در 
حال حاضر اگر فردی قصد خرید خودرو داشته 
باشــد چگونه باید این خرید را انجام دهد؟ و 
خود او اینگونه پاســخ می دهد که باید به هر 
قیمتی که دلال یا نمایشگاه دار می زند، اعتماد 
کند.! او اضافه کرده که پس از ابلاغ پلیس فتا 
به دادستانی مراجعه کرده اند اما نتوانسته اند 

پاسخی دریافت کنند. 

بازگشت قیمت های توافقی به دیوار و شیپور!
با دستور یک قاضی، پلتفرم های آگهی از درج قیمت خودرو منع شدند

 سایت های درج کننده آگهی باردیگر با یک دستور قضایی مواجه شــده اند و حالا باید به شکل کامل از درج قیمت خودرو جلوگیری کنند. 
براساس این دستور، هیچ یک از آگهی های موجود و منتشر شده در این سایت ها اجازه درج قیمت یا حتی حدود قیمت را ندارد و صرفا عباراتی 
چون »نرخ توافقی« جایگزین آن خواهد شد.این در شرایطی است که پیش از این به سایت های آگهی دهنده اعلام شده بود که نمایش آگهی ها 

را به شرط رعایت محدوده قیمت انجام دهند و آنها نیز در همین راستا به فعالیت خود ادامه می دادند. 

     گزارش 2

زهرا قنبری|گزارش اخیر کافه بازار یک بار دیگر نگاه ها را در اکوسیستم کسب وکارهای آنلاین به سمت صنعت بازی برد. صنعتی که در چند سال گذشته 
به رغم عقب ماندن از بازارهای جهانی در داخل رشد چشم گیری داشته و با اینکه هنوز بسیاری از مصرف کنندگان داخلی چشم شان به بازی های خارجی 
است اما برخی برندها و نام های داخلی توانســته اند حداقل جایی برای خود در این بازار باز کنند. امروز تلاش  کرده ایم پای صحبت های سه فعال کسب و 

کارهای بازی های آنلاین بنشینیم تا هم از وضعیت این صنعت و هم آینده آن در میان کسب وکارهای اینترنتی کشور صحبت کنیم. 

طالع سعد کرونا برای کسب وکارهای بازی ساز
چرا فعالان بازی های آنلاین به آینده امیدوارند؟

تدبیر کاسبان کرونازده
ســیلی که همه گیری کرونا به راه انداخته همچنان فروکش نکرده و هنوز زمان 
مناسبی برای ارزیابی دقیق خسارات آن نیست، اما نتایج برخی اقدامات حاکمیتی 
و کسب وکارها چنان برجسته بوده که در میانه رخدادهای اخیر هم ستایش شده 

و مجریان آن گرامی داشته شده اند.
آنچه در کشور برای فروش برخط محصولات و ارائه خدمات انجام می شود را هنوز 
نمی توان نمونه کامل تجارت الکترونیک نامید ولی در همین اندازه نیز کارکردی 
مفید و اثرگذار داشــته. از طرفی زیرســاخت هایی که نظام بانکی در سال های 
گذشته ایجاد کرده،گرچه کاستی های فراوانی دارد، اما تفاوتی آشکار با شرایط 
حدود یک دهه قبل ایجاد کرده. این دو بخش در ماه های گذشــته نقشی بزرگ 
و مفید در کاهش اثرات همه گیری کرونا در زندگی روزمره مردم داشــتند. همه 
ما در روزها و هفته های گذشته برای خرید اجناس و خدمات از بسترهای برخط 
استفاده زیادی کرده ایم، و پرداخت های مالی این خدمات و خریدهای حضوری 
به شکلی گسترده با استفاده از زیرســاخت تبادل الکترونیک انجام شده. به این 
ترتیب پس از نظام بهداشت و سلامت که در خط مقدم مبارزه با همه گیری کرونا 
رتبه نخست را کسب کرده، خدمات برخط و ســامانه های تبادل مالی قهرمانان 

سربلند میدان هستند. 
مدیران و برنامه ریزان شــبکه های فروش و ارائه خدمات برخط بیش از همه به 
مشکلات و کاســتی های خود در تامین زیرســاخت، تدوین قوانین، روندهای 
اجرایی، تجهیزات سخت افزاری و امکانات نرم افزاری آگاهی دارند؛ از سوی دیگر 
مدیران و گردانندگان سامانه های بانک و پرداخت نیز مشکلات و کمبودهایی را 
در این مدت شناسایی و به فهرست کارهای خود افزوده اند. بخش های حاکمیتی 
بابت تدوین قوانین، تســهیل روند کارها و انواع حمایت هایی که در این زمینه 
داشــته اند، به خود می بالند. گرچه انتظار عمومی دســتیابی به جایگاهی بهتر 
بوده، ولی آنچه همه آنها انجام داده اند به هر حال گامی مفید روبه جلو بوده. بیان 
کاستی ها و گرامی داشــت زحمات را به زمانی دیگر واگذار کنیم و خود را برای 
حفظ و بهبود شرایط آماده سازیم. پرسش مهم در روزهای اخیر این است که گام 
درست بعدی چیست؟ در حقیقت کسب وکارها و سازمان ها در روزها و ماه های 
آینده وظیفه ای فراتر از حفظ روند عرضه خدمات دارند، و لازم است از بستری که 
فراهم شده برای گسترش خدمات و بهره گیری از ظرفیت های راکد استفاده کنند. 
گزارش عملکرد تبادلات مالی الکترونیک در کنار بهره برداری کســب وکارها از 
زیرساخت های پرداخت الکترونیک نشــان می دهد که سمت وسوی اقدامات و 
برنامه ریزی های بعدی را باید به کدام مســیر برد. امروز همان روزی اســت که 
تصمیم گیران هوشمند در نظام بانکی کشور باید زمینه یک مرحله پوست اندازی 
دیگر را فراهم کنند. نظام بانکی نیازمند ورود جدی به بانکداری دیجیتال است، 
نگاه به شــیوه های ســرمایه گذاری و ارائه خدمات بانکی نیازمند تحول اساسی 
است. مشتریان بانکی دیگر نه از شــعب و باجه های خدمات بانک بلکه از مسیر 
کسب وکارهای برخط و فناورانه به سمت بانک ها می آیند. در دوران جدید خدمات 
دریافت و پرداخت بخش کوچکی از گســتره خدمات بانکــی مدرن و دیجیتال 
است. شناخت همه انواع مشتریان و نیازها و راه های ارتباط با آنها وظیفه حیاتی 
بانک های امروزی اســت، در همین حال تصمیم گیری چابک و اقدام بهنگام با 
استفاده از شرکای تجاری کارآمد نشــانگر فهم درست و آمادگی برای برداشتن 

گامی به جلو است. 
رخدادهای این هفته ها و ســرعت گرایش یا رویگردانی مشــتریان نســبت به 
کسب وکارها نشان داد آنها بیش از هر چیز نیازمند شناخت درست تهدیدات و 
حفظ مشتریان هستند. همان گونه که چند هفته محدودیت ناشی از همه گیری 
کرونا برخی کسب وکارهای بدون راهبرد در لبه پرتگاه نابودی قرار گرفتند، باقی 
ماندن در مسیر رشدی که این دوره برای برخی کسب وکارها فراهم کرده نیز در 
سایه تنظیم راهبرد مناسب ممکن می شود. لازم است آن دسته از فعالان بخش 
خصوصی که از بحران کرونا تا اینجا ســربلند بیرون آمدند، به سرعت راهبردی 
روشــن برای ادامه فعالیت، ارائه خدمات بهتر و حفظ پیوند با مشتریان تدوین و 

دنبال کنند. 
بدترین رخداد پــس از همه گیری کرونا برای آنان که پیــروز این دوره بوده اند، 
گم کردن مسیر و ادامه کارها در سرخوشــی زودگذر است. کاسبان پیروز دوره 
همه گیری کرونا امروز شادمان و امیدوار هستند؛ حفظ این شادی و تزریق این 
امید به فضای کسب وکار کشور نیازمند تدبیر و تدوین راهبرد درست است. برای 
مقابله با بحران های بعدی و بهسازی فضای کسب وکار کشور به کاسبان کرونا و 

تدبیر راهگشای آنان نیاز داریم. 

یادداشت
مهران امیری

کارشناس کسب وکارهای نوپا

شهریار ازهاریان فر؛ 
عضو تیم آمیرزا

باشــرایط بحرانــی 
مانند قطعی اینترنت 
یا کرونــا، نمی توان 
بــرآورد درســتی از 
عرضه و تقاضا داشت، 
از همین رو نمی توان بــه آمارهای این دوران 
اتکا کرد. درواقــع عامل های موثری که باعث 
رشــد و کاهش برنامه ها در این دوران شــده 
است، غیرقابل سنجش اســت. دورانی مانند 
کرونا مقطعی است و رشد در این دوران مانند 
شرایط های بحرانی قبل ثابت نیست و بعد از 
پایان شرایط، ســیر نزولی پیدا می کند. بازی 
آمیرزا در این دوران رشــد 5 درصدی داشته 
اســت  که این آمار برای بازی اي  چون آمیرزا 
که رشــد خود را در طی ســال های گذشته 
کرده اســت، رشد خوبی به حســاب می آید. 
از بازی هایی کــه قبل از این رشــد کرده اند 
نمی توان انتظار داشــت که یكمیلیون کاربر 
در ایــن دوران جذب کنند زیــرا   کاربران به 
علت زمان زیادی کــه دارند ترجیح می دهند 
تجربه های متفاوتی نســبت به قبل داشــته 
باشند. این دوران شاید یک محرک برای رشد 
بازی ها به شمار بیایید اما این رشد زمانی معنا 
می دهد که منجر به درآمد شود.  از سوی دیگر 
گردش مالی اکوسیستم بازی ها در بازار حدود 
100میلیارد تومان در سال است اما نکته ای 
که وجود دارد این اســت که شــاید تقاضا رو 

به افزایش باشــد اما عرضه محصولات متنوع 
بســیار ناچیز اســت. علت این موضوع هم به 
دلیل نوع رقابت و جنس بازار است. شاید بهتر 
باشد توســعه دهندگان بازی نگاه دقیق تری 
نسبت به این دوران داشته باشند و از آن برای 
رشد کیفی محصولات خود استفاده کنند. در 
حال حاضر ساخت بازی های موبایلی نسبت به 
سال های گذشته پیچیده تر شده است که شاید 
برای ساخت یک بازی با کیفیت یک تا سه سال 
زمان ببرد که این فراینــد پرهزینه و زمان بر 
است و سرمایه گذاران بسیار کمی وجود دارند 
که حاضر باشند سرمایه خود را وارد این حوزه 
کنند. سرمایه گذاران می خواهند زود به نتیجه 
برسند و نمی توانند این زمان و ریسک را قبول 
کنند. کاربران ایرانی انتظار کیفیتی بازی های 
خارجی را دارند و دیگــر نمی توان با زمان کم 
و ســرمایه محدود برای آنها بازی تولید کرد. 
برای مثال این روزها کــه همه در حال مبارزه 
با ویروس کرونا هستند، تیم های بازی سازی 
کشور هم از راه دورکاری با حداکثر توان سعی 
در ادامه روند کار دارنــد و در میان انبوهی از 
مشکلات بار دیگر مشکل جدیدی بر مشکلات 
قبلی افزوده شــد. فارغ از تمام مشکلاتی که 
در دورکاری و پیــش نیازهای اولیه آن وجود 
دارد، در چند ســال اخیر با خروج بسیار زیاد 
بازی سازان داخلی همراه بوده ایم که هر کدام 
سعی در پیوستن به تیم های بازی سازی مطرح 
خارجی داشــته ایم، در ایــن زمینه صادرات 
بسیار خوبی را هم تجربه کرده ایم. در سال های 

اخیر روند ســعودی مهاجرت ها بیشتر شده 
و سرنوشــت صنعت بازی های ویدئویی بیش 
از گذشــته غبارآلود و مبهم اســت. سرمایه  
تیم های بازی  سازی نه پول است و نه امکانات 
خاص و ویژه، بلکه تنها متکی به نیروی انسانی 
خلاق و متعهد اســت که تا به الان توانسته به 
راه خود ادامه دهد. متاســفانه باید گفت موج 
جدیدی از مهاجــرت نیروهای خلاق در حال 
شکل گیری است که می تواند در آینده عواقب 
نه چندان خوبی داشته باشد. علاوه بر این، نوع 
دیگری از مهاجرت رو به گســترش است که 
در صورت جدی نگرفتــن آن می تواند تبعات 
زیادی داشته باشــد. به عنوان مثال بسیاری 
از بازی سازان داخلی به علت مشکلات بسیار 
عدیده و نبود حمایت هــای فوری و عدم ارائه 
تســهیلات مرتبط با این موضوع علاقه ای به 
عرضه بازی های خود   روی بازار های داخلی را 
از دست داده اند و مایلند آثار خود را بدون رد و 
نشانی از محل تولید آن منتشر کنند. متاسفانه 
تحریم های دو جانبه داخلی و خارجی امکان 
ارائه آثار مختلــف برگرفته از فرهنگ ایرانی و 
حتی نام و نشــان ایرانی را به کل از بین برده 
است، اینکه شما آثار خود را در قالب »بازی ساز 
ایرانی« یا »شرکت ایرانی«  روی فروشگاه های 
جهانی منتشر کنید قطعا حذف خواهید شد. از 
طرفی داخل کشور هم تحریم ها به شدت خارج 
از کشــور ادامه دارد و هر روز با چالشی جدید 
مواجه می شــویم که زمینه را برای مهاجرت 

پنهان یا مهاجرت در سایه تسهیل می کند.

صحبت از یک بازار 100 میلیارد تومانی است

مردم برای بازی بیشتر خرج می کنند

طاها رســولی، مدیر 
مرکز سرمایه گذاری 

و نشر بازی آوا گیمز 
مالــی  گــردش 
اکوسیســتم بازی در 
ایــران در مقایســه با 
کشورهای دیگر بسیار 
ناچیز است. علت عقب ماندگی اکوسیستم بازی 
در ایران دلایل زیادی دارد که یکی از آنها تحریم ها 
و قطع بودن ارتباط ایران با کشورهای دیگر است 
که امکان به اشــتراک گذاشــتن اطلاعات بین 
افراد و فعالان این حوزه وجود ندارد. حتی برای 
استفاده از بسیاری ابزارها برای تولید بازی ها  باید 
به فیلترشکن ها وصل شد. از سوی دیگر  گزارش 
گردش مالی شفافی از بازار گیم ایران وجود ندارد 
اما می توان گفت این بازار حــدود 100 میلیارد 
تومان در ســال اســت و در جهان سالانه حدود 
120 میلیارد دلار. درواقــع درآمد مالی ایران در 
مقایسه با جهان بسیار ناچیز است اما برای مثال 
طبق گزارش کافه بازار یک ســوم درآمد ســال 
9۸ متعلق به توســعه دهندگان بــازی بود. این 
نشان دهنده رشد داخلی اســت اما این رشد در 
برابر رشد جهانی خیلی به حساب نمی آید. طبق 
گزارش های بین المللی پتانســیل رشد صنعت 

بازی  در ایــران  50 تا 60 میلیارد دلار در ســال 
است. البته این تفاوت وضع موجود با ظرفیت های 
بالقوه دلایل زیادی دارد کــه یکی از آنها اعتماد 
کم کاربــران ایرانی به بازی های ایرانی اســت و 
اینکه ترجیــح آنها به انجــام بازی های خارجی 
اســت. دلیل دیگر و مهم ترین شــان زیرساخت 
پرداخت اســت که پیش بینی من این است که 
با بهینه شدن زیرســاخت های پرداختی، درآمد 
توسعه دهندگان رشد بالای 50 درصدی داشته 
باشــد. در حال حاضر در ایران ساخت بازی های 
پی اس فور و پی ســی انجام نمی شــود که علاوه 
بر بحث هزینه ها، نبود تجربه کافی در ســاخت 
بازی هایی از این دست هم در این امر تاثیرگذار 
اســت. برای تولیدهای این مــدل   یا حتی برای 
بازی هــای موبایلی با کیفیــت حداقلی؛ به یک 
تیم متخصص 200 نفره نیاز است اما در بهترین 
حالت در استودیوهای بازی ساز ایرانی 40 نیروی 
متخصص وجود دارد. اما درباره رشد بازی ها در 
ایام کرونا   یا حتی قبل از آن در شــرایط قطعی 
اینترنت باید بگویم، آمار درصدی که از این بازی ها 
منتشر می شود تنها درصد نصب این بازی ها است. 
رشد نصب با رشد درآمدی برابر نیست بسیاری 
از بازی ها رشد کاربری داشــتند اما نتوانستند 
رشد درآمدی را تجربه نکردند.  طبق آمار رسمی 

بین المللی در ایام کرونا رشــد بازی ها در سطح 
بین المللی رشد 20 تا 30 درصدی داشته اما در 
درآمدشان رشد 5 درصدی داشته اند. اکوسیستم 
بازی ها امســال دو شــرایط غیرمنتظره تجربه 
کردند، یکی آذرماه در زمان قطعی اینترنت بود که 
منجر به رشد  400تا 500  درصدی بازی  ها شد 
و دیگری هم در ایام کرونا که رشد 100 تا 200 
درصدی اتفاق افتاد. اما این رشدها هیج اعتبار و 
اهمیتی ندارند چون پارامترهای رشد آن از دست 
ما خارج است. این ایام ها مانند یک موج زودگذر 
هســتند و بعد از مدتی که این موج تمام شــود 
کاهش شدیدی به دنبال دارد. افراد حرفه ای که 
تفکر کسب وکاری دارند می دانند که نباید به این 
آواگیمز رشد  شرایط تکیه کنند. بازی های داخل ْ
10 تا 20 درصدی را تجربه کردند.  اینکه رشد در 
آینده هم ادامه خواهد داشت یا نه باید گفت این 
شرایطی است که تاکنون تجربه نشده   و نمی  توان 
پیش بینی کرد چه اتفاقی می افتد اما دو تحلیل در 
این باره وجود دارد. یکی اینکه ممکن است آدم ها 
در دوران قرنطینه با گیم آشنا شده باشند و بعد از 
این عادت کنند به بازی و بعد از این دوران هم به 
این روند ادامه بدهند. از سوی دیگر هم می توان 
گفت که با اتمام قرنطینه و برگشتن به محیط کار 

و ... با کاهش شدیدی روبه رو خواهند شد. 

بعد از کرونا رشد بازی ادامه خواهد داشت؟

مهدی ناصری، تحلیلگر 
داده های کافه بازار

در شــرایطی ماننــد قرنطینه و 
تعطیلات به علت ماهیت شــان 
که افراد وقت آزاد بیشــتری در 
اختیار دارند رشد سراغ بازی های 
جدید می رونــد و به همین علت 

است که بازی های جدید و کمتر شنیده 
شــده رشــد بالای 100 درصد را تجربه 
کردند اما بازی های پر نصب مانند آمیرزا 
از رشد کمتری برخوردار بودند.  طبق آمار 
کافه بازار درآمد خالص توسعه دهندگان 
بازی های موبایل پس از کســر سهم بازار 
و کســر ارزش افزوده، 69میلیارد تومان 
بوده است که شاید عدد قابل توجهی باشد 
اما در مقایسه با گردش مالی جهانی این 
صنعــت فاصله بســیاری دارد. میانگین 
مبلغ ریالی هر تراکنش در بازی ها 1.۸۸ 
برابر میانگین دیگر تراکنش های کافه بازار 
است. این آمار نشان می دهد که ظرفیت 
بالایی از ســمت تقاضا وجــود دارد اما 
مشــکل این  اســت که تعداد بازی هایی 

که بتواننــد از این ظرفیت 
اســتفاده کنند بسیار کم 
اســت.   بازی هــا بیش از 
6۷0 میلیون بار در ســال 
9۸ دانلود و به روزرســانی 
شده اند که دسته   بازی های 
تفننی بیشترین تعداد بازی 
و بیشترین دانلود یا به روز رسانی را در بین 
12 دسته مختلف به خود اختصاص داده 
است. بازی هاي در دســته های آموزش، 
ماجراجویی و اکشن بیشترین رشد تعداد 
نصب فعال را داشــته و بازی های دسته 
تفننی، ماجرایی و اســتراتژی بیشترین 
رشــد تراکنش موفق را داشــته اند. در 
بخش برترین  بازی های در ســال 9۸ که 
تنها صرفاً توســعه دهنده های ایرانی در 
نظر گرفته شــده اند، طبــق این گزارش 
آمیرزا با 2 میلیون بار دانلود پرنصب ترین 
بازی و گلمراد با 310۷ درصد رشد، جزو 
بیشــترین رشــدها و کلاچ با 500 هزار 
نصب در دســته پرنصب ترین برنامه های 

جدید هستند..

سروش شهبازی، 
هم بنیان گذار استودیو بلوط 

گیمز 
در دوران کرونا به علت قرنطینه و 
کنار هم بودن خانواده ها، بازی ها 
رشــد زیادی را تجربه کردند، 
برای مثــال بازی ســفره چی 

جذب 20 تا 30 هزار کاربر و مابقی بازی های 
اســتودیو افزایش 5 تا 6 هزارتایی نصب را 
تجربه کردند. اما ســوال حائز اهمیت این 
است که چند درصد این رشد منجر به درآمد 
خواهد شد. در شرایط بحرانی مانند کرونا یا 
قطعی اینترنت بازی های رشد غیر طبیعی 
را تجربه می کنند درواقع رشــد زمانی معنا 
پیدا می کند که کاربران پس از یک  ماه نصب 
بازی آن را پاک نکنند. بــه طور کلی طبق 
گزارش های جهانی تنها چهار درصد کاربران 
در بازی های درون پرداختی منجر به خرید 
می شــوند که این آمار در ایران یك درصد 
اســت. شــاید این تعداد کاربر جذب شده 
منجر به درآمد نشوند اما بررسی رفتارهای 
آنها می تواند در بهینه کردن بازی ها کمک 

کند. یکــی از فعالیت هایی که در 
راستای مســئولیت اجتماعی در 
دوران کرونا انجام شــد و در رشد 
بازی هــا تاثیر داشــت، راه اندازی 
کمپین ســرگرمیت با ما بود. در 
این میان بازی سفره چی 40  هزار 
کاربر جذب کرد اما بررســی تاثیر 
کاربران واقعی زمان می بــرد. به طور کلی 
بازار بازی در ایران مانند اقیانوسی می ماند 
که ســهم توســعه دهندگان ایرانی در آن 
ناچیز اســت. عدد شــفافی از گردش مالی 
این بازار موجود نیســت اما طبق گزارش ها 
و تحقیقاتی که انجام شــده برآورد می شود 
که میانگین درآمد 30 بازی برتر کافه بازار، 
20 تا 30 میلیون تومان در ماه است اما این 
درآمد دربرابر درآمدهای جهانی مانند یک 
نقطه است. در این صنعت حتی رقابت هم 
معنی ندارد. به اعتقاد من یکی از محبوبیت 
بازی های موبایلی در این چند ســال اخیر، 
ایرانیزه شدن بازی ها و استفاده از محیط های 
سنتی ایرانی، شخصیت های ایرانی است که 
حس همذات پنداری درکاربر ایجاد می کند.

بازی هاي خوب تا ماهی 30 میلیون  تومان درآمد دارند
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گروه تلويزيون   
هفتصبح

داستان سريال »سرباز« چندشبي است در پادگان 
آموزشي روايت مي شــود. اگر بيننده اين سريال 
باشيد، مي دانيد كه بالاخره شهاب)علي  هاشمي( 
و يحيي)آرش مجيدي( عازم خدمت ســربازي 
شدند و حالا دوران آموزشــي را سپري مي كنند. 
همزمان سروكله شــخصيت هاي ديگر و به قول 
معروف هم خدمتي هاي آن ها در سريال پيدا شده 
است. مناسبت پرداختن به »سرباز«، فضايي است 
كه اين سريال از يك پادگان نشان مي دهد. آن چه 
مي بينيم نســبتي با واقعيت ندارد و به همين خاطر 

انتقادهايي در اين باره شكل گرفته است.

   مورد اول | با چه پادگاني مواجه هستيم
         تصوير سريال  اتوبوس حامل ســربازان كه از تهران راه 
افتاده بود،  بالاخره به جنوب رسيد. در بدو ورود سربازان به 
پادگان با فضايي شيك مواجه هستيم كه به آن ها خوشامد 
گفته مي شود. به جزئيات ديگر در ادامه اشاره مي شود؛  فعلا 

همين مقدار كافي است كه هدف »سرباز« تشويق جوانان 
به خدمت سربازي اســت. طبعا يك اثر نمايشي نمي تواند 
همه »واقعيت ها« را نمايش دهد ولي آن چه در »ســرباز« 
مي بينيم هم مصداق »نشــان دادن در باغ سبز« است. اين 
سريال با مشاركت قرارگاه مهارت آموزی ستاد کل نيروهای 
مســلح ســاخته شــده و از همين جا مي توان پي به آفت 

سفارشي سازي برد.
         واقعيت موجود  بر اساس تجربيات شخصي و شنيده هاي 
بي شمار ســربازان،  آن چه سريال »ســرباز« نشان مي دهد، 

بيشتر آمال و آرزوي سازنده است، نه واقعيت موجود. 

   مورد دوم| خوشامدگويي
         تصوير سريال  لحظه ورود ســربازان در سريال به شكل 
هلي شات نمايش داده شد. ســربازان در صف ها و دسته هاي 
منظم به سمت پادگان وارد مي شــدند و همزمان عده اي با 
مارش و سلام نظامي  خوشــامد مي گفتند. محوطه پادگان 
هم آذين بندي شــده بود و حياط و در و ديــوار آن درنهايت 

آراستگي بود.
         واقعيت موجود  حتي اگر به خدمت سربازي نرفته باشيد، 
وصف روز اول ورود به پادگان را شــنيده ايد. خلاصه اش يك 
كلمه است: »گرفتن زهر چشم از تازه واردها«. يعني برخلاف 

سريال »سرباز« فرش قرمز پهن نمي شود و واقعيت موجود 
شبيه روز اول ورود به كلاس اول دبستان نيست!

    مورد سوم| تقسيم سربازها
         تصوير سريال  همه سربازان در يك ســالن بزرگ روي 
صندلي نشسته اند. يك نفر از طريق بلندگو نام ها را مي خواند 
تا هر ســرباز بداند وارد كدام گردان شــده است. چيزي كه 
مي بينيم يــك محيط آرام، تميــز و شــبيه ميتينگ هاي 

دانشجويي است. 
         واقعيت موجود  و بازهم به روايت سربازها و به گواه تجربيات 
شخصي، سربازها غالبا در محوطه پادگان روي زمين نشانده 
مي شــوند؛  بدون هيچ زيراندازي. چه برســد به صندلي. تازه 
شانس بياوريد در همان لحظه گردان بندي تنبيه بدني نشويد!

   مورد چهارم| بررسي بدني
         تصوير سريال  شهاب در سريال »ســرباز« جواني است 
كه بند عاطفي اش با يحيي پاره نشده و به همين خاطر نگران 
اســت. او موبايلش را با خود به پادگان آورده. وقتي با دژبان 

مواجه مي شود، او با مهرباني برخورد مي كند.
         واقعيت موجود  وقتي سرباز)به ويژه سربازان تازه وارد( به 

پادگان مي آيند،  بررسي بدني مي شوند. حتي پوتين ها را بايد 
درآورند تا مبادا با خود موبايل و چيزهاي ديگر داشته باشند. 
چشمتان روز بد نبيند اگر تخطي كنيد! تازه، مگر مثل شهاب 
»سرباز« مي توان روز اول با دژبان گرم گرفت؟!  كسي حتي تا 

روز آخر چنين جسارتي ندارد.

   مورد پنجم| دژبان و آب قند
         تصوير سريال  تا صحبت از مهرباني دژبان سريال »سرباز« 
است اين را هم بگوييم كه شهاب و كامران به دليل استرس، 
غش مي كنند. دژبان برايشــان آب قند مي آورد و درنهايت 

مهرباني برخورد مي كند. 
         واقعيت موجود  اين يك واقعيت است كه بعضي از سربازان 
به هر دليلي تمارض مي كنند. دژبان هــا اين را مي دانند و از 
آن طرف نمي خواهند، باج بدهند. پس شرط اولشان اين است 
كه با تحكم برخورد كنند. در شرايط مشابه سريال، تا گواهي 

پزشكي نرسد، دژبان كوتاه نمي آيد.

   مورد ششم| رفتار دكتر 
         تصوير سريال  در ميانــه رفتــن بــه پــادگان حــال 
غلامرضا)جواد خواجوي( بد مي شود. دكتر)آرش مجيدي( 
با هماهنگي، به همراه عليرضا)ســياوش خيرابــي( او را به 

بيمارستان مي برند.
         واقعيت موجود  شــايد در چنين مواقعي، به سربازِ دكتر 
اعتماد شود اما مگر او مي تواند يك سرباز ديگر را به همراه خود 
ببرد؟ قوانين سيستم نظامي  پيچيده تر از اين حرف ها است؛ 
 همين. حتي اگر بپذيريم دنياي سريال،  »نمايشي« است اما 
اين همه تصوير شيك نتيجه عكس دارد و اتفاقا اقتدار نظامي 

 را زير سوال مي برد. 
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شبكه پنج سال ها اســت با حوزه هنري ارتباط تنگاتنگي دارد و 
خيلي از پروژه ها كه به آنتن مي رســند، حاصل اين تعامل است. 
نمونه تازه اش سريال »پدر پسري« است كه پخش آن از ابتداي ماه 
مبارك رمضان آغاز شده. اين سريال ، داستانش را در فضايي فانتزي 
روايت و هر بار يك اتفاق را برجسته مي كند. لوكيشن هاي آن معدود 
است و در مقام قياس به سريال هاي استوديوي تنه مي زند. »پدر 
پسري« در قســمت هاي ابتدايي كه به رونمايي از شخصيت ها و 
ورود به داستان هر كدام را داشت،  توانست نظر طيفي از بيننده ها را 
به دست بياورد. در نظرسنجي رسمي صدا و سيما معلوم شد، »اين 
طيف« گسترده نيستند و سريال به مذاق خيلي ها خوش نيامده 
است. شايد يكي از دلايل اين ناكامي به ساختار كليشه اي سريال 
برمي گردد. در تاريخ تلويزيون سريال هاي زيادي از جنس »پدر 
پسري« ساخته شــده اند و حالا اين سوال پيش مي آيد آيا شبكه 

پنج قرار است اين سبك سريال سازي را دهد؟ 

کامنت ها

  وحید سعیدی:  شبکه پنج چه اصراری به سريال سازی دارد 
وقتی خروجی هايش سريالی می شوند مثل » هيئت مديره« و 
همين »پدر وپســری«. اگر قرار اســت با اين کيفيت سريال 
توليد و برايش پول هزينه شود، بهتر است يا همان سريال های 
قديمی بازپخش شوند يا سريال تامينی خريداری و پخش شود. 
اينطور که شنيده می شود شبکه پنج قصد دارد با همين فرمان 

سريال سازی را ادامه دهد.

  احمد رنجبر:  دنياي ســريال »پدر پســري« بيات است. 
حتي لحظه هاي بامزه اي كه اين سريال خلق كرده، وام گرفته از 
»كليشه ها« است. چرا بايد براي اين نوع سريال ها انرژي صرف 
شود؟ در ثاني حالا كه ســاخته شده، در بهترين حالت مناسب 
مخاطب كودك و نوجوان است؛ نه بيننده بزرگسال شبكه پنج.  

  مرجان فاطمی:    سريال »پدرپســری«، در قسمت های 
ابتدايی خيلی خوب ظاهر شــد. ســوژه ای جذاب داشــت و 
شخصيت ها به خوبی معرفی شــدند اما از يک جايی به بعد، به 
ورطه  تکرار افتاد و روی ســوژه هايی دست گذاشت که پيش تر 
در سريال های تلويزيونی آپارتمانی ديگر ديده بوديم. شايد اگر 
با همان قوت قســمت های اول پيش می رفت نظر مخاطبان را 

بيشتر جلب می کرد.

همزمان با ورود داستان »سرباز« به بخش پادگان، اين سوال در فضاي عمومي  شكل گرفته كه 
مكان و فضاي نمايشي اين سريال دقيقا شبيه كجا است؟ چرا نسبتي با واقعيت ندارد؟

اینجا پادگان است یا کودکستان؟

   آناليز    رصد خانه

اجرای استندآپ کمدی حالا ديگر به يک جور تمهيد دائمی برای بامزه  کردن برنامه ها تبديل 
شده و برنامه سازان هرکجا احساس کنند با خلأ جذابيت برنامه روبه رو هستند به فکر دعوت 
از استندآپ کمدين ها می افتند. اکثر اين استندآپ کمدين ها هم همان هايی هستند که در 
مسابقه  »خنداننده شو« به مراحل بالا رسيده اند. حالا نوبت به برنامه  »کتاب خوب« شبکه  
چهار رسيده اســت که از محمد معتضدی دعوت کند با موضوع شوخی با کتاب، استندآپ 
کمدی انجام دهد. اين برنامه برای معرفی کتاب تدارک ديده شده و يک برنامه  جدی در حوزه  
کتاب اســت. بنابراين مخاطبان خاص خودش را دارد و واقعا حضور يک استندآپ کمدين 
درست وسط چنين برنامه ای مثل يک وصله  ناجور به نظر می رسد. دست کم اگر استندآپ 
کمدی قوی تری در رابطه با کتاب ارائه می شد و شوخی هايش تا اين حد تکراری نبود، شايد 

می توانستيم آن را قابل قبول ارزيابی کنيم.

  اينکه عادل و گروهش  بعد از عيد و با توجه به تعطيلی ليگ های فوتبال در سراسر دنيا، هر 
هفته 120 دقيقه برنامه جذاب و پر آيتمی چون فوتبال 120 را روانه آنتن می کنند خودش 
دست مريزاد دارد. هفته گذشته هم کلی آيتم جذاب از اين برنامه پخش شد، يکی از اين 
آيتم ها مربوط بود به اولين گل رسمی ستاره های حال حاضر فوتبال در دوران گمنامی.  در 
اين آيتم  اولين گل های مسی، کريستيانو رونالدو، زين الدين زيدان، نيمار و... مرور شد. پس 
از نمايش هر گل اطلاعات مربوط به آن گل در گوشه تصوير حک می شد، اينکه گل موردنظر 
در چه سالی زده شده و بازيکن گلزن چه سنی داشته ، اما در کنار همه اين اطلاعات جذاب 

جای يک مورد خالی بود، اينکه گل ها مقابل چه تيمی به ثمر رسيده است.

سرانجام»طلا« هم قاچاق شــد. لينک های دانلود غيرقانونی فيلم »طلا« در حالی در فضای 
مجازی در دســترس قرار گرفته که 10روز از آغاز اکران آنلاين اين فيلم می گذرد. اين اتفاق 
در حالی برای فيلم »طلا« افتاده که  اولين فيلم  اکران آنلاين يعنی »خروج« بلافاصله بعد از 
رونمايی در پلتفرم های فيليمو و نماوا  قاچاق شد و لينک های نسخه غيرقانونی آن با کيفيت فول 
اچ دی در دسترس قرار گرفتند. فيلم »طلا« در روز اول اکران آنلاينش موفق شد رکورد بازديد 
را از آن خودش کند. هنوز از  آخرين فروش و ميزان مخاطبان »طلا«  خبری منتشــر نشده، 
آخرين خبر مربوط به همان آماری است که 48 ساعت بعد از رونمايی ارائه شد. در حال حاضر 
چند فيلم ديگر هم متقاضی اکران آنلاين هستند، جديدترين متقاضی فيلم توقيفی » صد سال 

به اين سال ها«ی سامان مقدم است.

تمهيد تکراری روز       ورود استندآپ کمدين ها به برنامه ای با موضوع کتاب

خيلی خوب بود ولی کم داشت روز       کم و کاست يک آيتم خوب فوتبال 120

سرانجام قاچاق شد روز       طلا هم قاچاق شد

جنجالي ترین مهمان چند 
هفته اخیر»دورهمي«  علیرضا 

افتخاري است. احتمالا بریده اي 
از گفته هاي او را دیده اید و در 

صفحه هشت روزنامه هفت 
صبح هم مي توانید بخش هایي 

از صحبت هاي جنجالي اش 
را بخوانید. افتخاري بعد از 
در آغوش كشیدن محمود 

احمدي نژاد دچار حاشیه شد 
و سال هاست دلي پر دارد. او 

در »دورهمي« هم آمده بود تا 
درد دل كند. مهران مدیري با 

او چه كرد؟

امتياز اصلي گفت وگوي مهران مديري با عليرضا افتخاري سكوت هايش بود. او ابتدا           منظر اول |آداب گفت وگو
گفت وگو را با سوال هاي معمول شروع كرد. در اين بخش كه شكل بگو-بخند داشت، مديري پابه پاي افتخاري پيش 
آمد. او در ميانه گفت وگو از ماجراي در آغوش گرفتن محمود احمدي نژاد، رئيس جمهور وقت پرسيد. افتخاري ابتدا با 
شوخ طبعي پاسخ داد اما آرام آرام بغض كرد. حُسن كار مديري جايي بود كه اجازه داد اين خواننده گلايه هايش را به 
زبان بياورد. او مي دانست افتخاري به »بيرون ريزي« احتياج دارد پس مثل يك روانشناس  آرام نشسته بود. مديري 
لبخند به لب داشت و حالت نشستن رسمي اش نشان از رعايت ادب داشت. در اين بخش، اصلا وارد شوخي نشد و فقط 

مسير را براي افتخاري باز كرد. 

مهران مديري در گفت وگوهايش نشــان داده، محافظه كار نيســت. اصلا ذات           منظر دوم | فرار از حاشيه
برنامه اي مثل »دورهمي« به پرسش هاي جنجالي و گير انداختن مهمان است. او در گفت وگو با عليرضا افتخاري 
براي اين كه شان او را نگه دارد،  فقط درباره سنش شوخي كرد. سوال جنجالي اش هم هماني بود كه درباره رئيس 
جمهور اسبق پرسيد. افتخاري پيش تر هم در اين باره حرف زده بود اما طبعا در »دورهمي« بازتابي دوچندان دارد. 
مهران مديري در عين اين كه به استقبال حاشيه مي رود، بارها نشان داده زيرك هم هست. او اين بار مي دانست 
هرگونه واكنشــي به گفته هاي عليرضا افتخاري، منجر به تعابير مختلف مي شــود. در نتيجه هيچ كامنتي روي 

حرف هاي او نگذاشت تا مبادا پايش به يك جنجال قديمي باز شود. 

»همراز« اولين سريال تلويزيونی سامان مقدم است. او سال 77 فيلم سينمايی »سياوش« را کارگردانی کرد و دو 
سال بعد در سال 79 فيلم سينمايی »پارتی« را ساخت. سال 80 سريال »همراز« را کليد زد؛ سريالی 15 قسمتی 
که از جمعه شب پخشش از شبکه آی فيلم شروع شده است. شايد از بين سريال های سامان مقدم، ساده ترين و 
ضعيف ترين به نظر برسد و حتی سوژه  آن هم بعد از 19 سال، تکراری باشد اما ارزش تماشا کردن را دارد. داستان 
سريال از اين قرار است که سياوش در جريان سرقت از طلافروشی دستگير می شود. بعد از آزادی می فهمد مکانی 
که طلاها را در آن مخفی کرده اند به مسجد تبديل شــده برای همين هم، ماه رمضان، مشغول نظافت مسجد 
می شود تا طلاها را پيدا کند اما بعد از يک سری ماجرا، طلاها به دســت کسی که پيشنهاد سرقت را داده بود 
می افتد. در اين بين دختری به نام مهتاب، برای عمل جراحی مادرش به پول احتياج دارد و سياوش می خواهد به 
او کمک کند. تا اينکه متولی مسجد حقيقت را می فهمد و به مهتاب کمک می کند. سياوش هم برای فرار از دست 

سيروس ناپديد می شود اما نامه ای می فرستد و بازگشت خود را به حاجی سماوات و مهتاب خبر می دهد و ....

همراز
  پخش: شبکه آی فیلم

  زمان: هرشب/ ساعت 18
  کارگردان: سامان مقدم

  بازیگران: ابوالفضل پور عرب، آنا نعمتی، 
عنایت بخشی، مجید مشیری و ....

  محصول: شبکه سه/ 1381
  تعداد قسمت ها: 15
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امرالله احمدجو، نویسنده فیلمنامه 
»سلمان فارسی« دیروز درباره وضعیت 

تولید این سریال به خبرگزاری مهر 
گفته:» هنوز خبر جدیدی از ادامه 
تصویربرداری پروژه نشده است با 

این حال خدا را شکر قبل از عید دو 
لوکیشن از سریال در کرمان و قشم 
به تصویربرداری رسید.« به گفته او 
تولید سریال به دلیل شیوع کرونا از 

28 اسفند تعطیل شده است. »سلمان 
فارسی« هفتمین سریال تلویزیونی داود 

میرباقری است.

سایت شبکه آی فیلم، در یک نظرسنجی 
از مخاطبانش خواسته تا بهترین تقابل 
میان نقش ها را از بین چاووش و کریم 

بوستان در »برادرجان«، اسدالله خان و 
آذر در »پدرسالار«، نورالدین و خلیل در 
»نون. خ«، ستایش و حشمت فردوس  در 
»ستایش« و نقی و ارسطو در »پایتخت« 
انتخاب کنند. تقابل نقی وارسطو، با 52 

درصد آرا در مقام اول قرار گرفت.

عملكرد مهران مديري در مصاف با عليرضا افتخاري

ساعتشبکهقالببرنامه

14پوياانيميشن سينمايیآستريکس گالی

17:45اميدفيلم سينمايیذهن سفيد

19:05چهارويژه افطارزندگی پس از زندگی

21نمايشفيلم ايرانیملکه

21نسيممسابقهخونه مونی

40: 23سهتاکشواتفاق
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  کلاچ
تعداد نصب: 500 هزار

اســتودیو نوموگیم در اولین تــاش خود با 
ســاخت و عرضــه کاچ موفقیــت خوبی را 
کســب کرده. ســاخته آنها که در سال 98 
برای اولین بار منتشر شــد، توانسته تاکنون 
500 هــزار نصب فعال را به خــود اختصاص 
دهد؛ آمــاری که نــه تنهــا کاچ را در میان 
پردانلودترین های کافه بازار قرار می دهد بلکه 
به عنوان پرمخاطب ترین اثر جدید ســال نیز 
معرفی می کند. کاچ همانطــور که از نامش 
مشخص است در ژانر ریسینگ قرار می گیرد 
و تمرکز خود را روی ارائه تجربه ای جهان باز 
به همراه اتومبیل های متنوع قرار داده. در این 

بــازی می توانید کنترل تعــداد قابل توجهی 
خودرو را برعهده بگیرید کــه همگی امکان 
شخصی سازی را نیز در اختیار دارند. از تغییر 
در رینگ و رنگ گرفته تا جزئیات بیشتری که 
به ظاهر اتومبیل ارتبــاط دارند، مجموعه ای 
را شــکل داده اند که امکانات بسیاری را پیش 
روی مخاطب قرار می دهد. این موضوع یعنی 
شخصی ســازی و به اصطاح اسپورت کردن 
اتومبیل ها یکی از نکات مورد عاقه گیمرهای 
ایرانی در بازی های ریســینگ است و کاچ 
به خوبی توانســته از آن برای جذب مخاطب 
اســتفاده کند. جدای از این مســئله باید به 
این نکته نیز اشــاره کرد که کاچ به شــکلی 
کلی می تواند از دید تجربــه رانندگی، نقاط 

قوت بسیاری را به همراه داشته باشد اما این 
وضعیت برای گرافیک آن به شکل دیگری رقم 
خورده. به جز اتومبیل ها کــه کیفیت خوبی 
دارند، دیگر بخش های کاچ از جمله طراحی 
محیط بــه هیچ وجه وضعیت خوبــی ندارد و 
کیفیت آنها از دید طراحی گرافیکی به شدت 

ضعیف است.

  تور کلمات
تعداد نصب: 200 هزار

در جریان یک ســال اخیر تعداد زیادی کلمه 
بازی مختلف در مارکت هــای ایرانی عرضه 
شد و شاید تنها تعداد اندکی از آنها توانستند 
به موفقیت دست پیدا کنند. یکی از این آثار 

تور کلمات بود که توسط استودیو بازیسازی 
کاسپین توســعه پیدا کرده. استودیویی که 
در گذشته تجربه موفقی را در این ژانر کسب 
کرده بود. سازنده بازی با استفاده از تجربیات 
عنوان گذشته خود یعنی کلماتیک توانسته 
یک خروجی خوب و ســرگرم کننده را ارائه 
کند. در حالی که گیم پلی و شــکل و شمایل 
اکثر بازی های کلماتی این ســبک شبیه  هم 
شده و نگاه سازندگان دائما به عناوین بزر گ تر 
است؛ سازندگان با انتشــار تور کلمات ثابت 
کردند که می توان خــاق و موفق بود. گیم 
پلی تور کلمات جدیدتــر از رقبایش در بازار 
است و توانسته با سبکی جدید پا به رقابت با 
ده ها عنوان این ســبک بازی بگذارد. شما در 
تور کلمات باید از بیــن حروفی که در اختیار 
دارید کلماتی بــا معنی و مرتبــط با عنوان 
هر مرحله بســازید؛ خاقیتی کلون شده که 
می تواند انتخاب خوبی برای عاقه مندان به 
حدس کلمات باشد، عاقه مندانی که ممکن 
  Word Cookiesاســت دیگر از گیم پلی
گونه خسته شده باشند و در انتظار عناوینی 
متفاوت، مارکت های اندرویــدی را زیر و رو 
کنند. گیم پلی بازی جــذاب و خوب طراحی 
شده و کاربر به خوبی می تواند با بازی ارتباط 
برقرار کنــد. در کنار گیم پلــی روان خوب، 
گرافیک چشــم نواز و رنگ  آمیزی مناســب 
المان ها، بازی آرامش بخش و کاربر پسندی 

ساخته است.

  کالر کراش
تعداد نصب: 200 هزار

قطعا شــما هم تا به حال چندبــاری عناوین 
ترند شــده بازار را تجربــه کرده اید. عناوینی 
مثل اسمش هیت که طی مدتی کوتاه موفق 
به جذب میلیون ها کاربر می شــوند و تقریبا 
در گوشــی اکثر افراد قابل یافت هستند. این 
عناوین اکثرا در ســبک تفننی و رکوردی و 
بدون پایان هســتند. اغلب گیم پلی ساده ای 
دارنــد و به مهــارت خاصــی نیــاز ندارند. 
سخت ترین های آنها مثل دنسینگ لاین فقط 
نیاز به کمی تمرکز دارنــد. یکی از بازی هایی 
که این اواخر منتشر و موفق به جذب کاربران 
زیادی شد کالر بامپ بود. حال یک استودیوی 
داخلی با توجه به موفقیت این بازی محبوب و 
همه گیر تصمیم به ساخت یک نسخه مشابه 
داخلی به نام کالر کراش گرفته است. زمانی که 
به سراغ بازی کالر کراش رفتم انتظار خاقیت 
و ایده های جدید و کمــی تفاوت با کالر بامپ 
را داشتم. اما بعد از دانلود بازی متوجه شدیم 
پاک کردن کالر بامپ و جایگزین کردن نسخه 
داخلی چندان کار درستی نبود. این بازی عینا 
و به طور کامل کپی و مشــابه نسخه خارجی 
طراحی شده است. گیم پلی بازی با کنترل یک 
توپ که نباید با توپ های غیر همرنگ برخورد 
داشته باشــد پیش می رود. از رابط کاربری تا 
رنگ ها و حتی مراحل بازی دقیقا شبیه نسخه 

اصلی و خارجی هستند.

به روز رسانی
مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت

نوکیاباچهاردوربینبرمیگردد
بنابر یک گــزارش جدید، 
گوشــی نوکیــا 6/3 بــه 
یکی از تراشــه های سری 
6۷ایکس کوالکام تجهیز 
خواهد شــد. باید انتظار 
وجود دوربیــن چهارگانه 
را هم در نوکیا 6/3 داشته 
باشیم. اچ ام دی گلوبال در 
تابستان گذشته، نوکیا 6/2 
را با تراشه اســنپدراگون 
636 معرفی کــرد. حالا 
ظاهرا جانشین آن با یکی 

از تراشه های اسنپدراگون 6۷0 یا 6۷5 در راه است. همچنین نام برند 
زایس هم روی ماژول دوربین چهارگانه نوکیا 6/3 نقش خواهد بست. 
این درحالی اســت که روی دوربین ســه گانه 5+8+16 مگاپیکسلی 
نوکیا 6/2  اثری از نام زایس دیده نمی شود. منبع ما از وجود نمایشگر 
پیوردیسپلی با ناچ قطره ای و دوربین سلفی 16مگاپیکسلی هم در نوکیا 
6/3 خبر داده است. گفته می شود نســخه پایه این گوشی میان رده با 
سه گیگ رم و 6۴گیگابایت حافظه داخلی، دارای برچسب قیمت 2۴9 
یورویی خواهد بود. انتظار می رود اچ ام دی گلوبال در سه ماهه سوم سال 

2020 از این محصول رونمایی کند.

رشدفروشساعتهایهوشمند
گزارش هــای  طبــق 
منتشرشده توسط شرکت 
استراتژی آنالیتیکس که 
در زمینه تحلیل امور بازار 
گجت هــای قابــل حمل 
نیز فعالیــت دارد، فروش 
ســاعت های هوشمند در 
سه ماهه اول سال 2020 
نسبت به همین بازه زمانی 
در ســال 2019 با رشــد 
20درصدی همــراه بوده 
است. به گزارش زومیت، 

آمارهای ارائه شده نشان می دهد که در ســه ماهه اول سال 2020 در 
حدود 1۴میلیون ســاعت هوشمند در سراســر دنیا به فروش رسیده 
اســت. در بازه زمانی مذکور بیش از ۷/6میلیون دســتگاه اپل واچ به 
فروش رسیده است و این یعنی کوپرتینویی ها 55درصد از بازار ساعت  
هوشمند را در اختیار دارند. پس از اپل، سامسونگ با فروش 1/9میلیون 
ساعت هوشمند در جایگاه دوم قرار دارد و جایگاه سوم نیز به گارمین 
تعلق گرفته است. گارمین توانســته در سه ماهه اول سال 2020 بیش 
از 1/1میلیون ساعت هوشمند بفروشد که نسبت به همین بازه زمانی 
در سال 2019 رشدی 38درصدی را تجربه کرده است. با وجود اینکه 
آمارها نشان می دهد شــرکت هایی مانند اپل، سامسونگ، گارمین و 
فسیل توانسته اند میزان فروششان را در سه ماهه اول سال 2020 نسبت 
به بازه زمانی مشابه در سال 2019 افزایش دهند، اما آمارها از کاهش 
سهم 1۴/9درصدی سامسونگ در ســال 2019 به 13/9درصد اشاره 
می کند. شاید دلیل این امر نیز گسترش بیماری کرونا و تاثیر مخرب آن 
روی بازار گجت های پوشیدنی هوشمند باشد. در حال حاضر بسیاری از 
کاربران در شرایط خودقرنطینگی به سر می برند تا آمار ابتا به بیماری 
کرونا کاهش یابد و البته هنگام خرید نیز کالاهای ضروری در اولویت 
قرار دارد. چنین اقدمی به کاهش فروش محصولات مختلفی از جمله 

گجت های قابل حمل مانند گوشی های هوشمند ختم شده است.

جایزه100هزاردلاریبرایهکلینوکس
هســتید،  هکــر  اگــر 
مایکروسافت برای شما یک 
پیشنهاد دارد. سیستم عامل 
لینوکــس اختصاصی این 
شــرکت را هــک کنید و 
100هزار دلار جایزه بگیرید. 
نسخه کامپکت و اختصاصی 
لینوکس ســال گذشــته 
میادی برای سیستم عامل 
آزور اســپیر توســعه پیدا 
کــرد که روی تراشــه های 

مخصوص پلتفــرم اینترنت اشــیای آن کاربرد دارد. این سیســتم عامل 
اختصاصی این امکان را فراهم می کند که سرویس ها و برنامه های پایه برای 
افزایش امنیت به صورت جدا در سندباکس اجرا شوند. به گزارش فارنت، 
مایکروسافت از هکرها درخواست کرده، امنیت سیستم عامل آزور اسپیر 
را آزمایش کنند و اگر موفق به هک زیرسیســتم امنیتی پلوتون یا دنیای 
امن سندباکس شوند، حداکثر 100هزار دلار پاداش دریافت می کنند. این 
برنامه بخشی از یک چالش تحقیقاتی سه ماهه است که از تاریخ 12خرداد 
تا 10 شهریور در جریان خواهد بود. در این چالش روی خود سیستم عامل 
آزور اسپیر و نه بخشی از زیرســاخت ابری آن که هم اکنون واجد شرایط 
دریافت جایزه های برنامه آزور اســت، تمرکز شده اســت. مایکروسافت 
به طور خاص به دنبال گروهی از محققان امنیتی اســت تا بتوانند امنیت 

سیستم عامل لینوکس انحصاری آن را زیر سوال ببرند.

پوستاندازیویندوزباکرونا
کاما واضح است همه گیرشــدن ویروس کرونای جدید، 
کووید- 19، دنیای ما را دگرگون کرده است. این تغییرات 
در نوع زندگی و نــوع انجام وظایف و حضور در ســرکار و 
حتی چگونگی ارتباطــات بین افراد را تحت الشــعاع قرار 
داده اســت. بنابراین، درادامه این تغییرات آنچه در ارتباط 
مســتقیم با زندگی روزمره افراد هســتند، نظیر فناوری و 
نرم افزارها تغییر خواهند کرد تا خود را با وضعیت پیش آمده 
تطبیق دهند. اگــر نگاهی مختصر به رویکــرد اخیر یکی 
از بزرگ ترین محصــولات نرم افزاری دنیــا، یعنی ویندوز 
بیندازیم، می توانیم به وضوح تغییرات اساسی را لمس کنیم. 
هنوز برای تشــخیص دقیق رویکرد جدید مایکروسافت و 
چگونگی تغییرات سیســتم عامل این شرکت زود است اما 
مدارک موجود نشان می دهد احتمالا در آینده چه تغییراتی 
شاهد خواهیم بود. درادامه به بخش های اشاره خواهیم کرد 
که انتظار می رود در دوران پاندمی کووید- 19 در ویندوز 
تغییر کنند. اولین مدرک موجود در به روزسانی اردیبهشت 
سال جاری )مه 2020( ویندوز 10 مشاهده شده است. طبق 
این به روز رسانی ، مایکروسافت قصد دارد رویکرد رسیدگی و 
ارائه به روزرسانی های آتی را تا زمان ادامه بحران تغییر دهد. 
به روزرسانی اردیبهشــت ویندوز 10 ویژگی جدیدی ارائه 
نمی کرد و تغییر بنیادینی در ســاختار ویندوز ایجاد نکرد 
و کاما کارایی و ظاهر به روزرســانی قبلی ویندوز را بدون 
تغییر حفظ کرد. این رویکرد مایکروســافت خیلی عجیب 
اســت به ویژه اینکه از آخرین به روزرسانی اساسی ویندوز 
10 حدود یک ســال می گذرد و کاربران به ایجاد تغییرات 
بنیادین و بهبودهای مداوم ویندوز 10 عادت کرده و در این 
مدت، منتظر ارائه به روزرسانی بزرگی برای ویندوز 10 بودند 
اما با همه گیری ویروس کرونای جدید، مایکروسافت روند 

به روزرسانی های خود را تغییر داد.
عاوه براین، مدرک دیگــر اطاعیه مایکروســافت با این 
مضمون است که از دهم اردیبهشت تمام به روزرسانی های 
غیرامنیتــی وینــدوز متوقــف خواهــد شــد و تنهــا 
به روزرســانی های ضروری امنیتی منتشر می شود. تاریخ 
تغییر این رویکرد دقیقا مشــخص نشده اســت و به گفته 
مایکروسافت، تا پایان پاندمی این روند ادامه خواهد داشت. 
دلیل این موضوع کارکنان شرکت مایکروسافت هستند که 
همچنان باید در خانه بمانند و دورکاری کنند و باتوجه به 
اینکه امکانات فراهم شده در شرکت دردسترسشان نیست، 
تا زمان عبــور از وضعیــت بحرانی، تنها بــر فراهم کردن 
به روزرســانی های امنیتی ویندوز تمرکــز خواهند کرد. 
انتظار می رود برای مدتی ارائه ویژگی های جدید در ویندوز 
متوقف شود و طبق اطاعات مایکروسافت، این مدت تا مهار 
شیوع ویروس کرونای جدید طول خواهد کشید. همچنین، 
ویندوزی که امروز از آن اســتفاده می کنیــم، احتمالا در 
آینده به همین شــکل خواهد ماند و تنها به روزرسانی های 
نرم افــزاری جزئــی دریافت خواهــد کــرد و نمی توان از 
مایکروسافت توقع به روزرسانی های بنیادین داشت. بنابر 
آنچه در اطاعیه مایکروسافت آمده، به روزرسانی ویژگی ها 
که تا امروز دوبار در ســال ارائه می شــد، احتمالا به سالی 
یک بار تقلیل پیدا کند و رفته رفته ویژگی جدید بزرگی در 
ساختار ویندوز ایجاد نشود. البته ناگفته نماند مایکروسافت 
ســال ها همین رویکرد را در ارائه تغییــرات و ویژگی های 
جدید برای سیســتم عامل خود داشته اســت و این مسیر 
جدیدی برای مایکروسافت نیست که رفته رفته اضافه کردن 
ویژگی های جدید را متوقف کند. درواقع، همه گیری ویروس 
کرونا به این استراتژی مایکروسافت سرعت بخشیده است. 
دلیل این امر دورکاری توسعه دهندگان مایکروسافت است 
که از چندی پیش و با اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی، 
کارهای خود را از خانه انجام می دهند و احتمال می رود این 
روند برای مدتی ادامه داشته باشد. بنابراین در این مدت، 
مایکروسافت باید تصمیم های مهمی اتخاذ کند تا با بررسی 
دقیق تشخیص دهد چه برنامه یا محصولی به به روزرسانی 
نیاز مبرم دارد و کدام دســتگاه ها می توانند برای دریافت 
به روزرسانی منتظر بمانند. با این تفاسیر، پرواضح است که 
ویندوز قدرت لازم برای انتشار به روزرسانی جدید را دارد 
زیرا دیگر مثل گذشته تنها محصول پول ساز مایکروسافت 
به شمار نمی رود و رشد چشمگیری برای شرکت به ارمغان 
نمی آورد. پس مهم نیست مایکروسافت برای جابخشیدن 
به آن چقدر زمان بگذارد. مدرک مهــم دیگر که می توان 
با اتکا به آن بر ایــن ادعاها صحه گذاشــت، گزارش مالی 
اخیر مایکروسافت است. براســاس اطاعات منتشرشده 
در گزارش مالی این شرکت، اســتفاده از اپلیکیشن تیمز، 
اپلیکیشن اختصاصی برای مدیریت کسب وکار و جلسات، 
به طرز چشمگیری با شیوع ویروس کرونای جدید و تعطیلی 
کسب وکارها و شــرکت ها افزایش یافته است زیرا امکانات 
زیادی به کارفرمایــان می دهد تا بدون حضــور در دفتر، 
نیروهای انسانی خود را گردهم جمع کنند و وظایف خود 
را  انجام دهنــد. در این گزارش آمده اســت تعداد کاربران 
فعال روزانه تیمز در اوایل اردیبهشت )اواخر آوریل( به ۷5 
میلیون نفر رسیده که درمقایسه  با 20میلیون کاربر فعال 

در دی، رشد درخورتوجهی به حساب می آید.

محمد طالبیان | با نگاهی به فهرست پردانلودترین بازی های چند سال اخیر ایران روی تلفن های همراه متوجه می شویم که شرایط برای 
ورود رقبای جدید به شدت سخت است. بازی هایی که در حال حاضر بالاترین رتبه های این فهرست را به دست آورده  اند برای مدتی طولانی 
است که در بازار و فروشگاه هایی همچون کافه بازار حضور دارند و جایگاه خود را اثبات کرده اند. در نظر گرفتن چنین شرایطی به خوبی 
نشان می دهد که بازی های جدید با تعداد دانلود قابل توجه کار مهمی را انجام داده و با وجود تمام چالش ها توانسته اند مخاطب های جدیدی 
را جذب کنند. چندی پیش کافه بازار اطلاعاتی را از آمار این فروشگاه در سال 1398 منتشر کرد و بخشی از آن به بازی های ویدئویی ارتباط 
داشت. این بار تصمیم گرفته ایم با در نظر گرفتن این آمار جدید نگاهی داشته باشیم به بازی های جدیدی که طی یک سال اخیر منتشر شده 
و توانسته اند بیشترین میزان دانلود را به خود اختصاص دهند؛ بازی هایی که اتفاقا از دید ژانر تنوع زیادی داشته و به خوبی نشان می دهند 

مخاطب می تواند بازی های مختلفی را تجربه کند و کمتر دیده شدن این اتفاق شاید به کیفیت تولیدات داخلی ارتباط پیدا کند.

تعداد گیمرهای فورتنایت به 
350میلیون نفر رسید

به تازگی صفحه توئیتر بازی فورتنایت 
با انتشار پستی اعلام کرده  است که 

تا امروز بیش از 350میلیون کاربر این 
عنوان بتل رویال را تجربه کرده اند. به نظر 

می رسد شرکت اپیک گیمز همچنان به 
عملکرد خیره کننده خود ادامه می دهد 

و فورتنایت موفق شده تا در یک سال 
اخیر، 100میلیون کاربر جدید جذب کند. 
همچنین آمار جالب دیگری منتشر شده 

که نشان می دهد، بازیکنان تنها در ماه 
گذشته یعنی آپریل، 3/2میلیارد ساعت 

به تجربه بازی فورتنایت پرداخته اند. 
مدتی پیش اپیک گیمز با همکاری 

تراویس اسکات رویداد خاصی را در 
فورتنایت تدارک دید که با استقبال 

خوبی از سوی کاربران مواجه شد و بیش 
از 12میلیون نفر این رویداد را به طور 

زنده مشاهده کردند. حال که مسابقات 
جام جهانی فورتنایت به دلیل شیوع 

کووید-19 کنسل شده  است، سازندگان 
بازی به طرفداران این قول را داده اند که 

رویدادهای درون بازی و تماما آنلاین 
همچنان در آینده برگزار می شوند و 
برای اپیک گیمز اهمیت زیادی دارند.

گ
الو

آن

  بازیایرانی

تا امروز بازی هــای تخته ای زیادی برای گوشــی های 
هوشمند منتشر شده اند و می توان آن ها را روی گوشی 
هوشــمند تجربه کرد. از جمله این بازی ها می توان به 
عناوینی مثل مارکرفــت و ارباب مهره ها اشــاره کرد. 
بازی هایی که هم جذاب و لذتبخش و هم یادآور دوران 
کودکی ماست. به خصوص زمانی که امکان بازی آناین و 
رقابت با سایر کاربران هم فراهم باشد. این بار قصد معرفی 
یک بازی تخته ای با نام تــاس و تخت را داریم؛بازی ای 
مناســب و جذاب که اتفاقا امکان بازی و رقابت آناین 
را هم در خــود به خوبی جای داده اســت. بازی تاس و 
تخت )یانزی( عنوانی جدید و ساخته کاریزما استودیو 
که توسط پاییزان منتشر شده اســت. استودیویی که 
پیش از این آثار قدرتمند و جذابی مثل شاه دزد را روانه 
بازار کرده بود. در این بازی که با نام تاس و تخت منتشر 
شده باز هم شاهد انیمیشن های جذاب و طراحی های 

گرافیک بی نظیر همیشــگی این اســتودیو هســتیم. 
همچنین صداگذاری بازی هم به زیبایی و به بهترین نحو 
انجام شده اســت. بازی از ابتدا با روایت داستانی شروع 
می کند و با پخش انیمیشن ها و دیالوگ هایی که توسط 
گویندگان حرفه ای گفته می شــوند نوید از یک بازی 
قدرتمند دیگر از استودیو پاییزان می دهند. شاید در ابتدا 
با شنیدن نام بازی یاد بازی تخته بیفتید و انتظار برخورد 
با عنوانی مثل تخته باز را داشــته باشید. اما باید بگویم 
تاس و تخت هیچ ربطی به بازی معروف تخته ندارد. در 
این بازی شما پنج تاس در اختیار دارید. در نوبت خود 
تاس خواهید انداخت و وظیفه شــما ساختن بهترین 
ترکیبات است. البته قرار نیست تمام تاس ها تغییر کنند 
و می توانید تاس هایی را که به نظرتان خوب آمده اند ر 
نگه دارید و دوباره تاس بریزید. بازی قوانین خاص خود 
را دارد که به شما امتیاز خاصی با توجه به تاس هایتان 

و ترکیبی که ساخته اید خواهند داد. به طور مثال پنج 
تاس شبیه هم 50 امتیاز دارد که بیشترین امتیاز بازی 
است. حریف شما هم به همین شکل عمل خواهد کرد 
و بازی تا حدودی به تاس و شانس شما بستگی دارد. اما 
مطمئن باشید اگر با دقت بازی کنید و قوانین و ترکیبات 
برتر را به خوبی بشناسید برنده شما خواهید بود. بازی 
همینطور ادامه پیدا می کند تا بــه اندازه تمام قوانین و 
الگو ها بازی کرده باشــید. در هر دســت هم می توانید 
سه بار تاس بریزید. البته اگر بخواهید می توانید بیشتر 
هم تاس بریزیــد اما برای دفعات بیشــتر باید تاس که 
همان آیتم ویژه و جزو منابع اصلی بازی است. در پایان 
بازیکنی که بیشترین امتیاز را کسب کرده باشید پیروز 
بازی خواهد بود و جوایزی دریافت خواهد کرد. همین 
گیم پلی شاید نه چندان جذاب می تواند ساعت ها شما 
را در تاس و تخت ســرگرم کند. در کنــار این ها بازی 

امکانات و بخش های دیگری هــم دارد که به جذابیت 
بازی افزوده اند. از جمله این بخش ها می توان به تورنمنت 
اشــاره کرد که در مدت محدودی اجرا خواهد شــد و 
می توانید در آن شــرکت کنید. در این بخش مراحلی 
وجود دارد که در هر مرحله ســقف امتیازی مشخص 
است و شما باید به آن امتیاز دست پیدا کنید تا بتوانید 
به مرحله بعدی صعود کنید. هر مرحله هم جوایز خاص 
خود را دارد. به تمام این ها امکان بازی با دوستان، پیام 
دادن و چت کردن و شخصی ســازی آواتار را هم اضافه 
کنید. ســازندگان به تمام نکات به خوبی دقت کرده اند 
و بازی ای تحســن برانگیز را روانه بازار کرده اند. تاس و 
تخت از جمله خوش ساخت ترین عناوین داخلی در این 
سبک است و پتانسیل تبدیل شدن به یکی از بازی های 
محبوب داخلی را دارد. این بــازی را دانلود کنید و در 

دنیای تاس و تخت به رقابت با سایر کاربران بپردازید.

ذره بین
مصطفی اصلاحی

 

  بیسیم  آتلیه

 هر سال شاید بیش از هزار بازی در نقاط مختلف دنیا منتشر می شود. بازی هایی که برخی از آنها را شاید حتی اسمشان را هم نشنوید اما مخاطب های خاص خود را به همراه دارند. از این پس در بخش آتلیه سعی می کنیم به جدیدترین بازی های منتشر شده در یک هفته اخیر بپردازیم. از آثار پرهزینه و جدی 
برای کنسول ها و کامپیوتر گرفته تا بازی هایی که برای پلتفرم های همراه منتشر می شوند. اینهفتهچیبازیکنیم؟

  
Predator

IIIFonic  سازنده          
         متوسط امتیاز 56

غارتگر برای سال هاست که 
در صنعت سرگرمی حضور 

دارد و برای مدتی طولانی به 
عنوان شخصیت منفی فیلم و 

بازی های مختلفی بوده. این بار 
نوبت به امتحانی دوباره برای 

این شکارچی فضایی رسیده تا 
در بازی آنلاین حضور پیدا کند. 
بازی که در اصل چهار علیه یک 

است و در آن سربازها باید به 
سراغ غارتگر بروند.

  
نقطه چابک
          سازنده بلوط سیاه
         متوسط امتیاز  یک هزار
ساخته استودیو بلوط سیاه از 
جمله بازی های به شمار می رود 
که در آنها شاید هدف به سادگی 
برخورد نکردن با اطرافتان باشد 
اما به قدری ساده و سرراست 
طراحی می شوند که با همین 
هدف مشخص هم می توانند 
مخاطب را سرگرم کنند. در نقطه 
چابک گیمر تنها کنترل حرکتی 
یک نقطه را برعهده داشته و باید 
با رد کردن موانع به انتهای راه 
نزدیک شود.

بازیتاسوتخت

هیولایقدرتمندمایکروسافتازراهرسید
از لپ تاپ  مایکروســافت 
سرفیس بوک3 رونمایی کرد. 
لپ تاپ سرفیس بوک3 در دو 
مــدل 13 و 15اینچی عرضه 
می شود و در مقایسه با نسل 
قبل، قدرتمندتر شده است. 
اگر مدت ها اســت به خرید 
ویندوزی  نوت بــوک  یک 
تبدیل شونده فکر می کنید، 

اکنون یکی از بهترین  گزینه ها سرفیس بوک3 است. این لپ تاپ از 
پردازنده های چهارهســته ای جدید اینتل قدرت گرفته و امکانات 
بی نظیــری دارد. از دو مدل 13اینچی و 15اینچی ســرفیس بوک 
3  به عنوان قدرتمندترین لپ تاپ های مایکروســافت تا امروز یاد 
می کنند. کیبورد هر دو نوت بوک را می توان از نمایشگر جدا کرد. به 
این ترتیب گجت تبدیل به یک تبلت بزرگ خواهد شد. این مدل در 
مقایسه با مدل مشــابه خود از سرفیس بوک2، طبق ادعای سازنده، 
50درصد عملکرد پردازشــی بهتری ارائه می کند! این پیشرفت در 
حالی است که دوام باتری یکسان بوده و افزایش پیدا نخواهد کرد. 
به گزارش گجت نیوز، نمایشــگر نوت بوک پیکسل سنس نام داشته 
و رزولوشن آن 32۴0 در 2160پیکسل اســت. نسبت ابعاد تصویر 
شــبیه صفحه نمایش تبلت های متداول 3 به 2 بوده و کنتراســت 
برابر 1600 به یک است. طبق انتظار، سرفیس بوک3 از سرفیس پن و 
سرفیس دیال پشتیبانی می کند. از نظر پردازنده چند نسخه وجود 
نداشته و فقط یک دســتگاه با پردازنده چهارهسته ای 1065جی، 
از نســل دهم پردازنده های اینتل، عرضه می شود. براساس حافظه 
نســخه های متعددی وجود دارد. حافظه رم 16 یا 32گیگابایت از 
نوع 3۷33مگاهرتزی اســت. از نظر ظرفیت داخلی چهارنسخه با 
ظرفیت های 256گیگابایت، 512گیگابایت، یک ترابایت و دوترابایت 
وجود دارد. نوع آن ها اس اس دی است. مایکروسافت یرای نوت بوک 
سرفیس بوک3 دو نســخه از نظر پردازشگر گرافیکی در نظر گرفته 
اســت. یکی از آن ها مجهز به کارت گرافیک جی تی ایکس 1660 با 
شش گیگابایت حافظه جی دی دی آر6 است. شرکت سازنده مدعی 
شده، به لطف اســتفاده از این کارت گرافیک می توان محبوب ترین 
بازی های کنسول ایکس باکس، که نسخه کامپیوتر آن ها نیز عرضه 
می شود، را با رزولوشن فول اچ دی و نرخ فریمی 60 فریم بر ثانیه اجرا 
کرد. مایکروسافت نسخه مجهز به کارت گرافیک آر تی ایکس 3000، با 
شش گیگابایت حافظه  را برای کاربران تجاری گزینه بهتری می داند.

  بررسیکوتاه

بازگشتبهریشههایژاپنی

  
ادمیرال

          سازنده هیوا گیمز
         تعداد نصب   5 هزار

اگر کودکان ایرانی  در گذشته با تنها یک تکه کاغذ تانک بازی 
می کردند، خارجی ها چیزی شبیه همین بازی را تحت عنوان 

جنگ کشتی ها داشتند. ساختاری که براساس بازی ویدئویی 
در گذشته ساخته شده و حالا نمونه ایرانی آن تحت عنوان 

ادمیرال از راه رسیده. بازی که در آن ترتیبی برای کشتی های 
خودتان اتخاذ کرده و در ادامه به طرف مقابل حمله می کنید.

  
John Wick Hex
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مدت زیادی از انتشار اولیه جان ویک هگز نمی گذرد و حالا 
نوبت به پلی استیشن ۴ رسیده تا به عنوان میزبان جدید بازی 
جان ویک شناخته شود. شخصیتی که کار خود را با چند 
اثر اکشن در سینما شروع کرد، جدای از یک تجربه واقعیت 
مجازی، حالا فرصت پیدا کرده تا به شکلی متفاوت پیش روی 
گیمرها قرار گیرد.

واقعیت این اســت که خلق یک اثر ساده خوب، گاهی 
اوقات بسیار دشوار اســت و آنطور که به نظر می رسد، 
کار راحتی نیست چراکه در عین سادگی باید جذابیت 
خود را حفظ کرده باشــد و مخاطب را هم جذب خود 
کند. بازســازی بازی Trials of Mana در مقایسه 
با بعضی از نقــش آفرینی های ژاپنی دیگــر در پایه و 
اساسش به ســادگی روی آورده اما همین سادگی را 
چنان هدایت کرده تا به جذابیت درونی اثر تبدیل شود. 
تقریبا در هر گوشه بازی این سادگی را خواهید یافت و 
به راحتی جذب شیرینی آن خواهید شد. با این اوصاف، 
باید دید که این کار چه تاثیری در بازی داشــته است. 
بازی Trials of Mana در واقع ریمیکی از سومین 
قسمت از سری بازی های Seiken Densetsu )نام 
ژاپنی اثر است که نســخه اصلی آن 25 سال پیش در 
ژاپن عرضه شد( اســت. اهمیت این ریمیک نه تنها به 

خاطر تجدید خاطره با اثر حائز اهمیت است بلکه کمتر 
دیده شــدن Trials of Mana خارج از ژاپن، یکی 
از دلایل مهم این امر بوده  زیرا نســخه اصلی هیچگاه 
در کشورهای غربی بومی سازی نشــده بود. اکنون به 
 Secret of دنبال عرضه ریمیک نســخه قبلی یعنی
Mana، ســومین قسمت این ســری توسط اسکوئر 
انیکس بــرای پلتفرم های پلی استیشــن ۴، نینتندو 
سوییچ و رایانه های شخصی منتشر شده است. ریمیکی 
که البته دو قدم از ریمیک قبلی جلوتر است. همه چیز 
از شمشیری شروع می شــود که باید قهرمان برگزیده 
داستان آن را از پای درختی بیرون بکشد و با استفاده از 
آن در مقابل تاریکی ها بجنگد. هرچند، نه آن قهرمان 
کینگ آرتور است و نه آن شمشــیر متعلق به اوست! 
وقایع بازی در یک دنیــای فانتزی رخ می دهد که یک 
منبع انرژی خاص با نام »مانا« آن را از گزند پلیدی ها 

نگه داشته است. روزگاری که پلیدی و تاریکی جهان 
بازی را در برگرفته بود، »الهه مانا« شمشیری را خلق 
کرد تا هشــت هیولای تاریکی را متوقــف کند و روح 
خود را نیز به درختی تبدیل و منتقــل کرد. حال که 
دوباره تاریکی جنب وجوش داشــته و درخت مانا در 
حال پژمرده شدن است، شــما و قهرمان هایتان باید 
دست به کار شــوید. داســتان بازی، مشابه ظاهرش، 
ســاده و حتی تا حدی آشناســت اما همان قضیه ای 
که در ابتدا گفته شــد در اینجا صــدق می کند. این 
سادگی مانع جذب مخاطب نشده و ترکیبش با کلیت 
بازی و به خصوص شخصیت های داستان رنگ و بوی 
جالب و بامزه ای به آن داده و باعث شــده تا مخاطب 
برای پیگیری اش مشتاق باشــد. گاهی بازی با پستی 
و بلندی های داستانی روبه رو می شــود و گاهی هم با 
لحظه های عجیــب و غریب کــه از دل برخی انیمه ها 

آمده اند، مواجه می شــوید اما با ایــن اوصاف در نمای 
کلی تر مسیر داستان بازی Trials of Mana مسیر 
خود را به خوبی طی می کند. سادگی، در گیم پلی حتی 
بیش تر از داســتان می تواند حس شــود. به خصوص 
در اوایــل بازی که شــاید برایتان سیســتم مبارزات 
جالب نباشد و کمی توخالی به نظر برسد. با این وجود، 
پس از ســپری کردن اوایل بازی و اضافه شدن دیگر 
شخصیت های انتخابی شما به داستان، مبارزات بیشتر 
عیان می شوند و جذابیت های خود را به بازیکن نشان 
می دهند. به خصوص سیســتم ارتقای سطح و ارتقای 
کاس شــخصیت ها، ابعاد جالب تری به شخصیت ها 
و سیستم  مبارزات می بخشــند. البته در ریمیک بازی 
Trials of Mana، برخاف چیــزی که در فاینال 
فانتزی ۷ دیدیم، تقریبا ساختار گیم پلی و به خصوص 
مبارزات بازی حفظ شده و کمتر تغییر اساسی و مهمی 

در آن ایجاد شده است. نه خبری از ماموریت های فرعی 
است و نه بازی داری جهانی اپن ورلد است. با وجوداین، 
هر گوشه بازی آیتمی نهفته یا دشمنانی وجود دارد که 
بتوانند شما را سرگرم کنند. در اصل، یک ماموریت کلی 

در بازی وجود دارد و شــما برای رسیدن به آن درگیر 
ماجراهایی می شوید. این یعنی مسیر کلی خطی است 
اما خوشبختانه بی رمق نیست و قادر است تا طرفداران 

خاص خود را جذب کند. 

  
Someday You›ll Return
CBE Software سازنده          
         متوسط امتیاز 6۴
ژانر وحشت تبدیل به خانه اول بازیسازهای 
 Someday مستقل شده و یکی از جدیدترین آنها
You›ll Return است. اثری که تمرکز اصلی خود 
را روی ترس روان شناختی قرار داده و سعی کرده 
با جلوه های تصویری قابل توجه مخاطب را برای 
چیزی در حدود 15ساعت درگیر محیط هایی کند 
که شاید در کمتر بازی شاهد نمونه مشابه با آن 
باشیم.

نیم کلاچ در دایره لغات
معرفی جدیدترین بازی های پردانلود ایران در یک سال اخیر

  هر چند که مایکروسافت از قبل اعام کرده بود 
که از نمایش های گیم پلــی هفته اخیر هیچ کدام 

از بازی های ایکس باکس اســتودیو نیســتند اما 
گرینبــرگ دوباره تاکید کرد کــه در تیر یا مرداد 

امسال )جولای 2020( نمایش هایی را از گیم پلی 
اولین بازی های انحصــاری ایکس باکس خواهیم 

دید. اولین نمایش اینساید ایکس باکس متعلق به 
بازی »برایت مموری اینفینیت« بود. نسخه  اولیه 
این بازی قبا بدون پسوند اینفینیت برای کامپیوتر 
)استیم( عرضه شده بود. استودیو سازنده این بازی 
پلیســم نام دارد و کل پروژه از ابتدا تا انتها توسط 
یک نفر ساخته شده اســت. جدیدترین نسخه از 
ســری بازی های ماشین ســواری رالی کدمسترز 
یعنی درت 5 رونمایی شــد. این بــازی از قابلیت 
اسمارت دلیوری مایکروســافت بهره خواهد برد، 
به این معنا که بازیکن ها می توانند با یک بار خرید 
آن روی ایکس باکس وان، نســخه رایگان و ارتقا 
یافتــه اش را روی ایکس باکس ســری ایکس نیز 

دریافت کنند. 

  در ادامه این نمایش نوبــت به چند بازی دیگر 
رســید که از جمله آنها می توان به اسکورن اشاره 
کرد. بازی در ژانر وحشت که مشخصات از آثاری 
همچون بیگانه الهــام گرفته و البتــه این کار را 
به شــکل خوبی انجام داده. از جملــه دیگر آثار 
معرفی شــده می توان به چوروس و مدن ان اف ال 
21 اشــاره کرد. اولــی ترکیبــی از ماجراجویی 
و کنتــرل فضاپیماســت و دومی همــان فوتبال 
آمریکایی است که نســخه بعدی آن برای پلتفرم 
آینده مایکروسافت منتشر می شود. در این بخش 
تصویری از تمام اســتودیوهایی که قرار اســت با 
مایکروســافت و به طور خاص بخش ایکس باکس 
آن همکاری کنند به نمایش در آمد. از این تصویر 
می توان برداشت کرد که مایکروسافت برنامه های 
بسیاری برای کنسول نسل بعدی اش دارد. تریلر 
جدیدی از قســمت دوم »مســکوراد بادلاینز« 
منتشر شــد.این بازی که در واقع دنباله ای برای 
نسخه اول این سری است که سال 200۴ منتشر 
شده بود، یک عنوان نقش آفرینی اول شخص است 
که داستان زندگی در دنیای ومپایرها را به شکلی 

مدرن روایت می کند. 
برخاف نسخه اول، این نسخه برای سخت افزارهای 
مدرن و با تکنولوژی جدید ساخته می شود. با این 
که بازی قرار بود اوایل امسال عرضه شود اما چندی 
پیش با تاخیر روبه رو شــد، تریلر جدید نوید آن را 
می داد که پروســه ســاخت بادلاینز 2 به خوبی 

پیش می رود.
  بیشــتر از آن که بخواهیم با ساختار بازی های 
جدید آشنا شــویم در حال حاضر اکثر تمرکزها 
روی نمایش گرافیکی و قدرت پلتفرم های آینده 
اســت و »ندای دریا« یکی از همین آثار اســت. 
بازی ماجراجویی که تمرکز خاصی روی نمایش 
گرافیکی هنری با جزئیات فنی بسیاری دارد. بعد از 
این بازی نوبت به »اسنت« رسید که فعا قرار است 
به شــکل انحصاری در اختیار ایکس باکس سری 
ایکس قرار گیرد. این عنوان که از اسمارت دلیوری 
هم پشتیبانی می کند در ژانر اکشن قرار دارد و از 
نمای دوربین ایزومتریــک بهره می برد. اینجا بود 
که از بازی ترسناکی با نام »مدیوم« رونمایی شد 
که یکی از نقاط عطف کنفرانس مایکروسافت بود. 
آکیرا یامائوکا، آهنگســاز صاحب ســبک سری 
بازی های »تپه خاموش« روی موسیقی های این 
بازی کار می کند. این بازی قرار اســت از روز اول 
روی سرویس گیم پس قرار گیرد. بازی »مدیوم« 
را تیم بلوپر می ســازد که پیش از این، آن ها را با 
بازی هایــی مثل بلر ویچ و آبزرور می شــناختیم. 
گیمر در این بازی نقش شــخصیتی به نام ماریان 
را برعهده دارد و عاوه بر دنیــای مادی می تواند 
دنیای معنوی را هم ببیند و بین دنیاهای مختلف 
جا به جا شــود. داســتان بازی در لهستان اتفاق 
می افتد و قابلیت جابه جا شدن بین دنیاها بدون 
هیچ لودینگی در بازی گنجانده شــده است. طی 
سال های اخیر توجه بازیســازها برای بار دیگر به 
ساختار چند نفره جلب شــده و نتیجه آن توسعه 
چند بازی مختلف بوده کــه یکی از آنها به تازگی 
با نام »انقراض دوم« معرفی شده؛ اثری که در آن 
گیمرها باید با انواع و اقسام دایناسور درگیر شوند.
 نهایتا اما نوبت بــه مورد انتظارتریــن رونمایی 
کنفرانس مایکروسافت یعنی نمایش گیم پلی بازی 
جدیدترین نسخه از اسسینز کرید یعنی »والهالا« 
رســید. با این که مایکروســافت و یوبی ســافت 
وعده داده بودند کــه این نمایش قرار اســت به 
گیم پلی این عنوان اختصاص داشــته باشــد اما 
تنها بخش کوچکی از آن به بخش هایی از داخل 
بازی اختصاص داشــت و بخش زیــادی از آن را 

سینماتیک های بازی تشکیل می دادند.

امیر پایدار|  شیوع کرونا در نقاط مختلف دنیا تاثیر مستقیمی روی وضعیت صنعت بازی گذاشته و مشکلات بسیاری را نیز برای مایکروسافت سونی 
به وجود آورده. دو کمپانی که خود را برای عرضه کنسول های نسل جدید در انتهای سال جاری میلادی آماده می کنند و فعلا برای اعلام برنامه ها و 
نمایش بازی هایشان با مشکلات بسیاری روبه رو هستند. به شکل عادی زمان زیادی تا برگزاری نمایشگاه بازی لس آنجلس باقی نمانده بود اما اعلام 
شد که این رویداد به واسطه شیوع ویروس برگزار نمی شود و همین موضوع برنامه های تولیدکنندگان ایکس باکس سری ایکس و پلی استیشن 5 را با 
مشکل مواجه کرد. فعلا تا عادی شدن شرایط، برنامه بر این شده تا معرفی ها و رونمایی ها به شکل آنلاین انجام شوند و در همین راستا مایکروسافت 
مراسمی را تحت عنوان اینساید ایکس باکس استریم کرد که در آن با تعدادی از بازی هایی روبه رو شدیم که قرار است برای کنسول نسل بعدی این 
شرکت نیز منتشر شوند؛ بازی هایی که هیچ کدام محصول استودیوهای داخلی ایکس باکس نیستند و توسعه آنها برعهده تولیدکننده های ثانویه است.

ایکس باکس با توپ پر برگشت
گزارشی از جدیدترین بازی های ویدئویی معرفی شده از نسل آینده کنسول ها
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سرخابی ها و ممنوعیت ورود 
خارجی ها؛ خوب یا بد؟

وزارت ورزش در قانونی عجیب استخدام مربیان و بازیکنان خارجی 
در پرسپولیس و استقلال را ممنوع کرده است

نظرسنجی مارکا؛ آزادی پانزدهمین 
ورزشگاه جهان

نشریه معتبر مارکای اسپانیا از دو روز پیش طی یک نظرسنجی به 
معرفی 40 استادیوم برتر فوتبال در جهان پرداخت و از کاربران خود 
خواست بهترین را انتخاب کنند. بعد از دو روز نظرسنجی، دیروز نتایج 
این رای گیری اعلام شد که طی آن ورزشگاه آزادی تهران که یکی از 
کاندیداها در بین 40 ورزشگاه برتر بود، به عنوان پانزدهمین ورزشگاه 
انتخاب و معرفی شد. استادیوم آزادی نیز 9 هزار رای از کاربران مارکا 
گرفت. در این نظرسنجی بیش از یک میلیون نفر شرکت کردند و در 
نهایت ورزشگاه باشگاه الاهلی مصر با کسب 120 هزار رای به عنوان 
بهترین استادیوم فوتبال انتخاب شد. ورزشگاه های سانتیاگو برنابئو و 

نیوکمپ در رده دوم و سوم قرار گرفتند.

ادعای فدراسیون: قرارداد اسکوچیچ ریالی است
طی روزهای گذشته شــایعاتی درباره پرداخت پول اسکوچیچ به 
صورت یورویی مطرح شد؛ در این خصوص گفته می شد به سرمربی 
تیم ملی گفته شــده معادل ارزی پولــش را از فیفا به صورت یورو 
دریافت کند. این درحالی است که در گذشته گفته شده بود قرارداد 
اسکوچیچ ریالی است. حالا اما مســئله دیگری مطرح شده؛ اینکه 
معادل ریالی 200 هزار یورو باید به اسکوچیچ پرداخت شود اما به 
دلیل نوسانات زیاد قیمت ارز با سرمربی تیم ملی توافق شده تا بر 
اســاس قیمت روز یورو در بانک مرکزی به سرمربی تیم ملی پول 
داده شود. از طرفی اگر نرخ تورم بیشتر از 35 درصد باشد، مبلغی 
در حدود 20 درصد به قرارداد او نیز اضافه شــود. این مسائل اما با 
توضیح فدراسیون مواجه شده . علوی، سخنگوی فدراسیون فوتبال 
گفته است: »مطابق اعلام قبلی، قرارداد اسکوچیچ به شکل ریالی 
با فدراسیون به امضا رسیده است.بر این اساس، هرگونه اظهارنظر 
در باره قرارداد ســرمربی تیم ملی خارج از چارچوب مطرح شده 
مورد تایید نیست. با تاکید سرپرست محترم فدراسیون در بهمن 
ماه سال گذشــته و پیش از عقد قرارداد اسکوچیچ با سرمربی تیم 
ملی، هیچ متمم قــرارداد   یا تبصره ای برای تغییــر این قرارداد به 
ارزی انجام نشده اســت. لذا طرح مباحثی جز این موضوع عاری از 

واقعیت است.«

آیا حقوق 25 میلیونی مدیرعامل قانونی است؟
در روزهایی کــه بحث درخواســت احمد ســعادتمند مبنی بر 
حقوق 15 میلیونی به ســوژه داغی در رسانه ها تبدیل شده است، 
مدیرعامل استقلال روز گذشته در مصاحبه ای مدعی شد که این 
رقم را کامران منزوی به او پیشــنهاد داده است و البته در اقدامی 
جالب اعلام کرد مدیرعامل قبلی این باشگاه 25 میلیون تومان از 
باشگاه دستمزد دریافت می کرده است. در واقع روی صحبت احمد 
سعادتمند با امیرحسین فتحی است، فردی که آخرین مدیرعامل 
باشگاه استقلال قبل از سعادتمند است که 17 ماه در این باشگاه 
فعالیت کرد و به گفته مدیرعامل فعلی آبی ها او ماهانه 25 میلیون 
تومان از باشگاه دریافت می کرده اســت. اما یکی از مدیران سابق 
استقلال که تمایل نداشت نامش فاش شود، گفت: »طبق قوانین 
شرکت های دولتی مدیرعامل حداکثر مجاز است 20 میلیون تومان 
دریافت کند و حقوق بیش از این جزو درآمدهای نجومی محسوب 
می شود و نهادهای نظارتی به آن ورود خواهند کرد. « با این شرایط 
هنوز مشــخص نیست که آیا ســعادتمند برای صحبت های خود 
اسنادی دارد یا نه، البته او این صحبت را به نقل از کامران منزوی 
مطرح کرده اســت و معلوم نیســت آیا عضو هیات مدیره باشگاه 

استقلال آن را تایید می کند یا نه.

خامس بی خیال انتقال جنجالی نمی شود!
جدایی خامس از رئال مادرید در تابستان امسال قطعی است و این 
هافبک کلمبیایی در حال سپری کردن آخرین روزهای حضورش در 
برنابئو است. اما به رغم مطرح شدن شایعات فراوان در مورد احتمال 
انتقال به لیگ برتر، به نظر می رســد مقصد بعدی او اتلتیکومادرید 
خواهد بود. نشریه کلمبیایی ال یونیورسال مدعی شد دیگو سیمئونه، 
ســرمربی اتلتیکومادرید علاقه زیادی به سبک بازی خامس داشته 
و خواهان حضور او در واندا متروپولیتانو اســت. حتی تابستان سال 
قبل و بعد از پیروزی عجیب 7بر3 اتلتیکو مقابــل رئال در دیداری 
دوستانه، سیمئونه شرایط خرید خامس را جویا شد که در آن مقطع 
فلورنتینو پرز با رخ دادن این انتقال مخالفت کرد. اتلتیکومادید قصد 
دارد با پیشنهادی 25 میلیون یورویی در ماه های پیش رو برای خرید 
خامس اقدام کند و با توجه به علاقه شدید خود این بازیکن به نهایی 
شدن این انتقال، به نظر می رسد انتقالی جنجالی در انتظار لالیگا در 
تابستان پیش رو خواهد بود. مارکوس یورنته، هافبک جوان و سابق 
رئال مادرید آخرین بازیکنی بود که از این تیم راهی اردوی تیم رقیب 
همشهری شد و به نظر می رســد این اتفاق در مورد خامس هم رخ 
خواهد داد. البته اورتون و کارلــو آنچلوتی نیز برای خرید خامس به 

شدت ابراز علاقه کرده اند.

درخواست هواداران آرسنال: دمبله را بخرید
ســران آرســنال در حال برنامه ریزی برای جــذب عثمان دمبله 
هســتند و این مهم به خصــوص پس از درخواســت های متعدد 
هواداران، در دستور کار قرار گرفته است. دمبله 22 ساله هرچند به 
دلیل مصدومیت نتوانســته ارزش هایش در بارسا را ثابت کند ولی 
آرســنالی ها معقتدند در صورت جدایی پیر امریک اوبامیانگ که 
بسیار هم محتمل اســت، دمبله می تواند بهترین جانشین برای او 
باشد. این در حالی است که منچستریونایتد نیز دیگر تیم خواهان 
دمبله است. بازیکنی که تابستان گذشته حاضر نشد به پی اس جی 
برود و گفتــه بود می خواهــد توانایی هایش را در بارســا به اثبات 
برساند. همچنین سه ماه پیش رسانه ها خبر از تماس میکل آرتتا 
سرمربی آرســنال با دمبله داده بودند و حتی صحبت از پیشنهاد 
100 میلیون یورویی توپچی ها نیز در میان بود اما با شیوع کرونا و 
شرایط اقتصادی بد باشگاه ها، دیگر چنین پیشنهاداتی غیرممکن 

به نظر می رسند.

شکستگی پا؛ فصل برای یوویچ تمام شد؟
به نظر می رسد رقابت های لالیگا به زودی از سرگرفته خواهد شد و 
تمرینات رئال مادرید نیز در همین راستا آغاز شده است اما اولین 
خبر بد همین ابتدا به زین الدین زیدان رسید و احتمالا او دیگر قادر 
به استفاده از لوکا یوویچ نخواهد بود. باشگاه رئال مادرید ساعتی 
قبل رســما اعلام کرد لوکا یوویچ، مهاجم صربستانی رئال مادرید 
دچار شکستگی استخوان پای راست شــده و طبق ادعای نشریه 
آ.اس، این مهاجم 22 ساله احتمالا ادامه این فصل را از دست خواهد 
داد. لوکا یوویچ تابستان سال گذشته و با مبلغ 60 میلیون یورو از 
فرانکفورت راهی برنابئو شــود و هواداران رئال مادرید امیدوار به 
ظهور یک ستاره گلزن در ترکیب تیم شان بودند، اما فصل اول برای 
لوکا یوویچ خوب پیش نرفت و او تنها دو بار موفق به گلزنی شد. اگر 
خبر به پایان رسیدن فصل در مورد لوکا یوویچ صحت داشته باشد، 
می توان گفت اولین سال حضور در اسپانیا به بدترین شکل برای 

او سپری شده است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

   نکته بازی

شما فقط میزان شفافیت را ببینید!
برای چندمین بار یکی دو سند مالی مربوط به باشگاه استقلال به شکلی عجیب و مشکوک به دست رسانه ها رسیده و منتشر شده است. 
سندی که نشان می دهد احمد سعادتمند مدیرعامل جدید این باشگاه درخواست دریافت حقوق 15 میلیونی از این باشگاه   داشته است. 
زیر برگه هم فقط امضای خود او دیده می  شود. انتشار این سند خیلی زود سعادتمند و دیگر مدیران این باشگاه را مجبور به واکنش کرد. 
سعادتمند که توضیح درباره رسوایی ماجرای فیش های واریزی جعلی را چند روز به تاخیر انداخت خیلی زود درباره ماجرای حقوق 15 
میلیونی اش گفت: »در جلسه هیات مدیره بنده تقاضای حقوق 15 میلیونی ندادم، بلکه جناب منزوی که به بنده لطف داشتند، فرمودند 
حقوق مدیرعامل قبلی 25 میلیون تومان هست و شما هم طبق قانون و عرف باید 25 میلیون تومان دریافت کنید  اما بنده عرض کردم 
طبق قانون تجارت، حقوق پایه مدیرعامل از 15 میلیون شروع می شود و با کسر 1.5 میلیون تومان مالیات و بیمه جمعا می شود 13.5 
میلیون تومان که من هم کمترین مبلغ را یعنی همان 13.5 میلیون تومان را نوشتم. خدا را شکر آن قدری دارم که نیازی به این حقوق 
نباشد و در واقع بنده دقیقا 11.5 میلیون تومان کمتر از مدیر محترم قبلی قرارداد بستم؛ چرا که ایشان از شهرداری و باشگاه حقوق 
می گرفتند که حق ایشان خیلی هم بیشتر بود ولی بنده دیگر حقوقی از وزارت ورزش دریافت نمی کنم.« ادعای حقوق 25 میلیونی 
فتحی هم او را عصبانی کرد و مدیرعامل اسبق استقلال در واکنش به این ادعا گفت: »بنده قویا دریافت حقوق 25 میلیونی از باشگاه 
استقلال در دوران حضور در این باشگاه را تکذیب می کنم. آقای منزوی یقینا به صحیح نبودن این موضوع باور دارند و نیازی به توضیح 
من نیست و طرح این صحبت ها از سوی آقای سعادتمند برای من جای تعجب دارد زیرا او به اسناد و مصوبات باشگاه دسترسی دارد و 
می داند که این موضوعات صحت نداشته و کذب محض است و میزان دریافتى بنده که بسیار کمتر از مبلغ درخواستى آقاى سعادتمند 
است، در امور مالى باشگاه موجود می باشد.« حالا باید دید از میان سعادتمند، منزوی و فتحی کدام یک ادعای شان درست است و کدام 
یک حقیقت را نمی گویند! ما که دقیقا نمی دانیم کدام یک از این ادعاها درست است فقط می توانیم بابت میزان شفافیت مالی موجود 

در استقلال و البته دیگر باشگاه ها بلند شویم و کلاه مان را به نشانه احترام از سر برداریم!

ما ساده ها و این فوتبال پیچیده!
این فوتبال لعنتی پشت  پرده های زیادی دارد. مثلا به همین ماجرای قهرمانی استقلال در لیگ هشتم نگاه کنید و ببینید در چند روز 
اخیر چقدر حرف و حدیث تازه در باره اتفاقاتی که بیش از 10 سال پیش رخ داده به وجود آمده است. پیش از این مهم ترین شایعات 
درباره این ماجرا، اتهام به عیسی اندوی دروازه بان نیجریه ای ذوب آهن مربوط می شد و اینکه او در بازی آخر مقابل فولاد عمدا چند 
گل بد خورد تا استقلال قهرمان شود و خودش هم فصل بعد به این تیم بپیوندد. این اتفاق هرگز رخ نداد اما شائبه ها درباره عملکرد 
اندوی هم هرگز تکذیب نشد. حالا اما دو افشاگری تازه درباره بازی های روز آخر لیگ هشتم انجام شده. اولی اینکه میثم منیعی در 
مصاحبه ای گفته: »استقلال در پنج بازی آخر فصل در جناح چپ بازیکن نداشت، مصدوم و محروم داشتیم، فردی که به مدیرعامل 
وقت استقلال نزدیک بود به اتاق ما آمد و گفت در بازی های باقیمانده خودت را به مصدومیت بزن و برای استقلال بازی نکن. آنها 
دوست نداشتند تیم قهرمان شود تا راحت امیر قلعه نویی را کنار بگذارند. یعنی دل شان می خواست قبل از اینکه لیگ تمام شود، 
سرمربی مورد علاقه شان را بیاورند اما نتوانستند.« واعظ آشتیانی که مدیرعامل وقت استقلال بود و به شدت با قلعه نویی مشکل 
داشت، در واکنش به این ادعاها آنها را تکذیب نکرد و مدعی شد که از این مسائل خبر ندارد و البته از این تاسف خورد که چرا بعد از 
این همه سال عده ای دارند نبش قبر می کنند! از سوی دیگر مصاحبه های محمد قاضی و مجید جلالی بازیکن و سرمربی وقت فولاد، 
ابعاد تازه ای از اتفاقات آن روزها را روشن کرد. این دو نفر تلویحا اعلام کردند   توافقی بین مسئولان دو باشگاه صنعتی ذوب آهن و 
فولاد خوزستان انجام شد تا قهرمانی های لیگ برتر و جام حذفی بین این دو تیم تقسیم شود. توافقی که البته جلالی زیر بار آن نرفت 
و فولاد، ذوب آهن را برد و  قهرمانی لیگ را از این تیم گرفت اما در جام حذفی مغلوب تیم اصفهانی شد و در نهایت همین ذوب آهن 
قهرمان جام حذفی شد. دیروز هم مشخص شد که مسئولان باشگاه فولاد در همان روز که تیم شان می توانست قهرمان لیگ برتر را 
عوض کند، به دنبال مذاکره با لوکا بوناچیچ برای جانشینی جلالی بودند. همه این حرف و حدیث ها فقط مربوط به همین یکی دو 

بازی است و ببینید در این فوتبال چه خبرها و چه پشت پرده های دیگری هست که هنوز افشا نشده اند.

    نیمه خالی لیوان
تضعیفسرخابیها: در طول این سال ها همه خارجی های 
این دو تیم ضعیف نبودند. مثلا بشار رسن و بوژیدار رادوشوویچ 
در این یکی دو سال جزو بهترین های پرســپولیس بوده اند و 
همین حالا جزو محبوب ترین بازیکنان این تیم به شمار می روند 
و حتی یکی مثل رسن جزو بازیکنان بی جانشین این تیم است. 
در استقلال هم مامه تیام یک ستاره درخشان بود و آیاندا پاتوسی 
هم یک نیم فصل درخشــان را در این تیم سپری کرد. دیاباته 
همه که پا جای پای تیام گذاشته و تبدیل به خط قرمز هواداران 
استقلال شده و البته میلیچ هم جزو بهترین های این تیم در این 
فصل بوده. با ممنوعیت جذب بازیکنــان خارجی، این دو تیم 
قطعا تضعیف خواهند شد. فقط فکرش را بکنید که اگر یکی مثل 
مامه تیام نبود استقلال اصلا در لیگ قهرمانان آسیا از گروهش 
بالا می آمد؟ همین دیاباته با درخشــش در بازی های پلی آف 
باعث شد تا استقلال به مرحله گروهی این مسابقات صعود کند 
و اگر او نبود شاید استقلال به این سادگی از مرحله پلی آف عبور 
نمی کرد. این بازیکنان باکیفیت در لیگ برتر و جام حذفی هم 
کمک های زیادی به تیم شان کردند و اگر قرار باشد دیگر خبری 
از خارجی های باکیفیت در این دو تیم نباشد، بی شک از قدرت 

و توان فنی این تیم ها کاسته خواهد شد.
دستخالیمقابلسایرمدعیان:قانون عجیب وزارت ورزش، 
فقط شامل حال استقلال و پرسپولیس می شود و سایر تیم ها 
همچنان اجازه دارند بازیکن و مربی خارجی جذب کنند. این 
یعنی سپاهان همچنان می تواند بازیکنی مثل استنلی کی روش 
را جذب کند، یا تراکتور می تواند امثال سوگیتا و میمبلا را به 
خدمت بگیرد اما استقلال و پرســپولیس دیگر چنین امکانی 
ندارند. به این ترتیب سرخابی ها نه تنها در آسیا، بلکه در لیگ 
برتر هم در برابر مدعیانی مثل سپاهان و تراکتور، دست پایین 
را خواهند داشــت و نمی توانند در شــرایط برابر با آنها رقابت 
کنند. این قطعا ناعادلانه است و احتمالا در روزهای آینده هم 
بحث برانگیز خواهد شد و حتی ممکن است تغییراتی در قانون 

تازه وزارت ورزش ایجاد کند.
گرانشــدنبازیکنانداخلی: ممنوعیت جذب بازیکنان 
خارجی می تواند منجر به گران شــدن بیش از حد بازیکنان 
داخلی شود! حتی آنهایی که کیفیت چندان بالایی هم ندارند، 
با توجه به اینکــه دیگر رقیب خارجی بــرای خود نمی بینند، 

می توانند برای این دو باشــگاه طاقچه بــالا بگذارند و   هنگام 
مذاکره برای پیوســتن به این دو تیم یا حتــی هنگام تمدید 
قرارداد، مبالغ بالاتری را پیشنهاد بدهند. یادمان نرفته که چند 
ســال پیش، قانون ممنوعیت جذب دروازه بان های خارجی، 
قیمت گلرهای ایرانی را چند برابر کرد و البته تاثیر چندانی هم 

در بالا رفتن کیفیت آنها نداشت. 
پایاندورانفوتبالجذاب:پرسپولیس در سال های اخیر 
با برانکو فوتبالی خوب و دیدنی را به نمایش می گذاشت. حتی 
گابریل كالدرون هم به تدریج توانست ایده هایش را پیاده کند 
و از پرسپولیس تیمی جذاب بسازد. استقلال هم بعد از اینکه 
با وینفرد شفر متحول شد و بازی هایی به یادماندنی ارائه داد، با 
استراماچونی به اوج رسید و کار به جایی رسید که حتی تحسین 
علی پروین اسطوره پرســپولیس را هم برانگیخت  اما اگر قرار 
باشد امثال این مربیان را دیگر در پرسپولیس و استقلال نبینیم، 
احتمالا باید در آینده ای نزدیک با فوتبال جذاب و تماشایی در 
این دو تیم خداحافظی کنیم. همین حالا کم نیستند کسانی که 
می گویند مجیدی با تاکتیک ها و سیستم های استرا تیمش را 
سرپا نگه داشته و البته درباره پرسپولیس یحیی هم اطمینان 

قطعی وجود ندارد.

   نیمه پر لیوان
پایاندورانبیکیفیتها: استقلال و پرسپولیس در سال های 
اخیر بازیکن خارجی بد کم نداشــته اند. جونیــور، بودیمیر و 
اوساگوانا در پرسپولیس انتظارات را برآورده نکردند و استوکس 
هم اصلا وقت نکرد برای پرســپولیس بازی کند! در استقلال 
هم بازیکنانی مثــل بویان نایدنوف، الحاجــی گرو و مارکوس 
نویمایر ضعیف تر از حد تصور بودند و از همام طارق و ایسما هم 
چیز خاصی ندیدیم. قبل تر از اینها هم بازیکنان بی کیفیت تر و 
ضعیف تر زیاد بوده؛ بازیکنانی مثل عادل شیحی، پریموف و پل 
یانسکی و ... با این قانون حداقل دیگر خیال مان از بابت جولان 

خارجی های بی کیفیت در فوتبال ایران راحت می شود.
فرصت برای مربیان داخلی: در سال های اخیر مربیان داخلی 
بارها صریحا یا تلویحا اعلام کرده اند که فوتبال ایران ارزشــی 
برای آنها قائل نیســت و به آنها فرصت نمی دهد و به قول امیر 
قلعه نویی، فقط به اجنبی ها بها می دهد! البته عملکرد ضعیف 
خود این مربیان هم در این میان بی تاثیر نبوده اما حالا که قرار 

اســت ورود مربیان خارجی هم به فوتبال ایران ممنوع شود، 
فرصت خوبی برای مربیان داخلی ایجاد خواهد شد تا خودشان را 
اثبات کنند. البته باید امیدوار باشیم که در غیاب مربیان خارجی 
مثل استراماچونی و برانکو، مربیان جوان و مدرنی وارد چرخه 
مربیان ایرانی شــوند و اینگونه نباشد که امتحان پس داده ها و 
کسانی که بارها در این دو تیم نمره مردودی گرفته اند دوباره 

روی نیمکت آنها بنشینند.
پایانشــکایتهابهفیفا: تقریبا پای تک تــک مربیان و 
بازیکنان خارجی فوتبال ایران به فیفــا و کمیته انضباطی باز 
شده است. از موفق ترین های شان مثل برانکو و کی روش و شفر 
تا ضعیف ترین های آنها مثل شیحی، پروپئیچ و حتی دستیاران 
پرتعداد همین مربیان خارجی! همین حالا هم پرســپولیس 
منتظر یک توافق با برانکو است تا از کســر امتیاز یا سقوط به 
دســته پایین تر یا محروم شــدن از نقل و انتقالات نجات پیدا 
کند. استقلال هم با خطر تهدید به شــکایت دیاباته و میلیچ 

روبه رو است و به دنبال جور کردن پول برای پرداخت مطالبات 
آنها و دیگر شــاکیانش! با ممنوعیت ورود خارجی ها به ایران، 
می توانیم امیدوار شویم از تعداد پرونده های شکایت از ایران در 
فیفا به تدریج کاسته شــود. می شود گفت   ورود هر خارجی به 
فوتبال ایران به معنای باز شدن یک پرونده جدید در فیفاست 
و خب اگر ورود آنها به فوتبال ایران ممنوع شود، قطعا شکایتی 
در کار نخواهد بود و مهم تر از همه اینکه پرسپولیس و استقلال 
دیگر مجبور به پرداخت جرایم میلیــاردی از جیب هواداران 

نخواهند بود.  
دورشــدنشــدندلالها: وقتــی ورود خارجی ها به 
پرسپولیس و اســتقلال ممنوع شــود، پای مدیربرنامه ها و 
ایجنت های منفعت طلب آنها هم از این دو باشگاه بریده خواهد 
شــد. دیگر شــاهد جولان دلال ها در اطراف این دو باشگاه 
نخواهیم بود و شان استقلال و پرسپولیس حداقل از این لحاظ 

رعایت خواهد شد.

   گزارش

در فوتبال امروز دنیا بازی کردن کنار فوق ستاره ها به خودی خود 
لذت بخش است و حال تصور کنید تجربه بازی کنار دو فوق ستاره 
بی همتای حال حاضر دنیا یعنی لیونل مسی و کریستیانو رونالدو 
را. تعداد زیادی بازیکن نیســتند که چنین تجربه ای را در دوران 
فوتبال شان داشــته باشــند. در این فهرســت 12 بازیکن جای 
می گیرند که هفت تای شان اسپانیایی، ســه تا پرتغالی و یک نفر 
نیز سوئدی است. گلوبواســپورته برزیل، در وبسایت خود این 12 
بازیکن را معرفی کرده است. جرارد پیکه: ستاره اسپانیایی سابقه 
471 بازی کنار مسی در بارسا را دارد. 335 برد، 90 تساوی و 46 
شکست نیز حاصل کار بوده است. هشت لالیگا، شش کوپا دل ری، 
شش سوپرکاپ اسپانیا، سه لیگ قهرمانان، سه سوپرکاپ اروپا و سه 
جام جهانی باشگاه ها را نیز کنار یکدیگر فتح کرده اند. پیکه در دوران 
حضورش در منچستریونایتد نیز 16 بار تجربه بازی کنار رونالدو 
نصیبش شد. 12برد، 3 تساوی و یک شکست. یک قهرمانی لیگ 
برتر، یک لیگ کاپ، یک لیگ قهرمانان و یک سوپرکاپ انگلیس 

نیز در کنار یکدیگر به دست آوردند.
گونسالوایگواین: ستاره آرژانتینی در رئال و یوونتوس هم تیمی 
کریستیانو بوده است. این دو 149 در رئال بار کنار هم بازی کردند؛ 
109 برد، 23 تساوی و 16 شکست. در یوونتوس نیز 27 بار کنار 
هم به میدان رفته اند؛ 20 برد، سه تساوی و 5 باخت. یک لالیگا، یک 
کوپادل ری و یک سوپرکاپ اسپانیا نیز کنار هم به دست آورده اند. 
ایگواین در تیم ملی آرژانتین نیز 63 بار هم تیمی مسی بوده ولی 

موفق به کسب افتخار نشده اند؛ 42 برد، 11 تساوی و 9 شکست.

دکو:ستاره برزیلی-پرتغالی 82 بار کنار مسی در بارسا به میدان 
رفت؛ 57 برد، 15 تساوی و 11 شکســت. یک لیگ قهرمانان، دو 
لالیگا و دو سوپرکاپ اسپانیا نیز کنار هم به دست آوردند. در تیم 
ملی پرتغال هم او 58 بار کنار رونالدو بازی کرد؛ 35 برد، 13 تساوی 

و 10 شکست.
آنخلدیماریا: او 86 بار در تیم ملی آرژانتین کنار مسی به میدان 
رفته است؛ 56 برد، 19 تساوی و 11 شکست. دی ماریا در رئال نیز 
هم تیمی رونالدو به مدت چهار فصل بود؛ 169 بازی، 119 برد، 29 
تساوی و 21 شکســت. یک لالیگا، دو کوپادل ری، یک سوپرکاپ 

اسپانیا، یک لیگ قهرمانان و یک سوپرکاپ اروپا نیز فتح کردند.
کارلوستهوس:او 52 بار در تیم ملی آرژانتین هم تیمی مسی بود؛ 
30 برد، 9 تساوی و 13 شکست. در منچستریونایتد نیز ته وس 84 
بار کنار رونالدو به میدان رفت؛ 59 برد، 17 تساوی و 8 شکست. دو 
قهرمانی لیگ برتر، یک جام اتحادیه، یک سوپرکاپ انگلیس، یک 

لیگ قهرمانان و یک جام جهانی باشگاه ها را نیز فتح کردند.
پائولودیبالا: ســتاره یوونتوس در تیم ملی آرژانتین 12 بار کنار 
مســی به میدان رفته اســت؛ 7 برد، 3 تســاوی و 2 شکست. در 
یوونتوس نیز 65 بار همراه رونالدو در میدان بوده؛ 47 پیروزی، 7 
تساوی و 11 شکست. یک قهرمانی سری A و یک سوپرکاپ ایتالیا 

را نیز به دست آورده اند.
نلسونسمدو:مدافع راست پرتغالی 95 بار در بارسلونا کنار مسی 
به میدان رفته است؛ 64 برد، 23 تساوی و 8 شکست. دو لالیگا، یک 
کوپادل ری و یک سوپرکاپ اسپانیا نیز فتح کرده اند. سمدو در تیم 

ملی پرتغال نیز 9 بار کنار رونالدو بازی کرده؛ 7 برد و دو تساوی. این 
دو یک با هم لیگ ملت های اروپا نیز فتح کرده اند.

گاگو:هافبک آرژانتینی 68 بار با مســی در تیم ملی کشــورش 
هم بازی بوده است؛ 48 برد، 12 تساوی و 8 شکست. با رونالدو نیز 
13 بار در رئال به میدان رفت، 21 برد، یك تساوی و یک شکست. 

این دو باهم یک کوپادل ری نیز فتح کردند.
اسکیلگارای: مدافع آرژانتینی در تیم ملی کشورش همراه مسی 
31 بار به میدان رفته، 23 برد، 6 تساوی و 2 شکست. در رئال نیز 
او 25 بار کنار رونالدو بازی کرد؛ 19 برد، سه تساوی و سه شکست. 

یک کوپادل ری نیز فتح کردند.
آندرهگومز: هافبک پرتغالی در بارسا 69 بار کنار مسی به میدان 
رفت، 51 برد، 10 تساوی و 8 شکست. یک لالیگا، یک سوپرکاپ 

اسپانیا و دو کوپادل ری را نیز فتح کردند. با رونالدو نیز 22 بار در تیم 
ملی پرتغال بازی کرده؛ 14 برد، 5 تساوی و 3 شکست. این دو در 

یورو 2016 کنار هم قهرمانی را جشن گرفتند.
هنریکلارسون: ستاره ســوئدی در بارسا 20 بازی کنار مسی 
انجام داد؛ 14 پیروزی، 3 تساوی و سه شکســت. دو لالیگا، یک 
سوپرکاپ اسپانیا و یک لیگ قهرمانان را نیز فتح کردند. با رونالدو 
نیز 11 بار بازی در یونایتد را تجربه کرد؛ 8 برد، دو تســاوی و یک 

شکست. یک لیگ برتر را نیز در فصل 07-2006 فتح کردند. 
گابریلهاینتزه:مدافع آرژانتینی در تیم ملی کشورش 38 بار کنار 
مسی بازی کرد، 23 برد، 5 تساوی و 10 شکست. در منچستریونایتد 
نیز 78 بار بازی کنار رونالدو را تجربه کرد؛ 47 برد، 15 تساوی و 16 

شکست. فصل 07-2006 نیز فاتح لیگ برتر شدند.

خوش شانس ها
همه آنهایی که بازی در کنار مسی و رونالدو را تجربه کردند

نادرنامدار|مهدیعلینژاد،معاونورزشقهرمانیوزارتورزشصبحجمعهدرگفتوگویتلویزیونیازتصمیمعجیباین
وزارتخانهدرقبالســرخابیهاخبردادواعلامکردجذببازیکنومربیخارجیبرایایندوباشگاهتااطلاعثانویممنوع

است.دراینمطلببهتبعاتونتایجمثبتومنفیایناتفاقدرفوتبالایرانمیپردازیم.

آیا مقصر خارجی ها هستند؟
نکته مهم و فراموش  شده در این قانون این است که آیا مقصر چنین وضعیتی خود بازیکنان و مربیان خارجی هستند یا 
مدیران باشگاه ها و اطرافیان آنها؟ آیا شکست خوردن ایران در پرونده های انضباطی در فیفا به دلیل حضور افراد ناکارآمد 
در باشگاه ها و بی سوادی مدیران حقوقی این باشگاه ها نیست؟ آیا اگر چند آدم کاربلد   هنگام عقد قراردادها در باشگاه ها 
حضور داشتند، این همه پرونده در فیفا داشــتیم؟ آیا اگر قراردادها به صورت حرفه ای و استاندارد تنظیم می شدند، باز 
هم در همه پرونده ها در فیفا شکست می خوردیم؟ به نظر می رســد دوستان در وزارت ورزش، به جای ممنوعیت ورود 

خارجی ها، باید ورود افراد ناکارآمد به مدیریت باشگاه های استقلال و پرسپولیس را ممنوع کنند. آیا اینطور نیست؟
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

موبایل سرقتی مخفیگاه تبهکاران را لو داد

انهدام باند سارقان زورگیر میلیاردی

سارق جوان که از یکی از دوستانش گوشی موبایل 
ســرقتی کادو گرفته بود راز سرقت هایشان را فاش 
کرد. رئیس پایگاه چهارم پلیــس آگاهی پایتخت، 
از دســتگیری دو مجرم حرفه ای خبر داد و گفت: 

کادوی سرقتی، باند سارقان را منهدم کرد.  
سرهنگ کارآگاه مرتضی نثاری در تشریح خبر بیان 
کرد: در اواخر مهرماه سال گذشــته مرد جوانی با 
مرکز فوریت های پلیسی110 تماس و از به سرقت 
رفتن اموال و گوشــی موبایل گرانقیمتش توســط 
دو موتوســوار جوان در محدوده خیابان احمدی به 
کلانتری 127 نارمک اعلام شــکایت کرد. شاکی با 
حضور در پایگاه پلیس اظهار داشت: ساعت 10 شب 
به صورت پیاده در حال حرکت بودم که ناگهان راکب 
و ترک نشین موتورسیکلتی به من نزدیک و با تهدید 

سلاح سرد اموال باارزشــم از قبیل، موبایل، ساعت 
مچی و مبلغی وجه نقد جمعاً به ارزش100 میلیون 
تومان را سرقت و متواری شدند. این مقام مسئول با 
اشاره به اینکه با حضور کارآگاهان در محل سرقت 
سرنخی از سارقان به دســت نیامد، تصریح کرد: در 
ادامه تحقیقات پلیســی کارآگاهان متوجه شدند، 
گوشی سرقتی توسط شخصی به نام اردلان در حال 
استفاده است که با هماهنگی قضایي چندین بار از 
وی برای حضور در پایگاه پلیس دعوت شد ولی او به 
بهانه های مختلفی در پایگاه پلیس حاضر نشد. این 
مقام پلیســی با بیان اینکه اردلان با هماهنگی های 
پلیسی در بیست و چهارم فروردین ماه سال جاری 
در مخفیگاهش در شرق تهران به همراه همدستش 
دستگیر شد، گفت: در بررسی های اولیه از مخفیگاه 

متهمان مشخص شــد که این متهمان با همکاری 
یکی از همدستان شان به نام حامد در حال خرید و 
فروش مواد مخدر و اموال سرقتی هستند. همچنین 
در بازرسی از مخفیگاه متهمان تعدادی لوازم سرقتی 
خودرو و یک کیلو و 684 گرم موادمخدر کشف شد. 
همچنین اردلان اظهار داشــت: گوشــی موبایل را 
یکی از دوستانم به نام فرهاد به من کادو داده است 
و اطلاعی از سرقتی بودنش نداشتم و او نیز به اتهام 
سرقت در زندان به ســر می برد. به گفته پلیس بعد 
از کشــف اموال مســروقه و مواد مخدر از مخفیگاه 
مجرمان هردو متهم با صدور قرار قانونی از سوی مقام 
قضایی برای انجام تحقیقات تکمیلی و کشف سایر 
جرایم احتمالی و بررسی سوابق کیفری در اختیار 
کارآگاهان پایگاه چهارم پلیس آگاهی قرار گرفتند.

رئیس پلیــس آگاهی از دســتگیری 
3سارق خشن و یک مالخر اموال سرقتی 
خبر داد و گفت: این ســارقان با تهدید 
سلاح سرد ده میلیارد ریال از شهروندان 
زورگیری کرده بودند. ســردار علیرضا 
لطفی گفــت: اواخر خردادماه ســال 
گذشته طی تماس تلفنی مرد جوانی با 
مرکز فوریت های پلیسی 110 ماموران 
کلانتری 115 رازی از سرقت گردنبند 
طلا وی بــه ارزش 300 میلیون ریال 
توسط 2 موتورسوار جوان مطلع شدند.

وی افزود: پرونــده با موضوع زور گیری 
تشکیل و برای رســیدگی تخصصی با 
دستور بازپرس شعبه هشتم دادسرای 
ناحیه 34 تهران به پایگاه هشتم پلیس 
آگاهی ارجاع شد.شــاکی با حضور در 
پلیس آگاهی اظهار داشــت: ســاعت 
3بعدازظهر که بــا خودروی 206 ام در 
حال حرکت در میــدان راه آهن بودم 
ناگهان دو موتورســوار به من نزدیک و 
در یک لحظه گردنبنــد گرانقیمتم را 
قاپیده و با موتورســیکلت تندروشان 
متواری شــدند.بلافاصله بعد از سرقت 

به دنبال ســارقان رفتــم و پس از طی 
مسافتی سارقان را پشــت چراغ قرمز 
راهنمایی و رانندگی مشــاهده کردم و 
قصد دستگیری آنان را داشتم که دزدان 
با سلاح سرد مرا از ناحیه دست مجروح 
و فرار کردند.در بررسی های سیستمی 
و ارجــاع چنــد پرونده مشــابه دیگر 
کارآگاهان با جمع بندی اطلاعاتی که 
به دست آوردند، موفق شدند سرنخی از 
حضور یکی از سارقان حرفه ای در این 
پرونده ها به نام یاور 36 ساله پیدا کنند 
و مشخص شد، در حدود یک سال است 
این متهم از زندان آزاد شده است. این 
مقام ارشد انتظامی با اشاره به این که در 
رصد های اطلاعاتی مشــخص شد یاور 
بعد از رهایی از زندان با تشکیل باندی 
از شهروندان زورگیری می کند ، تصریح 
کرد: با هماهنگی بازپرس پرونده دستور 
دســتگیری وی و ســایر همدستانش 

صادر شد.
وی با بیــان اینکه مخفیــگاه یاور در 
شهرستان بهارســتان شناسایی شد، 
افــزود: با اخــذ نیابت قضایــی پنجم 

اردیبهشــت ماه یــاور در یک عملیات 
پلیسی به همراه دو تن ازهمدستانش 
دستگیر شد.ســردار لطفی با اشاره به 
اینکه سرکرده باند تاکنون به 30فقره 
ســرقت زورگیری بــا همــکاری دو 
همدستش در سطح شهر تهران اعتراف 
کرده اســت، گفت:در شاخه دیگری از 
تحقیقات پلیسی به دست آمد که یاور 
تحت تعقیب بوده و سایر همدستانش 
نیز از مجرمــان حرفه ای و ســابقه دار 

هستند.
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ گفت: 

در گام بعدی از تحقیقات پلیسی، مالخر 
اموال سرقتی نیز دستگیر و این متهم 

نیز به جرم ارتکابی اعتراف کرد.
وی با اشــاره به اینکــه تا کنون 10 تن 
از مال باختگان ســارقان را شناســایی 
کرده اند، گفت: ارزش ریالی سرقت های 
صورت گرفته توســط متهمان بالغ بر 
10 میلیارد ریال برآورد شــده اســت 
و متهمــان با صدور قــرار قانونی برای 
تحقیقات تکمیلی در اختیار کارآگاهان 
پایگاه هشتم پلیس آگاهی تهران بزرگ 

قرار دارند. 

انفجار شدید منزل مسکونی در خیابان کمیل تهران

پس از وقوع انفجار در یک منزل مسکونی در خیابان کمیل 
تهران، یکی از طبقات این ســاختمان به طور کامل تخریب 
شد. آتش نشانی تعداد مصدومان این حادثه را 7 نفر و رئیس 
پلیس پیشــگیری پایتخت، تعداد آنها را 6 نفر اعلام کرده 
است. سخنگوی ســازمان آتش نشانی شــهر تهران درباره 
جزئیات این حادثه توضیح داد: ســاعت 2:47 بامداد دیروز 
شــنبه 20 اردیبهشــت، وقوع یک مورد انفجار در خیابان 
کمیل، بعد از تقاطع جیحون به آتش نشانی اطلاع داده شد 
و بلافاصله ماموران از 3 ایستگاه به محل حادثه اعزام شدند.

جلال ملکی گفت: با حضور آتش نشانان در محل مشخص شد 

در طبقه چهارم یک ساختمان چهارطبقه انفجار شدیدی رخ 
داده اســت. به طوری که موجب شکسته شدن شیشه های 
چند ســاختمان مجاور نیز شــده بود. او ادامه داد: با حضور 
آتش نشانان در طبقه چهارم مشــخص شد انفجار به حدی 
شدید بود که تمام دیوارهای ساختمان تخریب شده و حتی 
دیوار بین ساختمان موردنظر و ساختمان مجاور نیز تخریب 
شد.ملکی با بیان این که در این حادثه یک مرد ساکن طبقه 
چهارم ساختمان موردنظر به دلیل شــدت انفجار به واحد 
همسطح ســاختمان مجاور پرتاب شد، افزود: در این حادثه 
7 نفر مصدوم شــدند که 2 نفر از آنان )2 مرد( که به شدت 

زخمی شده بودند، در مراکز درمانی بستری و 5 نفر دیگر به 
طور سرپایی درمان شدند.سخنگوی سازمان آتش نشانی شهر 
تهران تاکید کرد: این حادثه هیچگونه شعله وری نداشت اما 
به دلیل شدت انفجار، ساکنان ساختمان های مجاور وحشت 
کردند و به خیابان آمدند. به گفته ملکی، علت وقوع حادثه از 
سوی کارشناسان آتش نشانی در دست بررسی است. اگرچه 
احتمال می رود به علت باز بودن شعله گاز در یکی از طبقه ها 

باعث جمع شدن گاز و انفجار شده باشد.
 همچنین جانشــین رئیس پلیس پیشــگیری پایتخت نیز 
در این رابطه گفت: در جریان انفجــار در طبقه چهارم یک 

ســاختمان مســکونی در محله کمیل، طبقــه چهارم این 
ساختمان کاملا تخریب شد. سرهنگ جلیل موقوفه ای افزود: 
شیشه های منزل اطراف این ساختمان تا شعاع 300 متری 
فرو ریخته است.سرهنگ موقوفه ای، مصدومان این حادثه 
را 6 نفر اعلام کرد و گفــت: 5 نفر از اینها مرد و یک نفر خانم 
هستند که به بیمارستان انتقال پیدا کردند. البته 3 نفر از این 
مصدومان ســرپایی مداوا و مرخص شدند.جانشین پلیس 
پیشــگیری پایتخت اظهار کرد: یک نفر از مصدومان ساکن 
همان واحد و 5 نفر دیگر از همسایه ها هستند. در این حادثه 

2 خودرو هم آسیب دیدند.

زن جوان با همدســتی بــرادر و مرد مــورد علاقه اش در 
جنایتی هولناک دست به قتل دختر جوان زده و جسدش 
را به آتش کشیدند. نوزدهم اسفند سال گذشته زن جوانی 
به نام سودا از سالن زیبایی مشگین شهر که در آن مشغول 
به کار بود خارج شــد و به خانه یکی از دوستانش رفت اما 
دیگر به خانه بازنگشت. خانواده این دختر 28ساله چند روز 
به دنبال سرنخی از دخترشــان بودند اما هیچ ردی از او به 
دست نیامد تا اینکه به اداره پلیس مراجعه و از ناپدید شدن 

دخترشان خبر دادند.
از دختر گمشــده خبری نبــود تا این که روز سه شــنبه 
20اسفند ماه 98  یک چوپان در نزدیکی سد احمدبیگلو بود 
که سگ گله اش شروع به پارس کردن کرد و در حالی که 
یک استخوان در دهانش بود به سمت چوپان جوان رفت. 
چوپان جوان به دنبال سگ گله اش رفت و با نیم تنه سوخته 
یک انسان روبه رو شد و در فاصله کمی، نیمه  دیگر سوخته 
شده جسد انسانی پیدا شــد و همین کافی بود تا تیمی از 
ماموران پلیس مشگین شهر برای تحقیقات در محل حاضر 
شوند. تحقیقات برای شناسایی جســد سوخته شده که 
یک زن بود در پلیس آگاهی مشــگین شهر استان اردبیل 
ادامه داشت تا اینکه خانواده سودا.ح که به دنبال سرنخی 
از دخترشــان بودند با مراجعه به اداره پلیس و با توجه به 

مدارک و شواهد پلیسی مشخص شــد که جسد سوخته 
متعلق به سودا، دختر گمشده شان است.

سرنخ معمای قتل دختر جوان
با جنایی شدن این پرونده تیمی از ماموران پلیس آگاهی 
مشگین شهر برای تحقیقات پلیسی وارد عمل شدند و در 
گام نخست به سراغ خانواده سودا.ح  رفته و مشخص شد که 
قربانی جنایت شب قبل از پیدا شدن جسد سوخته اش در 
خانه یک زن آشنا مهمان بوده است. ماموران به سراغ زن 
جوان آشنا که مریم نام دارد رفته و این زن در بازجویی ها 
شروع به داستان سرایی کرد اما وقتی در تناقض گویی هایش 
گرفتار شد، دوربین های مداربسته در نزدیکی خانه این زن 
راز جنایت هولناک را فاش کــرد. کارآگاهان در تحقیقات 
پلیسی پی بردند که مریم با همدستی برادرش و مرد جوانی 
دست به قتل سودا زده و پس از سرقت طلاها و پول هایش 
برای پنهان ماندن سرنخ پلیسی جسد او را به نزدیکی سد 

احمدبیگلو منتقل کرده و در آنجا آتش زده اند.
برادر و مرد مورد علاقه مریم در عملیات پلیسی دستگیر 
شدند و در بازجویی ها مرد جوان به قتل دختر جوان اعتراف 
کرد و مشخص شد برادر مریم جسد را پس از جابه جا کردن 

با همدستی مرد جوان آتش زده اند.
خواهر سودا درباره این قتل می گوید: مدتی بود با خواهرم 

یک سالن زیبایی در خیابان حافظ مشگین شهر راه اندازی 
کرده بودیم و از هشــت ماه قبل زن جوانی به نام مریم به 
ســالن زیبایی ما رفت و آمد داشت و خیلی زود با خواهرم 
دوست شــد و دوســتی آنها به قدری زیاد شــد که مریم 
روزهایی که کاری نداشــت به ســالن زیبایی ما می آمد 
و با خواهرم بیــرون می رفت.وی افزود: ســودا یک عادت 
بد داشت که همیشــه طلاهای زیادی به خودش آویزان 
می کرد و علاقه زیادی به طلا داشــت که همیشــه به او 
می گفتم یک روز این طلاها کار دستت می دهد اما حرف 
گوش نمی کرد.مریم پس از اعتمادسازی توانست خودش را 
به خواهرم نزدیک کند تا اینکه روز 19 اسفند سال گذشته 
با توجه به اینکه کرونا در کشور شیوع پیدا کرده بود تصمیم 
به تعطیلی سالن زیبایی گرفتیم و 10 میلیون تومان پول را 

که داخل سالن بود با خواهرم نصف کردیم و او با 5 میلیون 
تومان پــول و طلاهایی که همراهش بود از ســالن خارج 
شد و عنوان کرد که شب برای شــام در خانه مریم دعوت 
است. سودا شب در خانه مریم مهمان بود اما دیگر به خانه 
بازنگشت به خاطر همین نگران سرنوشت خواهرم شدیم و 
ابتدا خودمان به هرجایی که احتمال می دادیم سرزدیم اما 
اثری از خواهرم نبود تا اینکه به پلیس مشگین شهر رفته 
و از ناپدید شدن خواهرم خبر دادیم.وقتی به اداره پلیس 
رفتیم ماموران از پیدا شدن یک جسد سوخته خبر دادند 
و احتمال می رفت که خواهر من باشد که در آنجا شنیدم 
سگ یک چوپان جسد سوخته شده خواهرم را پیدا کرده 
و مرد چوپان با دیدن جسد سوخته شــده سودا با پلیس 

تماس گرفته است.

  قتل و آتش زدن دختر جوان
برای سرقت طلاهایش

دو مرد و یک زن برای سرقت طلاهای دختر 28 ساله مشگین شهری 
نقشه کشیده بودند

آتش سوزی مسجد ستاد فرماندهی ناجا
در پی عملیات ایزوگام، گنبد مسجد ستاد فرماندهی ناجا دچار حریق 

و آتش سوزی شد. روز گذشته در پی عملیات ایزوگام و بر اثر سهل 
انگاری کارگران، گنبد مسجد مالک اشتر ستاد فرماندهی ناجا دچار 

حریق و آتش سوزی شد. گفتنی است عوامل آتش نشانی بلافاصله 
در محل حادثه حاضر و اطفای حریق انجام شد و طبق آخرین گزارش 

این حادثه هیچ گونه تلفات جانی نداشته است.

تاه
 کو

خبر

اسیدپاشی وحشتناک در چهارراه فتحی تهران

مرد جوان برای پایان دادن به یک اختلاف حساب مالی دست به اسیدپاشی 
در چهارراه فتحی تهران زد. سرهنگ ایوب صالحی، رئیس کلانتری 149 
امامزاده حسن گفت: در ســاعت پایانی شــب 19 اردیبهشت ماه خبری 
مبنی بر وقوع اسید پاشی روی فردی در حوالی چهار راه فتحی به کلانتری 
149 امامزاده حسن  اعلام شد و ماموران گشتی کلانتری به محل مراجعه 
کردنــد. تحقیقات اولیه حاکــی از این موضوع بود كه متهم با دوســتش 
اختلاف مالی داشــته و جلوی منزلش با یکدیگر قــرار ملاقات می گذارند 
و بعد از درگیری شــدید با وی برای تسویه حساب مالی اسیدی که از قبل 
تهیه کرده بود به صورت دوستش ریخته و از محل متواری می شود. کلانتر 
محله امامزاده حسن افزود: در تماس شهروندان با اورژانس سریعا شخص 
مصدوم به نزدیکترین بیمارستان انتقال و تحت درمان قرار گرفت. سرهنگ 
صالحی ادامه داد: با انعکاس نتیجه تحقیقات انجام شده شناسایی مخفیگاه 
و دســتگیری متهم با هماهنگی های قضایی در دســتور کار قرار گرفت و 
ماموران کلانتری موفق شــدند مخفیگاه متهم را در کمتر از دو ســاعت 
شناســایی و تیمی از ماموران عملیات کلانتری برای دستگیری متهم به 
مخفیگاه متهم اعزام شدند. ماموران موفق شدند متهم را که در حال فرار 
از پشت بام خانه بود، دستگیر و به کلانتری برای تحقیقات تکمیلی انتقال 
دهند.متهم بعد از تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مراجع 

قضایي شد.

دستگیری عاملان تیراندازی خونین در کامیاران
فرمانده انتظامی شهرســتان کامیاران گفت: عاملان تیرانــدازی روز جمعه، 
نوزدهم اردیبهشت ماه به دو جوان کامیارانی توسط نیروی انتظامی دستگیر 

شدند. 
سرهنگ سیدعلی صفری اظهار داشت: ظهر جمعه در شهرستان کامیاران به 
علت نزاع و درگیری بر سر مســائل مالی میان چهار نفر، دو نفر به ضرب گلوله 
زخمی و به مراکز درمانی انتقال پیدا کردند.وی در خصوص جزئیات این نزاع 
افزود: عوامل این نزاع از مجرمین سابقه دار در زمینه خرید و فروش مواد مخدر 
بوده و مجروحین این حادثه 29 و 31 ساله هستند.یکی از مجروحین از ناحیه 
پا به وسیله سلاح شــکاری زخمی شده و به بیمارستان ســینا این شهرستان 
منتقل شده است. با تلاش نیروهای انتظامی شهرستان دو ضارب در کمتر از 

12 ساعت دستگیر شدند.
 

رازگشایی از مرگ جوینده گنج در اعماق زمین
یافتن دفینه )سکه و عتیقه زیرخاکی( در زنجان یک قربانی و یک مصدوم 
برجا گذاشت.ســرهنگ کارآگاه جعفــر رحمتی رئیــس پلیس آگاهی 
فرماندهی انتظامی اســتان زنجان گفت: این حادثه، در اراضی کشاورزی 
روستای کزبر، حین عمق بخشــی به چاه حفر شده به منظور دستیابی به 
دفینه اتفاق افتاد.وی ســن این جویندگان دفینه که سه نفر بودند را 25 
تا 30 سال ذکر کرد و اظهارداشــت: علیه این افراد نیز اعلام جرم صورت 
گرفته است.وی اظهار داشت: یکی از این ســه نفر که ته چاه مشغول کار 
بوده به دلیل انتشار و استنشاق گاز متان دچار خفگی شده و جان خود را 
از دســت داده بود و نفر دوم نیز که موتورسیکلت ساز بوده پس از اطلاع از 
مرگ همدستش، برای نجات وی سراسیمه و دستپاچه شده و از ناحیه مچ 
پا دچار آسیب مي شود.رحمتی با بیان اینکه این فرد آسیب دیده موضوع 
مرگ را به ماموران مستقر در پاسگاه نیک پی اطلاع داده و هرچند به خاطر 
ترس از اتهام و دستگیری، اصل قضیه را مخفی نگه داشته بود اما پلیس در 
تحقیقات و بررسی های صورت گرفته به راز مرگ این جوینده زیرخاکی پی 
برد. رحمتی با بیان اینکه هرگونه گمانه زنی ازجمله بحث قتل و دگرکشی 
در این حادثه به هیــچ وجه صحت ندارد و شــایعات پیرامون نیز حقیقت 
ندارد، افزود: بررســی ها حکایت از این داشت که مرگ این جوینده دفینه 
به خاطر انتشار و استنشاق گاز متان که بسیار سمی نیز است اتفاق افتاده 
است.وی با اشــاره به اینکه افرادی که در پی دفینه هستند معمولا دچار 
اوهام )گمان و خیال( هستند و اغلب نیز در دستیابی به سکه و اشیاء قیمتی 
مدفون شده در خاک به بن بست می رسند، اظهار داشت: آنهایی که دنبال 
چنین کارهایی هستند همواره به صورت شبانه روز گرفتار تجهیزاتی چون 
بیل و کلنگ هستند که در برخی مواقع نیز به اشیایی دست پیدا می کنند 
که قیمتی نبوده بلکه فقط ارزش تاریخی دارند.عمده گازهای تولید شده 
در چاه پنج نوع »آمونیاک، سولفید هیدروژن)هیدروژن سولفوره(، کربن 
مونوکسید، کربن دی اکسید )گازکربنیک( و متان« است که اغلب بدون 
رنگ و بو بوده و باعث مشکلات تنفسی، خفگی و در نهایت مرگ خاموش 
می شود و معمولا افرادی که این گازها را تنفس می کنند متوجه آن نشده و 

در صورت اطلاع نیز امکان خروج از آن وضعیت را ندارند.

  اخبار 
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یکى از دو پهلواناندریا
جنس
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کردستان  جنب و 

پهلو
اندك

کم تحمل
سنگ 

خردشده
 رنج و 
سختى

سپهر و فلکساز شاکى!

بازگشتن
 دین و 
مذهب

 قطعه ضد ایستادن
شعرى از 

رهى معیرى  از آبزیان

 نفرین 
کننده

 ضایع و 
از شهرهاى بیهوده

افغانستان نسخه 
بردارى

ادا و اطوار
دیوار سیم 

تورى
 الفباى  
فلز مرتجعموسیقى
نوعى 
هواپیما

کشوري 
آسیایی

از مهم ترین 
غلات

شهر صنعتى 
آلمان

 یکى از سى 
لحن باربد

جایگاه

 نام ترکى

از شهرهاى 
استان زنجان

         

         

         

         

         

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 تاچه
 جلفا

 راسی
 سسنا
 سماع
 شادو
 گوته

 مشجر

5 حرفي : 
 آبوجا

 بن سرخ
 بیهار

 ترانگ
 ترکیه
 جابان

 چپ دست
 رشیدا

 ژن خوک

سیاتل
 فاروج
 گاودل
 نهامی
 یخ زده

6 حرفي :  
 آواتار

 رژیمان
 شکرانه
لم یزرع

7 حرفي : 
 انسان ها

خلع ساح

8 حرفي : 
 استادسیس
 برج خلیفه

 جیمی آنجل
 هروفیلوس

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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رضاخان حتی پیش از اینکه رئیس آتریاد همدان شــود، 
با توجه بــه مأموریت هایی که به وی محول می شــد، به 
همدان رفت وآمد می کرد و به دلیل مناســبات با خانواده 
فضل الله زاهدی، در حدود سال 1294 /1915 موجبات 
ورود فضل الله   خان به قزاقخانه و ارتقای وی به درجه نایب 
سومی )ستوان سومی( را فراهم کرده بود. اطلاعات رسمی 
موجود در پرونده  های نظامی زاهدی از تحصیلات ابتدایی 
وی در سر خانه از شش سالگی، ورود به مدرسه مظفری، 
ادامه تحصیل در دوره متوسطه در مدرسه آلیانس همدان، 
ورود به مدرســه نظام و ترفیع به درجه نایب ســومی در 
ســال 1915/1294 خبر می  دهد. یکی از نزدیک ترین 
خویشــاوندان ســپهبد زاهدی در یادداشت های منتشر 
نشده ای که پیش از مرگ خود نوشت، درباره این دوران 
از زندگی سپهبد زاهدی و شرح آشــنایی و دوستی او با 

رضاخان می  نویسد:»در سال 1917 /1296، طبق سابقه 
موجود در بایگانی راکد وزارت جنــگ، آتریاد همدان به 
فرماندهی سرتیپ رضاخان پادگان همدان را تشکیل داده 
بود. رضاخان در منزل فضل الله زاهدی اقامت کرده بود و 
سه سال تمام در آن منزل زندگی می  کرد و مورد پذیرایی 
قرار داشت. فضل  الله  خان جوان تنها پسر آن خانواده بود 
و همیشه با رضاخان محشور و مأنوس بود. فضل الله  خان 
جزو مأمورین دنسترویل اســتخدام نشده بود. بلکه چون 
سوار رشــیدی بود، رضاخان به او پیشنهاد می  کند چند 
سوار از رعایای خود را با تفنگ جمع کند و زیر فرمان خود 
در بیاورد و رضاخان به ایشــان درجه سلطانی )سروانی( 

می  دهد.
خسرو معتضد، زاهدی بدون روتوش، تهران، موسسه 
مطالعات تاریخ معاصر ایران

بخش عظیمی از منابع نفتی کشور صرف خرید سلاح های 
نظامی از غرب می شد. با این حال بسیاری از این سلاح ها 
در مقابل سلاح ها و تجهیزات سایر کشــورها که بعضاً با 
ایران نیز اختلاف و دشمنی داشتند، از کیفیت پایین تری 
برخوردار بود:»پس از ســال 197۳ ایران مبالغ عظیمی 
صرف خرید تجهیزات و آموزش نظامی نمود. وقتی در این 
باره از شاه سؤال می شد، با هیجان بسیار از این کار دفاع 
می کرد .از سلاح های پیشرفته ای که اتحاد شوروی به عراق 
تحویل داده ناراحت بود. عراق یک چهارم ایران جمعیت 
داشت. به رغم داستان هایی که در جراید آمریکایی درباره 
انبار شدن مقادیر عظیمی اســلحه در ایران می نوشتند، 
عراق تانک های مدرن تر و هواپیماهایی با کارآیی برتر از 

ایران در اختیار داشت، شاه همچنین از تقسیم پاکستان 
دلواپس بود و این نکته را روشــن ساخته بود که چنانچه 
هندوستان در مقام تجزیه پاکســتان برآید ایران در کنار 

پاکستان قرار خواهد گرفت.
اضافه بر این، شاه از اوضاعی که در افغانستان روی می داد 
اندیشناک بود. در ســال 197۳ محمد داوود، ظاهرشاه 
عموزاده خود را خلع و به رژیم ســلطنتی آن کشور پایان 
داد. داوود را افغانی وطن پرستی می دانستند، ولی ایرانی ها 
از اینکه نفوذ شوروی در افغانستان رو به افزایش نهاده بود 
و جناح چپ هر موقع که شــور وی مصلحت می دید وارد 

میدان می شد نگران بودند.« 
 سینیا هلمز، خاطرات همسر سفیر)كافه تاریخ(

 انتخاب | یادداشت های علم،   19 اردیبهشت 1۳51: صبح 
خیلی زود کاردار سفارت آمریکا به من تلفن کرد که »کار 
فوری دارم.« - هنوز سفیر جدیدشان نیامده است. ساعت 
۸ به او وقت دادم. پیام نیکسون را برای شاهنشاه آورد که 
تصمیم خودشــان را در مورد مین گذاری آب های ویتنام 
شمالی و بمباران ویتنام شمالی و قطع مذاکرات پاریس 
به اطلاع شاهنشــاه رســانده بود. گفت: »فقط به لندن، 
پاریس، بروکسل، رم، بن، توکیو و تهران اطلاع می دهیم، 
چون متحد ما محسوب می شــوید.« من پیام او را وقتی 
شرفیاب شدم، به عرض رساندم و عرض کردم: »شاهنشاه 
باید جواب مثبتی مرحمت فرمایید.« فرمودند: »آخر ما 
همه جا گفته ایم باید مقررات کنفرانس ژنو اجرا شــود... 
چطور جواب مثبت بدهم؟« عرض کردم: »با کمال تاسف 
شیشه عمر ما هم در دست آمریکاست، یعنی اگر آمریکا 
اینجا شکســت بخورد، دیگر فاتحه دنیــای آزاد خوانده 

شده.« فرمودند: »درست اســت، ولی با این گردن کلفت 
شمالی چه کنم؟« عرض کردم: »من جوابی تهیه خواهم 
کرد و به عرض مبارک می رسانم.« بعد که مرخص شدم 
جوابی تهیه کردم... ولی باز هم شاهنشــاه با فکر تیزبین 
و دوراندیش خودشــان هرجا که رایحه پشــتیبانی هم 
داشته، حذف فرمودند... امشــب مهمانی در کاخ نیاوران 
از دیپلمات ها و ایرانی ها بود؛ ســه دفعه در سال مهمانی 
می دهیم، یعنی دیپلمات ها را ســه دســته می کنیم و با 
ایرانی ها مخلوط می کنیم، شام می دهیم؛ این از اختراعات 
من اســت. از طبقات مختلف ایرانی هستند: عالم، تاجر، 
نویسنده، انتلکتوئل، صاحبان صنایع، وزرا و غیره. خیلی 
خوب است و حسن اثر کرده... دیروز و امشب تمام باران 
آمد. تگرگ عجیب و بی سابقه که مثل پرده سفید آسمان 
را به زمین وصل می کرد، باعــث تاخیر ورود مهمان ها به 

کاخ شد.

ماجرای رفاقت رضاخان و فضل الله زاهدی

رقابت تسلیحاتی ایران و همسایگانش

علم: شیشه عمر ما هم در دست آمریکاست!

مرتضی کلیلی   قاب  

    
قاب  مشاهیر 2

دیوار پر ستاره؛ بازي 
شاهین - استقلال 

سال ۱۳۶۴.  امیر 
قلعه نویی، مصطفی 

اردستانی، کریم 
باوی، احمد هادی، 

محمدحسین ضیایی، 
ایرج سائلی، مجتبی 

محرمی، محمود 
پازوکی ... جواد 

محمودی دروازه بان و   
محمد صالحی  )داور(
)فدراسیون تاریخ و 
آمار فوتبال ایران(.  

    
قاب  نوستالژي 2

در دهه 50 خانمی آمریکایی به 
نام سوزان ساکن تهران به دادگاه 

شکایت می کند، مبنی بر اینکه 
مردی هر روز صبح با گیتار چوبی 

عجیبی در کوچه محل زندگی اش با 
 »love sozi« :صدای بلند داد می زند

یعنی من سوزی را دوست دارم. 
در تحقیقات بعدی، توسط دادگاه 

متوجه می شوند پنبه زنی دوره گرد 
داد می زند : »لحاف دوزی« و این خانم 

آمریکایی دچار خطای احساسی 
شده   و به غلط متوجه پیام عاشقانه 

شده است. )عكاسباشي(

    قاب  مشاهیر 1
عكسي از حسین تهراني نوازنده تمبك در سال ۱۳52.

)از صفحه علیرضا محمودي(

   
 قاب  نوستالژی1
عكس یادگاري در میدان 
 اصلي شهر بابلسر .
دهه  ۴0)از صفحه
عیسي اصولي(

    قاب  تاریخ  
تصویري از دختران ارامنه ایراني با كفش و لباس مجلسي 

در آتلیه آنتوان سوروگین در اواخر دوره قاجار

  
 با نزدیک شدن 
به اواسط بهار، 

برداشت و 
فرآوری چای در 

باغات شهرستان 
قلعه رودخان 
استان گیلان 

آغاز شده است. 
از متداول ترین 

انواع چای در 
ایران، چای سیاه 
است که از تخمیر 

و خشک کردن 
کامل برگ های 
تازه چیده شده 

چای به دست 
می آید و بهترین 

نوع آن چای بهاره 
گیلان است. 

)عکس: مانی 
پوراحمد / باشگاه 

خبرنگاران 
جوان(

  
 کمک رسانی ماموران آتش نشانی به یک فرد محبوس در خانه در خیابان خواجه نصیر نرسیده به میدان سپاه. دو تن از افرادی 

که در این مجموعه بودند به سرعت خارج شدند و خوشبختانه این حادثه مصدومی نداشت. )عکس: حسین طهرانی / آژانس 
عکس همشهری(

  
بهنام باني این عكس سوار بر اسب مربوط به دو سال پیش را در اینستاگرامش به 

اشتراك گذاشته  و در كپشن  آن از قضاوت  و مسخره نكردن    دیگران  و دل نشكستن 
نوشته.  البته با وزن بالا و پرش هاي روي استیجي   كه از  بهنام باني سراغ داریم ما 

بیشتر نگران نشكستن كمر اسب هستیم تا دل نشكستن دیگران.)شوخي كردیم(

  یادداشت

  ترند

پدیده تتلو
فحّاشــی و هتّاکی  تتلو به هیچ وجه قابل دفاع نیســت، اما 
نادیده گرفتن علل این رفتار و گفتار هم سر زیر برف فروبردن 

و مغالطه است.
بسیاری دنبال بهانه اند که نبینند، نشنوند و نگویند، برای این 
آسوده خاطر شدن هم شیوه هایی دارند، مثلًا می گردند فرعی 
را به جای اصل می نشانند. علّت یابی و مواجه شدن با واقعیت 

اغلب تلخ و اضطراب زاست.
کســانی که درپی خودفریبی نیستند، می دانند که نمی توان 
حرف و مدّعای فردی را با پرداختن به نوع پوشش، اپیلاسیون، 
تتوی تن و صورت او یا بررســی احتمال ابتــلای او به انواع 
اختلال های شخصیت )نمایشــی، ضدّ اجتماعی، دوقطبی و 

پدوفیلی( رد کرد و نادیده گرفت.
همچنیــن، می توان از منظــر اخلاق، دین، روان شناســی/ 
روان پزشــکی )جزء/فردگرایانــه( گریبــان »امیرحســین 
مقصودلــو« را گرفت و او را »بیمار« یا »شــرور« دانســت، 
ـد تتلوها، برای  ولی کاویدن بســتر اجتماعی-اقتصادی مولّـ
شــهروندانِ واقع بین )چه عوام و چه نخبه( – و نه حاکمان – 

خردمندانه تر است.
آن چه نخبــگان فکری )مثــلًا جامعه/ روان شناســان( را از 
عوام متمایز می کنــد، تبیین ژرف تر و پیچیده تر مســائل و 
آسیب هاســت، وگرنه فرد آســیب دیده ای که کف خیابان با 
سایر آسیب دیدگان تعامل دارد، چه بسا در توصیف شرایط از 
نخبه خلوت گزیده در کنج اتاقی در دانشگاه به روزتر و آگاه تر 

باشد. با این مقدمه:
تتلو یعنی سُســتی و ناتوانی فرهنگ، پریشــانی )آنومی( و 
جولانِ گستاخانه غریزه، تتلو یعنی کارکرد معیوبِ نهادهای 
اصلــی جامعه )خانــواده، دین و سیاســت( و گســیختگی 
اجتماعی، تتلو یعنی »به خودوانهاده  شده«هایی که دلبسته 
و وابسته چیزی و کسی نیستند؛ »من خودِ ردم، بخیه خورده 
رو مغزم«، تتلو یعنی سرگیجه ناشی از شیزوفرنی فرهنگی، 
شــکاف »فرهنگ واقعی« و »فرهنگ آرمانی«، تفاوت زمین 
تا آسمانی خلوت و جلوت، تتلو یعنی بی فایدگی حرف زدن، 
فقر گفت وگو، انســداد همدلی و آغاز فحّاشی و ویران گری، 
تتلو یعنی بروز آشکار علائم مرضیِ »دوران فترت« و تعلیق 
میانِ احتضار قدیم و ممکن نشــدن زایش جدید، تتلو یعنی 
بی ثباتی و »پیچ هایِ پی درپی«؛ »من هر وقت که چشــم وا 
کردم، بودم انگا تو برزخ، نه راه پس نه پیش، همش یهو برق 
رفت«، تتلو یعنــی »بی طرف نبودن قدرت« و به رســمیت 
نشناختن کثرت، تتلو یعنی سرکشی و عصیان مردمان بر اثر 
ناپارسایی بعضی از حاکمان؛ »ظاهر مردم؛ باطن مسئولان«،         
تتلو یعنی تهوعِ ناشــی از تناقض های بی شــمار در »شرایط 
تُروماتیک« )وضعیتی که در آن پیامد سوء مدیریت و پمپاژ 
اخبار ســیاهِ فســاد روان ها را می آزارد(، تتلو یعنی نفرت از 
تداوم اصالت تباروقبیله و انباشــت پرســش های بی پاسخ؛ 
»آمریکا بده چرا بچه ت داره پاسشــو؟«، تتلو یعنی هشــدار 
جامعه شناسان: »در دوره سرمایه داری فقط اشراف می توانند 
ازدواج کنند« – البته با بیان خودش: عشــق که پولی باشه، 
آدمای فقیر »تنها« میمونن و آدمای پولــدار میفتن به فکر 
حرمسرا، تتلو یعنی »بی کاری امّ الفساد است«، تازه شغل هم 
درآمد کافی ایجاد نمی کند! یعنی شاغلِ هم چنان فقیر، تتلو 
یعنی نیاز جنسی پاشنه شیل حکومت هاست، یعنی اصراری 
منجمد بر یک تعریــف از خانواده، یعنی »ازدواج ســفید«، 
»ازدواج ساندویچی«، »خانه مبله ساعتی« و »تک زیستی«، 
»خودروخوابی«، تتلــو یعنی رفتار مــردان جامعه با بانویی 
که جدا شــده )مطلّقه( و پیشــنهادهای مکرّر ... ، تتلو یعنی 
همان دختری که بی پروا و مردانه شــوخی می کند یا فحش 
می دهد،  تتلــو یعنی کلیپ هــایِ پورنِ رد و بدل شــده در 
گروه های عناصر ذکور فامیل در شبکه های اجتماعی است، 
تتلو یعنی فحش های جنسی-ناموســی )خشــونت کلامی 
جنسی علیه بانوان( به داور و ورزشــکار در ورزشگاه ها یا در 
دعواهای خیابانی به یکدیگر، تتلو یعنی »اعتیاد« نخســتین 
آسیب اجتماعی ایران اســت و »گُل« یکی از پُرمصرف ترین 
مخدّرهاست، تتلو یعنی افیونیِ متجاهر و گور/کارتن خوابی 
که متأسفانه! بی سروصدا در حاشیه شهر جان  نمی دهد، بلکه 
این بار تریبون دارد و زجر، اعتراض و مرگش را در گوش ها و 

چشم ها فرو می کند ...
خلاصه، ادای پاستوریزه ها را درنیاوریم، امیرحسین مقصودلو 
)متولد 1۳66( پدیده غریب و ناآشــنایی نیســت، یکی از ما 
مردمان است، دوست من است، بچّه محل شماست و برادر آن 
دیگری، همان بچّه بد و پسرک بی ادب و بی تعلّقِ خانواده که 

آبروداری! نمی داند.
رضا دانشمندی )خبرآنلاین(

افتخاری، میلاد امام حسن و ...
۱0 پست پربازدید ویکی پدیای فارسی روز ۱8 اردیبهشت:

1. علیرضا افتخاری/2. زمین لرزه احتمالی تهران/۳. یک مقاله 
غیراخلاقی/4. زمین لرزه/5. سیما تیرانداز/6. زمین لرزه بم/7. 
زمین لرزه 1۳69 رودبار و منجیل/۸. دماوند/9. امام حســن 

مجتبی/10. پوریا پورسرخ
8 هشتگ داغ توئیتر از ساعت ۴ صبح تا ساعت ۱2 ظهر 

روز شنبه )برگرفته از صبا رسانه(:
1. کمک مومنانه/2. ولادت امام حسن/۳. اعتراض دانشجویان 

تغذیه/4. کرونا/5. زلزله/6. ایران/7. آمریکا/۸. خوزستان 
۱8 کلمه که بیشترین میزان رشد جست وجوی گوگل پنج 

روز اخیر را داشتند: 
1. نجف دریابندری/2. ابوالفضل عــرب/۳. حذف چهار صفر 
از پول ملی/4. تبریک روز ماما/5. اســپاگتی اسکواش/6. روز 
شیراز/7. ادعیه ماه رمضان/۸. سامانه سجام )بورس(/9. سامانه 
هوشمند معلم/10. کارگزاری آگاه آنلاین )بورس(/11. کانون 
زبان ایران/12. فارابیکســو )بورس(/1۳. سخا )بورس(/14. 
عدل ایران/15. سامانه ســهام عدالت/16. تلگرام پلاس/17. 

بیاتوموویز/1۸. آساتریدر )بورس(
پنج پســت پربازدید کانال های فارسی تلگرام بر اساس 

اطلاعات سامانه تلگرافی )در روز ۱9 اردیبهشت(
1. گزارش مقدماتی زمین لرزه تهران )14.۳۸ میلیون بازدید 
در 5077 کانال(/2. خبر زلزله تهران )5.91 میلیون بازدید در 
1516 کانال(/ ۳. خبر دیگری از زلزله تهران )4.21 میلیون 
بازدید در 1249 کانال(/4. ســخنان رئیس سازمان مدیریت 
بحران کشــور درباره زلزله تهران )4.21 میلیون بازدید در 
1249 کانال(/5. گزارش زلزله لرستان )4.12۳.1۸ میلیون 

بازدید در ۸46 کانال(

  
 محدودیت های تردد و 
قرنطینه در کشمیر در 
شرایطی سومین ماه خود 
را طی می کند که نه تنها 
اینترنت در بیشتر کشمیر 
قطع است بلکه در برخی 
نقاط سرویس دهی تلفن 
نیز وضعیت مناسبی ندارد. 
وضعیت نابسامان اقتصاد 
در این منطقه هم زندگی 
مردم مسلمان کشمیر در ماه 
رمضان را با مشکلات زیادی 
همراه کرده است. )عکس: 
سجاد رضوی / تسنیم(

  
 هفدهم آبان ماه سال 98 بود که 
زمین لرزه ای با قدرت 5.9 ریشتر 
شهرستان های میانه و سراب را لرزاند 
و منجر به فوت پنج نفر و مصدوم شدن 
بیش از500 نفر شد؛ حدود ۱۱0 روستا نیز 
در اثر این زلزله تحت تاثیر قرار گرفته 
بودند که درنتیجه آن، سه هزار واحد 
نیاز به تخریب و دو هزار واحد نیاز به 
تعمیر داشت. روستای »ورنکش« میانه 
بیشترین آسیب را از این زمین لرزه دیده 
بود و امروز بعد از گذشت شش ماه از 
این حادثه، برخی از مردم در تکاپو برای 
تکمیل و ساخت خانه های خود هستند. 
)عکس: مریم ابراهیمیه / ایسنا(

  
 به مناسبت 

ولادت امام حسن 
مجتبی)ع( و با 

توجه به شرایط 
کرونایی موجود در 
کشور و محدودیت 
در برگزاری هیئات 

مذهبی، هیات 
حب الحسین)ع( 
با همراهی اهالی 

کوچه دیده ور 
واقع در محله 

آبشار تهران اقدام 
به برگزاری جشن 
و شادی با رعایت 
اصول بهداشتی 
در پشت بام های 

خانه ها کرد. 
)عکس: امین 

آهویی / تسنیم(

  
هزاران دوچرخه سوار 

ماسک پوش اسلوونیایی 
در عصر جمعه به 

خیابان های لیوبلیانا 
پایتخت رفتند تا علیه 

نخست وزیر شعار دهند. 
یانز یانسانخست وزیر 

اسلوونی به فساد در 
خرید ماسک های 
محافظتی در طول 

شیوع کرونا متهم شده 
است. دوچرخه سواران 

معترض  پس از 
پخش یک گزارش در 

تلویزیون اسلوونی این 
تظاهرات را شکل داده و 
با فشار بر بوق دوچرخه 

شعار دزد، دزد سر 
دادند. عکس از رویترز

  
عکسی که سزار آزپلیکوئتا مدافع مشهور چلسی منتشر 

کرده . در کنار جواد نکونام. یادگار همبازی بودنشان در 
اوساسونا

  
وقتي لیلا بلوكات 
به خاطر جراحي 
دندان، قرنطینه 

را مي شكند. او با 
انتشار این عكس 
در اینستاگرامش 
نوشته : از دو ماه 

قرنطینه فقط براي 
خیریه و پخش 

ارزاق ماه رمضان 
از خانه خارج شدم 
و امروز كه به مطب 
دندانپزشكي براي 
جراحي اورژانسي 

مراجعه كردم. 
البته با رعایت 

پروتكل هاي 
بهداشتي. 

  
 نشت گاز در یکی از کارخانه های شرکت ال جی پلیمرز در جنوب شرق هند بیش از هزار نفر را راهی بیمارستان کرد و جان 

9 نفر را نیز گرفت. مخازن گاز به دلیل قرنطینه و کاهش فعالیت کارخانه برای مدتی دست نخورده باقی مانده و گاز درون 
آن به سبب واکنش های شیمیایی و نیز گرمای محل از مخازن نشت پیدا کرده است. )عکس از مهر(

  
 هفت بهله پرنده شکاری بهبود 
یافته و تیمار شده که شامل دو 
عقاب سرطلایی، یک عقاب 
شاهی، سه بهله سارگپه و یک 
بهله دلیجه هستند، پس از طی 
کردن دوران نقاهت توسط اداره 
کل محیط زیست ماه در دامنه کوه 
الوند همدان رهاسازی و به دامن 
طبیعت بازگردانده شدند. )عکس: 
پوریا پاکیزه / ایسنا(
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  سایتنگار|ویژهکرونا

تئوریپردازیجدیدترامپدربارهکرونا،نظرسیدحسننصراللهدربارهکووید19و...
اخبار کرونا

ترامپ: کرونا خودش از بین خواهد رفت؛ گزیده سخنان ترامپ با قانون گذاران 
جمهوری خواه را بخوانید: 

ویروس ها یا آنفلوآنزاهایی هستند که می آیند و آن ها )دانشمندان( سراغ ساخت واکسن 
می روند ولی هیچ وقت نمی توانند آن را بسازند و این ویروس ها خودشان ناپدید می شوند و 
دیگر پیدایشان نمی شود. آن ها هم مثل هر چیز دیگری می میرند. می گویند این ویروس 
خواهد رفت، به این معنا نیست که امســال این اتفاق می افتد، به این معنا نیست که این 
پاییز یا پاییز بعدی می رود، اما در نهایتاً از بین می رود. سوال این است که آیا به واکسن نیاز 
داریم؟ از یک نظر ممکن اســت خودبه خود از بین برود اما اگر واکسن آن را داشته باشیم 

مفید خواهد بود.
ما در موقعیتی قرار داریم کــه همه چیز را باید دوبــاره آغاز کرده و اقتصــاد را به دلیل 
همه گیری ویروس کرونا دوباره بسازیم. در غیر اینصورت شاهد فروپاشی کشور خواهیم 

بود.
شاید 95 هزار نفر در آمریکا به دلیل ویروس کرونا جان خود را از دست بدهند.

آمریکا تجهیزات پزشکی و محافظتی کافی در اختیار داشته و ذخایر دستگاه های اکسیژن 
ساز همچنان در حال افزایش است و سران کشــورهای خارجی به ما به عنوان پیشروی 

جهان می نگرند. 
)با اشــاره به اعمال محدودیت ها در ایالت های آمریکا(  این ویروس می بایســت در چین 

متوقف می شد. )فارس به نقل از واشنگتن پست(
 دو نفر دیگر در کاخ سفید کرونا گرفتند؛ دونالد ترامپ صبح شنبه تایید کرد که کتی 
میلر معاون مطبوعاتی مایک پنس معاون رئیس جمهوری این کشور به بیماری کووید ۱9 
مبتلا شده است. خانم میلر که با استیفن میلر دستیار ارشد ترامپ و مشاور سیاست مهاجرت 
آمریکا ازدواج کرده است، بیشــتر اوقات با پنس ســفر می کند. گفته می شود که دستیار 
شخصی ایوانکا ترامپ، دختر دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا نیز به کرونا مبتلا شده 
است. با افزایش احتمال مبتلا شدن ترامپ به کرونا، کاخ سفید اعلام کرد که برخلاف رویه 

سابق هفتگی، هم اکنون ترامپ و پنس روزانه مورد آزمایش کرونا قرار می گیرند. )ایسنا(
 آمریکا جلوی قطعنامه کرونایی شورای امنیت را گرفت؛ ایالات متحده روز جمعه از 
رأی گیری شورای امنیت سازمان ملل متحد درباره قطعنامه ای با موضوع همه گیری ویروس 
کرونای جدید جلوگیری کرد.  خبرگزاری فرانسه به نقل از دیپلمات ها گزارش داد آمریکا 
احتمالًا به دلیل اشاره ضمنی به سازمان جهانی بهداشت در متن این قطعنامه از رأی گیری 
بر سر آن جلوگیری کرده است.  طبق این گزارش متن این قطعنامه که از ماه مارس بر سر 
آن مذاکره شده خواستار توقف درگیری ها در مناطق درگیری شده تا دولت ها بتوانند به 

مقابله با این بیماری رسیدگی کنند. )فارس(
 روســیه، همچنان بیش از ده هزار مبتلای روزانه دارد؛ آن طور که روسیه در روز 
جمعه اعلام کرد شمار مبتلایان به کووید ۱9 در این کشور در 24 ساعت، ۱۰ هزار و ۶99 
نفر افزایش یافت و به این ترتیب شــمار کل مبتلایان به کووید-۱9 در این کشور به ۱۸۷ 
هزار و 9۶۰ نفر رسید.  اکنون شش روز است که آمار مبتلایان به کرونا در روسیه، هر روز از 

مرز ۱۰ هزار تن می گذرد. )ایسنا(
 پاکستان با وجود افزایش شیوع، قرنطینه را پایان می دهد؛ با اینکه شیوع بیماری 
کرونا در پاکستان بیشتر شده اما عمران خان نخست وزیر این کشور اعلام کرد از روز شنبه 
محدودیت ها در این زمینه به صورت مرحله ای لغو می شود. وی افزود: بیش از این نمی توان 
به افرادی که به صورت روزمزد زندگی خانواده خود را تأمین می کنند فشار آورد. به گفته 
وی، بنابراین کارگران همچنین رانندگان تاکسی و موتور سه چرخ با رعایت موارد بهداشتی 

می توانند کار خود را آغاز کنند. )فارس(
 تلویزیون دولتی چین روز شنبه به نقل از »شی جین پینگ«، رئیس جمهور این کشور 
اعلام کرد پکن برای کمک به کره شمالی به منظور افزایش توانایی این کشور در مقابله با 
همه گیری کرونا آمادگی دارد. به گزارش رویترز، شی جین پینگ همچنین گفت درباره 
وضعیت کره شــمالی در بحبوحه این همه گیری جهانی نگران است و ادامه داد از این که 
تلاش هایش برای کنترل این بیماری تنفسی نتایج مثبت داشته، خوشحال است. این پیام 
در پاســخ به تمجید رهبر کره شــمالی از چگونگی مدیریت بحران چین در مقابله با این 
همه گیری ارسال شد. کیم جونگ اون با ارسال پیامی به رئیس جمهور چین به او به دلیل 

موفقیت  در مقابله با ویروس کرونا تبریک گفته بود. )فارس(

سایر خبرها
 سید حسن نصرالله کرونا را به شعب ابی طالب تشبیه کرد؛ سید حسن نصرالله به 
هنگام توصیف شرایط سخت مسلمانان صدر اسلام در شعب ابی طالب )نام دره ای در اطراف 
مکه( که از سوی کفار و مشرکان قریش و مکه در شدیدترین محاصره اجتماعی و اقتصادی 

قرار داشتند، شرایط تحریمی امروز، به ویژه تحریم های آمریکا علیه ایران و حزب الله را به 
آن شــرایط تشــبیه کرد و گفت که »همانطور که در زمان محاصره بنی هاشم در شعب 
ابی طالب از مسلمانان خواستند حضرت محمد )ص( را تحویل دهند تا آزاد شوند، اکنون 
نیز از مقاومت لبنان می خواهند سلاح خود را زمین بگذارد و کشور را بدون حمایت رها کند 
تا اسرائیل هرکاری که دوست دارد، انجام دهد«. او ادامه داد: »برخی معتقدند ماجرای کرونا 
شبیه اتفاقی است که موریانه ها برای سند قریش رقم زدند و آن ها را خوار کردند و محاصره 
مسلمانان در ]شعب ابی طالب[ به پایان رسید. امروز کرونا همانند موریانه ایست که در زمان 
پیامبر )ص( محاصره شعب ابی طالب را شکست و ممکن است همان، امروز باعث شکست 

محاصره ظالمانه علیه برخی ملت ها شود«. )فارس(
 نظر آمریکا درباره نخست وزیر جدید عراق چیست؟ »گابریل صوما« مشاور »دونالد 
ترامپ« رئیس جمهور آمریکا در امور غرب آســیا، ضمن تأکید بر حمایت آمریکا از دولت 
جدید عراق به نخست وزیری »مصطفی الکاظمی« در قبال این حمایت خواستار انحصار 
سلاح در دستان حکومت عراق شد. مشــاور رئیس جمهور آمریکا،  گفت: »ایالات متحده 
تصمیم گرفته اســت پس از آنکه مصطفی الکاظمی رأی اعتماد پارلمان را به دست آورد، 
عراق را از تحریم  واردات برق از ایران بــه مدت چهار ماه معاف کند  تــا بدین ترتیب، از 
الکاظمی در مدیریت دولت عراق حمایت کرده باشد«. گابریل صوما در ادامه گفت: »دولت 
ترامپ از تعهد الکاظمی در اجرای انتخابات زودهنگام استقبال می کند. آمریکا همچنین از 
وی در اجرای این انتخابات و حل مشکلات بهداشتی عراق به اضافه اوضاع اقتصادی با توجه 
به اینکه قیمت بهای نفت کاهش یافته حمایت می کند«. مشــاور ترامــپ ادامه داد که 
»مصطفی الکاظمی نخســت وزیر عراق از تأیید و حمایت دولت آمریکا برخوردار است در 
نتیجه الکاظمی باید اصلاحات را اجرا کند و استفاده از سلاح را تحت انحصار حکومت قرار 

دهد«. )فارس به نقل از شفق نیوز( 
 فایل صوتی مکالمه گوایدو با فرمانده نظامی آمریکایی منتشر شد؛ با شدت گرفتن 
گمانه زنی ها درباره دست داشتن آمریکا در عملیات اخیر ناکام در ونزوئلا، وزیر ارتباطات 
ونزوئلا فایلی صوتی منتشــر کرد که در آن خوان گوایدو رئیس جمهــور خودخوانده با 
»جوردن گودرو« عضو ســابق تیم محافظان دونالد ترامپ و نیروی ویژه ارتش آمریکا که 
رهبر »عملیات گیدون« برای ســرنگونی دولت »نیکلاس مادورو« بوده؛ صحبت داشته 

است. )فارس به نقل از آناتولی(
 آمریکا: اگر می خواستیم در ونزوئلا کاری کنیم، موثر بود؛ شورای امنیت ملی کاخ 
ســفید روز جمعه ادعا کرد آمریکا هیچ ارتباطی با حمله اخیر مزدوران در ونزوئلا ندارد و 
همچنان بر انتقال مسالمت آمیز قدرت در این کشور متمرکز می ماند. این شورا در بیانیه ای 
که روز جمعه منتشر کرد، مدعی شــد: آمریکا ارتباطی با وقایع اخیر ادعا شده در ونزوئلا 
ندارد. ادعاهای خلاف این، معتبر نیستند. اگر این )اتفاق( عملیاتی برنامه ریزی شده توسط 
آمریکا بود همانطور که مادورو، که خود به تروریسم مواد مخدر متهم است، ادعا می کند، 
این )حمله( صریح، مستقیم و موثر می بود. ساعاتی قبل از این بیانیه، »دونالد ترامپ« هم 
نقش آمریکا را در این حمله تروریستی منکر شــده بود اما صحبت هایش پیام متفاوتی را 
منتقل می کرد. ترامپ گفته بود: من گروه کوچکی را اعزام نمی کردم، )گروهی که من اعزام 
می کردم( ارتش نامیده می شد. اگر ما دست به اقدامی درباره ونزوئلا می زدیم...آن حمله 

نظامی می بود. )فارس به نقل از اسپوتنیک(
 آمریکا دوباره به دریای چین، ناو فرستاد؛ به نوشته »وبگاه نیروی دریایی آمریکا« 
مقامات نظامی آمریکا گفتند که برای دومین بار در یک ماه گذشته چند کشتی جنگی خود 
را برای گشــتزنی به اطراف یک جزیره مورد تنش بین چین و مالزی اعزام کردند. این دو 
کشتی جنگی »یو اس اس مانتگومری« و »یو اس اس سزار چاوز« هستند  و روز پنجشنبه 
در دریای چین جنوبی با هماهنگی با مالزی در منطقه اقتصادی این کشور ماموریتی انجام 

دادند. )فارس(
 گفت وگوی تلفنی ترامپ با ملک سلمان؛ کاخ سفید بامداد شنبه )به وقت تهران( 
اعلام کرد »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا و »ملک ســلمان«، پادشــاه عربستان 
سعودی تلفنی با یکدیگر گفت وگو کرده اند. کاخ سفید گفته رئیس جمهور آمریکا  و پادشاه 
عربستان ســعودی در این گفت وگوی تلفنی »قدرت همکاری های دفاعی بین آمریکا و 
عربستان سعودی« را مورد تأکید قرار داده اند. این گفت وگوی تلفنی یک روز بعد از آن انجام 
شده که روزنامه وال اســتریت ژورنال گزارش داد آمریکا در حال خارج کردن سامانه های 

ضدموشکی پاتریوت از عربستان سعودی است. )فارس(
 حشد برخی از فرماندهان و اعضای ارشــد داعش در کرکوک را بازداشت کرد؛ 
الحشدالشــعبی روز شــنبه اعلام کرد که چند تن از فرماندهان و اعضای ارشد سازمان 
تروریستی داعش را در کرکوک )شمال عراق( دستگیر کرده است. »ابو رضا النجار« مسئول 
محور شمال الحشدالشعبی گفت: »اســلحه داعش اخیرا پیشرفته تر شده و تعدادشان در 

اطراف استان های کرکوک و نینوی افزایش یافته است«. )فارس به نقل از شفق نیوز(

ک
کمی

 
   

کارتونی 
که به کنایه 
آرایشگران 
را در لباس 
مجرمانی 
قرار داده که 
می خواهند 
مخفیانه 
کار کنند. 
طرح از دانا 
سامرز است 
و آن را 
برای آژانس 
محتوای 
تریبون 
کشیده 
است. 

وقتی ترامپ کار نازی ها را 
تکمیل می کند!

چهارروایتازهفتادوپنجمینسالگردپایانجنگجهانیدوم

1   هشتم ماه مه امسال، هفتاد و پنج سال از پایان 
جنگ جهانی دوم و شکســت آلمان نازی گذشت. 
امسال در کشورهایی که هر سال این روز را جشن 
می گیرند، مراسم بزرگداشت کشته شدگان جنگ و 
شکست نازی ها مانند هر سال نبود. رهبران جهان 
با رعایت فاصله در حالی که افراد زیادی دوروبرشان 
نبودند، با اهــدای گل به میلیون هــا قربانی جنگ 
ادای احترام کردنــد. اما در میــان تصاویر مخابره 
شــده از این روز، تصویر ترامپ و همسرش بیش از 
همه مورد توجه قرار گرفت. رئیس جمهور آمریکا به 
همراه ملانیا، در حالی به ادای احترام پرداخت که 
خبری از رعایت پروتکل های  بهداشتی نبود و بدتر 
آنکه سربازان کهنه کار جنگ پشت سر آنها با فاصله 

بســیار نزدیک حرکت می کردند. این تصویر باعث 
درگرفتن طعنه و شوخی علیه ترامپ شد و بسیاری 
در شــبکه های اجتماعی خطاب به ترامپ نوشتند: 
حالا که این پیرمردها از دست نازی ها جان سالم به 

در برده اند، تو کار هیتلر را تکمیل کن!
2   روز رهایی یا روز پیروزی؟ سال هاســت که 
بحث بر سر اینکه هشتم ماه مه، چه مفهومی برای 
آلمانی ها دارد وجود داشته است. آلمانی ها ترجیح 
می دهند که ایــن روز را موعد رهایــی از چنگال 
نازیسم بدانند و دیگر کشــورهای غربی که روزی 
باعث این رهایــی و پایان جنگ بودنــد، آن را روز 
پیروزی می خوانند. آلمانی هــا معتقدند که پایان 
جنگ حداقل در ظاهر توانست پایان یک ایدئولوژی 
خطرناک و آغــاز رهایی مردم این کشــور از تفکر 
نژادپرستانه باشــد. اما آنچه آلمانی ها را از عبارت 
»روز پیروزی« دل چرکین کرده، فجایعی است که 

آمریکا، شوروی و انگلیس بعد از سقوط آلمان نازی 
به آن دســت زدند. خاطره بمباران شــهرها، آزار و 
اذیت شهروندان، تجاوز به زنان در شهرها و روستاها 
به دست نیروهایی که خود را پیروز جنگ خواندند 
هنوز پاک نشده اســت و به نظر می رسد هنوز پس 
از هفتاد و پنج ســال، این زخم ها برای آلمانی ها باز 

باقی مانده باشد. 
3   چپ ها و راستگرایان آلمانی بیش از 35سال 
است که در مورد تعطیل بودن یا نبودن روز هشتم 
ماه مه در آلمان با هم درگیرند. راستگرایان و احزاب 
میانه رو می گویند لزومی ندارد که شکست نازی ها 
تعطیل رســمی باشــد و در مقابل چپ ها اصرار بر 
تعطیلی این روز و یادآوری هرچه بیشــتر جنایات 
نازی ها دارند. استدلال راســتگرایان این است که 
صلح امری روزمره اســت که ما هر روز از آن دفاع 
خواهیم کرد. چپگرایــان اما نقبی به تاریخ می زنند 
و معتقدند انســان در هر زمانی که از ایده آل هایش 
پاپس کشــیده اندیشــه های غیرانســانی قد علم 
کرده اند. آنها به گســترش نژادپرســتی در اروپا و 
آمریکا اشــاره می کنند و می گویند به محض اینکه 

غافل شویم، غول فاشیسم انتظارمان را می کشد.
4   امسال فرانک والتر اشتاینمایر، رئیس جمهور 
آلمان به مناســبت هفتاد و پنجمین سالروز پایان 
جنگ جهانی دوم از قربانیان یادآوری کرد و مردم 
را به مقاومت علیــه ملی گرایی جدیــد فرا خواند. 
این اتفاق در حالــی افتاد که از هر ســو صداهای 
هشــداردهنده در مورد بازگشــت نژادپرستی به 
جهان بر اثر ویروس کرونا بلند شــده اســت. بسته 
شــدن مرزها و بدبینی مردم به یکدیگر، وضعیت 
بحرانی ایجــاد کرده اســت. بســیاری از ناظران 
معتقدند برخورد میان تمدن ها بار دیگر در راه است 
و نفرت ملل از یکدیگر که در ســال های اخیر با بالا 
گرفتن موج مهاجرت ها مجددا ظهور کرده، دوباره 
می تواند قدرت بیشتری پیدا کند. بسیاری معتقدند 
ســازوکارهای دیپلماتیک بعد از بــروز کرونا دیگر 
قادر نخواهند بود که جلوی اقتدارگرایی در غرب را 
بگیرند و این می تواند وضعیت دشواری را رقم بزند. 
امسال در روز رهایی، مقامات آلمانی ترجیح دادند تا 
در قامت هشداردهنده ظاهر شوند و بگویند که هر 
چند جهان یک بار از پس غول فاشیســم برآمده اما 

نژادپرستی همواره می تواند در مراجعه باشد.

ترند گــوگل در مصــر، مربــوط به خانــم انجی 
علی اســت. بازیگر 5۰ســاله مصری که در برنامه 
»شیخ الحاره« از شبکه تلویزیونی »القاهره و الناس« 
حضور یافته و در آن درباره برخی از جزئیات زندگی 

شخصی و حرفه ای خود صحبت کرده است. 
اول کمی درباره انجی علی صحبــت کنیم. او در 
مصر بیش از هرچیز یک بازیگر تلویزیونی اســت. 
خیلی وقت اســت که کار نکرده و شاید به همین 
خاطر بوده که حضورش در تلویزیون باعث شــده 
که میزان جست وجو درباره او افزایش پیدا کند. او 

یک بار ازدواج کرده و همسرش طارق العریان بوده. 
کارگردان فلسطینی الاصل که در کویت به دنیا آمد 
و در مصر بزرگ شد و حالا تبعه آمریکا است. او را 
بیشتر به خاطر ازدواج سومش می شناسند. بعد از 
همین خانم انجی علی، او با اصاله نصری، خواننده 
مشهور ســوری ازدواج کرده بود و در ابتدای سال 

2۰2۰ از او جدا شد. 
او در این برنامه درباره موضوعات مختلفی صحبت 
کرده است اما بیشترین موضوعاتی که مورد توجه 
قرار گرفته رابطه دوستانه او با احمد اسعدنی، بازیگر 

مشهور مصری و نحوه لباس پوشیدن او در جشنواره 
ســینمایی الگونا بوده که انجی علی در پاســخ به 
این سوال اخیر به تندی گفته، خودم می دانم چه 
لباسی بپوشم. او همچنین گفته رابطه اش با احمد 
اسعدنی دوستانه است و هیچ رابطه دیگری بین این 
دو وجود ندارد. میزبان یا مجری این برنامه هم خود 
از کارگردانان پیشکسوت مصری بوده است. خانم 
ایناس الدغیدی که از یک ماه پیش به جای بسمه 
وهبه، مجری معروف و البته سیاسی این برنامه، آن 

را اداره می کند. 

خردهروایتهاییازجهانعرب

کیوسک

دودازکندهبلندمیشود
درخشش انجی علی بعد از سال ها در قاب تلویزیون

واشنگتن پست در 
عکس یک خود 

به رکورد تاریخی 
بیکاری در آمریکا 
اشاره کرده است 
که با رقم 14.7 به 
بیشترین میزان از 
زمان رکورد بزرگ 

در سال 1930 
رسیده است.

سهم دو شهر نیویورک و نیوجرسی 
از میزان مبتلایان و متوفیان در 

آمریکا )با توجه به آمار روز 7 می 
2020(. 14.3 درصد مبتلایان از 

خود شهر نیویورک، 10.7 درصد 
از شهر نیوجرسی و 11.7 درصد از 

بقیه شهرهای ایالت نیویورک بودند 
و در آمار متوفیان، 25.9 از شهر 
نیویورک، 11.6 از شهر نیوجرسی 
و 8.6 از بقیه شهرها بودند که در 

نهایت باعث شده 36 درصد از کل 
مبتلایان و 46 درصد از کل متوفیان 

از ایالت نیویورک باشند.  

تصویری از 
تماشاگران یک 
مسابقه بیسبال 

در تایپه، روی 
جلد روزنامه 

عرب نیوز 
البته در کنار 

تیتری در مورد 
بازداشت یک 

متهم اقتصادی 
در لبنان در 

میانه اعتراضات 
معیشتی در این 

کشور.

مهسا مژدهی  
هفتصبح

آمار مبتلایان کرونا )به ترتیب تعداد متوفی( تا ساعت 20 روز شنبه

مجموع تستوضع وخیمبهبودیافتگانافزایشمتوفیافزایشمبتلاکشور
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